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Covid 19 

 

Covid 19 v druhém roce  

Bohužel i celý rok 2021 byl poznamenán nemocí Covid 19 a opatřeními zavedenými v celé 

České republice na boj s touto nemocí. V podstatě se v menším měřítku opakoval předcházející 

rok 2020 a jednotlivé vlny přicházely a odcházely v průběhu roku v podobném duchu, jako 

před rokem. Nejhorší první vlna roku 2021 byla od ledna do konce dubna, byť v půlce dubna 

již přišlo první uvolnění.  

Hned na začátku roku se Česká republika nacházela v nouzovém stavu a tzv. lockdownu. 

V průběhu jednotlivých měsíců roku 2021 se prakticky pořád měnily situace ohledně 

nouzového stavu, různé další covidová nařízení o omezení nebo uvolnění lockdownu. Jednalo 

se například o možnosti vycházení, otevřených podniků a služeb, školských a veřejných 

zařízení. Vzhledem k tomu, že se tyto údaje velmi měnily, není možné je všechny vypsat.  

Na začátku ledna 2021 v České republice přibývalo nejvíce nově nakažených na počet obyvatel 

na světě, což bylo mimo jiné také výsledkem intenzivního testování obyvatelstva. Testování a 

následně očkování byl nový fenomén ve společnosti, který diskutovala většina obyvatelstva. 

Došlo k zároveň k názorovému rozdělení společnosti v pohledu na tyto skutečnosti, které 

probíhaly v podstatě celý rok 2021.    

Očkování bylo rozděleno do několika fází. V první fázi, které probíhalo v lednu a únoru 2021 

se začalo od nejrizikovějších skupin: senioři, kterým bylo 80 a starší, klienti pobytových 

sociálních služeb a personál o ně pečující, pacienti LDN, zdravotničtí pracovníci, pracovníci 

pečující o osoby nakažené covidem-19.  

Ve druhé fázi, které probíhalo od února do června 2021 se vakcína dostávala k seniorům 65+, 

pracovníkům v sociálních službách, ke krizovým složkám státu, jako je armáda, vláda nebo 

učitelé, a k zaměstnancům nejrůznějších státních inspekcí. Ve třetí fázi od května 2021 bylo 

očkování přístupné veřejnosti, přičemž ve všech fázích bylo dobrovolné.  

Mezi 26. únorem a 12. dubnem bylo v České republice zakázáno se pohybovat mimo svůj 

okres. Hlavní město Praha bylo prohlášeno za jeden okres, ale občané nemohli kromě výjimek 

jet mimo jeho území.       
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V průběhu května přišla výrazná vlna uvolňování, která uvedla život v České republice 

k normálu. V červnu se pak postupně odkládali na jednotlivých místech roušky a jejich povinné 

používání, které definitivně skončilo k 1. červenci 2021.   

Druhá větší vlna roku 2021 začala v listopadu a trvala až do konce roku. Vzhledem k tomu, že 

část společnosti měla prodělanou nemoc a část byla očkována, tak lockdown a různá další 

pravidla a omezení byla více diferenciovaná podle těchto okolností. Některé aktivity byly možné 

s prokázáním očkování, případně po prodělané nemoci, bez problému provozovat, jinak byly 

zakázány.  

„Tečka“ je další hojně používané, nové slovo v roce 2021. Jedná se elektronickou aplikaci, 

která zobrazuje QR kód certifikátu o očkování nebo prodělání nemoci. Tento digitální certifikát 

byl navržen Evropskou komisí a její zavádění, byť v národních mutacích a zvyklostech, bylo 

povinné od 1. července 2021. V České republice byla aplikace Tečka dostupná od června.   

 

Radnice odpustila část nájmu  

Městská část Praha 5 se snažila zmírnit ekonomické dopady na podnikatele postižené 

nařízeními vlády kvůli pandemii covid-19. Připravila výrazné slevy z nájmu na první čtvrtletí 

roku 2021. A také prominutí zákonného úroku z prodlení a smluvní pokuty ve výši sto procent 

z pohledávek vzniklých za dobu trvání nouzového stavu od března roku 2020, pokud bude 

uhrazena jistina pohledávky. Praha 5 hledá cesty, jak podpořit a udržet stávající nájemce 

nebytových prostorů, které spravuje.  

„Pomoc je cílena na subjekty, které jsou objektivně zasaženy současnou složitou situací. 

Věříme, že vedle kompenzačních programů státu to pro podnikatele bude vítané zmírnění těch 

tvrdých ekonomických dopadů,“ dodal Martin Damašek.  

V praxi to vypadalo tak, že oprávněným podnikatelským subjektům bylo v březnu předepsáno 

nájemné jen ve výši deseti procent. 

 

Covid na Praze 5 

Radnice Městské části Prahy 5 v průběhu roku 2021 pravidelně informovala, dle svých 

sdělovacích možností, občany Prahy 5 o vývoji kolem různých omezení, a naopak povolování 

aktivit občanů. Týkalo se to testování, očkování, prací s centrálním rezervačním systémem a 
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další. Zároveň pochopitelně informovala i o tom, jak se zavírají a následně otevírají školská 

zařízení, obchody, služby, ale i dopadech na Prahu 5 a její obyvatele. V průběhu roku bylo 

rozhodnuto o některých opatřeních v rámci Hlavního města Prahy a Městské části Prahy 5.    

 

Prominutí místního poplatku za užívání veřejného prostranství v době od 1. ledna 

do 31. března 2021 

V rámci opatření ke zmírnění ekonomických dopadů nastalých v souvislosti s výskytem 

onemocnění COVID-19, byla Magistrátem hlavního města Prahy vydána rozhodnutí o prominutí 

místního poplatku za užívání veřejného prostranství, tedy například umístění restauračních 

předzahrádek.  

 

Pandemie ukázala nové cesty komunikace s občany. Praha 5 počítá s on-line 

mítinky i do budoucna 

Během březnového lockdownu uspořádala radnice Prahy 5 hned čtyři distanční setkání 

s občany. Překvapila nejen účast, ale také věcnost a celková úroveň jednání. 

Prezentace architektonické studie nového parku Na Pláni na Malvazinkách. Veřejné projednání 

návrhové části Strategie rozvoje městské části do roku 2030 a hned dvě setkání nad 

participativním rozpočtem. Jedno s vítězi loňského ročníku a druhé s potenciálními navrhovateli 

projektů na rok 2021. Čtyři distanční jednání radnice Prahy 5, kterých se dohromady zúčastnila 

více než stovka občanů. 

„Trochu jsme se toho obávali, přeci jen on-line setkání pro desítky lidí, kteří se chtějí zapojit 

aktivně do diskuse, byla úplně nová zkušenost. Paradoxně se ukázalo, že jednání distanční 

formou probíhají svým způsobem věcněji s větším tahem na branku,“ popisuje zkušenost 

starostka MČ Praha 5 Renáta Zajíčková. 

Podobnou zkušenost má i místostarosta městské části Lubomír Brož, který vedl mimo jiné on-

line setkání s obyvateli lokality Na pláni na Malvazinkách. Distanční prezentace architektonické 

studie parku Na Pláni předčila jeho očekávání. 

Městská část proto počítá s distančním projednáváním s veřejností i do budoucna. Kromě výše 

popsaných zkušeností jsou on-line mítinky také organizačně mnohem méně náročné. 
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„Neznamená to, že bychom opustili model fyzického kontaktu s veřejností. Naopak, osobní 

kontakt je stále nenahraditelný a osobně se těším, až to zase bude možné. Ale distanční 

konference, jako doplněk ke komunikaci s občany určitě využívat budeme. Jde svým způsobem 

o formu, která je pohodlná i pro občany a přímých kontaktů úřadu s veřejností by díky tomu 

mohlo být o to více,“ uzavírá starostka MČ Praha 5 Renáta Zajíčková. 

 

Žaloba na ministerstvo 

Vedení radnice Prahy 5 se připojilo k žalobě městské části Praha 9 na Ministerstvo zdravotnictví 

ČR k Nejvyššímu správnímu soudu na neplatnost protikoronavirových opatření ministerstva 

zdravotnictví. Hlavním cílem byl návrat všech žáků základních a mateřských škol bez rotace 

tříd. Návrat žáků do školských zařízení by byl podmíněn negativním PCR testem na covid-19 

prováděným jednou za týden. 

 

Radnice spustila kampaň Pětka očkuje 

Radnice spustila nenásilnou kampaň Pětka očkuje. Ta měla nejenom motivovat, ale i lidem 

poděkovat.  
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„Chceme motivovat své obyvatele a širokou veřejnost k vakcinaci, k ochraně vlastního zdraví 

a zdraví blízkých,“ vysvětlila starostka Prahy 5 Renáta Zajíčková s tím, že proto radnice spouští 

očkovací kampaň. „Je důležité pokusit se zbývající část lidí nenásilně přesvědčit,“ řekla. 

A jak pětková kampaň vypadala? Motivem celé akce byly vizitky s osobními vzkazy 

představitelů radnice. Na každém vizuálu bylo použito heslo #PetkaOckuje. To mohli při sdílení 

na sociálních sítích využít i lidé jako spojující prvek s Prahou 5. „Naše vzkazy nebyly jenom 

apelem na veřejnost, ale byly i poděkováním všem, kteří si vakcínu nechali aplikovat a dodržují 

protiepidemická opatření,“ dodává starostka. 

Městská část nevyužila pro kampaň prostor v rádiích ani tištěných médiích formou placené 

inzerce. Veškerý vizuál byl použit na sociálních sítích (Facebook, Twitter, Instagram) 

a na vlastních informačních plochách. 

 

Pandemie zvedla zájem o domácí mazlíčky  

Na závěr této kapitoly zajímavost. U lidí se v době nouzového stavu vcelku citelně zvýšil zájem 

o domácí zvířata, nejvíce psy. Jejich počet rostl i v Praze 5. Jen za loňský rok přibyla na území 

pátého obvodu více než stovka zvířat. Ke konci března 2021 evidoval úřad 3802 psů.  
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Společnost a politické dění  

 

Změna v Radě Městské části Praha 5. Viktora Čahoje nahradil Jan Kavalírek 

V Radě městské části Praha 5 došlo v roce 2021 k obměně radního pro oblasti financí, IT a EU 

fondů. Dosavadního radního Viktora Čahoje z TOP 09 vystřídal ve funkci jeho stranický kolega 

Jan Kavalírek. Viktor Čahoj na svůj post rezignoval z osobních důvodů. Členem Rady městské 

části byl nepřetržitě od listopadu roku 2014.  

„Chtěla bych na tomto místě velmi poděkovat Viktoru Čahojovi za práci, kterou v pozici radního 

pro městskou část Praha 5 odvedl.  Je mi líto, že svůj post opouští, ale nezbývá mně než jeho 

rozhodnutí respektovat,“ komentuje Čahojovo odstoupení z funkce radního starostka Městské 

části Praha 5 Renáta Zajíčková.  

Nově zvolený radní Prahy 5 Jan Kavalírek byl do Zastupitelstva městské části zvolen 

v posledních komunálních volbách na podzim roku 2018. Do nové politické role nastupuje 

z pozice člena Finančního a návrhového výboru a komise sportu.  
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„Předně chci poděkovat kolegům zastupitelům za projevenou důvěru zvolením do funkce 

radního. Poděkování též patří Viktorovi Čahojovi, který odvedl kus práce. Nyní se vynasnažím 

udělat maximum, abych svými znalostmi a aktivní prací v oblastech rozpočtu, IT i EU fondů 

přispěl k dalšímu rozvoji naší Prahy 5,“ řekl ke svému zvolení Jan Kavalírek.  

Hlavní profesní doménou nově zvoleného radního Prahy 5 Jana Kavalírka jsou finance. 

Dlouhodobě podniká v oblasti inovací a zdravotnickém sektoru.   

 

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky 

Ve dnech 8. – 9. 10. proběhly volby do Poslanecké sněmovny České republiky. Níže jsou 

výsledky dosažené v Městská části Praha 5.  

V rámci celé České republiky vyhrála koalice SPOLU – ODS, KDU-ČSL, TOP 09, která dosáhla 

27,79 procenta. Druhé bylo hnutí ANO, které získalo 27,12 procenta. Na třetím místě se 

umístila koalice PIRÁTI a STAROSTOVÉ s 15,62 procenty. Do Poslanecké sněmovny se ještě 

dostala strana Svoboda a přímá demokracie (SPD) s 9,56 procenta. Volební účast byla celkově 

v rámci České reubliky 65,43 procenta.   

 

 

 



10 
 

Praha 5 udělovala čestná občanství 

Celkem pět osobností převzalo v roce 2021 nejvyšší ocenění Prahy 5 a to za roky 2019 a 2020. 

Starostka Renáta Zajíčková spolu s dalšími radními v Museu skla Porthemika předávali čestná 

občanství městské části. Novými nositeli tohoto titulu jsou první české pilotka dopravních 

letadel Vlasta Diblíková, básník Jáchym Topol, bývalý vrchní sládek Staropramenu Zdeněk Lux 

a herec Miroslav Donutil. Jedno čestné občanství bylo uděleno in memoriam, a to spisovateli 

Ferdinandu Peroutkovi. 

„Bylo mi velkou ctí, že jsem mohla předat pěti významným osobnostem čestné občanství Prahy 

5. Jsou to totiž lidé, kteří dosáhli výrazných úspěchů v některém oboru lidské činnosti 

a proslavili nejen své jméno, ale i místo, kde žijí. Jsme na ně právem proto hrdi a všichni si 

tento titul zaslouží,“ řekla starostka Prahy 5 Renáta Zajíčková. 

Slavnostní předávání se konalo ve středu 15. prosince 2021 v Museu skla Porthemika. Titul 

se uděluje od roku 2015 a jeho držiteli je už dvacet pět osobností, včetně těch letošních. 

 

 

Vzdělávací a informační centrum Prahy 5 ukončilo svou činnost 

Rada městské části Praha 5 rozhodla, že v roce 2021 již nebude nadále využívat služeb 

Vzdělávacího a informačního centra Prahy 5. To svou činnost fakticky ukončilo dne 18. prosince 
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2020 s tím, že s účinností od 1. ledna 2021 vstupuje Vzdělávací a informační centrum Praha 5 

do likvidace. Provoz infocentra pro občany od ledna zajišťuje Informační centrum Prahy 5.  

 

Elektronický podpis 

Úřad městské části Praha 5 spustil v roce 2021 vydávání všech běžných typů certifikátů pro 

elektronickou komunikaci. Certifikáty je možno zařídit v úředních hodinách na pracovišti 

ověřování podpisů, listin a Czech POINT, které jsou u ulici Štefánikova 13 a 15. Související 

agendu pro žadatele vyřizují pracovníci Městské části Praha 5 prostřednictvím veřejné 

registrační autority společnosti První certifikační autorita, a. s., která bude tyto certifikáty 

vydávat.  

 

Vyšlo speciální vydání Pětky věnované výsledkům anketního šetření 

Městská část Praha 5 připravila v roce 2021 speciální vydání časopisu Pětka. Jeho hlavním 

tématem byly výsledky anketního šetření. Bezmála dva a půl tisíce odpovědí bylo zpracováno 

podle jednotlivých lokalit, které dohromady poskládají Prahu 5. V každé z lokalit byl dán důraz 

na to, co obyvatele v jejich bezprostředním okolí těší i tíží. Vedení radnice věří, že speciální 

Pětka bude i odpovědí na otázky související s budoucností městské části. Podrobné výsledky 

za jednotlivé lokality je možno si prohlédnout i na www.praha5.cz/strategie.   

 

Se starostkou kolem pětky 

Jak zlepšovat mobilitu? Nejlépe přímo v terénu. Kde je rozbité schodiště či chodník, kde by 

bylo potřeba prořezat křoví, kam se lidé mohou bát po setmění chodit. I na tyto otázky měla 

odpovědět další část projektu: Se starostkou okolo pětky.  

Na rozdíl od letního a podzimního cyklistického putování v roce 2020, která měla za úkol 

prozkoumat stav tras a podmínky pro milovníky kol bylo na první akci v roce 2021 zvolena pěší 

varianta. Trať vedla z Motola na Ladronku a na kopce v okolí Bertramky. Záměrem bylo 

seznámit se se stavem pěších cest, a to i těch spojujících pátou a šestou městskou část.  

„Velkou výzvou je najít způsoby, jak cesty mezi sebou co nejlépe propojit, a to nejenom v rámci 

Prahy 5, ale i s ostatními městskými částmi,“ mínila starostka Renáta Zajíčková. Na projektu 
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Se starostkou okolo pětky se podílejí občané, zástupci spolků, úředníci samosprávy a další 

hosté. Ti mapují veřejný prostor a diskutují o tom, co udělat pro to, aby Praha 5 umožňovala 

pohodlné a bezpečné přesuny pěšky či na kole. Na akci participuje například i sdružení Pěšky 

městem. Jeho zástupkyně Blanka Klimešová míní, že pěší doprava si zaslouží podporu, protože 

tam, kde jsou chodci, tam město žije. „Různé zkratky a pěší cesty jsou nyní směr, kterým se 

chceme vydat,“ řekla.  

  

Další část této akce proběhla v červnu 2021. Tématem tentokrát bylo veřejné prostranství 

a vše, co s tím souvisí na několika zastávkách během celé trasy. Sraz účastníků byl na zastávce 

minibusu 153 U Zvonu.  

Poslední fáze tohoto projektu v roce 2021 proběhla v září. Tentokrát se mapovalo umění ve 

veřejném prostoru Prahy 5. V současnosti v Praze vzniká málo kvalitních a inovativních 

uměleckých děl a site-specific intervencí ve veřejném prostoru.  

Akce „Se starostkou okolo pětky“ je organizována ve spolupráci se spolkem Partnerství pro 

městskou mobilitu a je součástí širšího projektu CityChangers, který se chce aktivně podílet na 

tvorbě nové vládní koncepce městské a aktivní mobility. Součástí celého projektu je MČ Praha 

5 od roku 2016. 
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Pocta Václavu Vlčkovi 

V komplexu Waltrovka byla odhalena pamětní deska válečnému letci Václavu Vlčkovi. Pod jeho 

vedením se zaměstnancům podařilo osvobodit tehdejší strojírenský podnik Walter, který byl 

v rukou nacistů. Díky tomu se povedlo zachránit život mnoha lidem, kteří byli v ohrožení. 

Účastníci slavnostního aktu, včetně historika Pavla Žáčka, zároveň odhalením další desky uctili 

památku všech zaměstnanců Walterových závodů, kteří padli během druhé světové války.  

 

 

Elektronický portál občana. První ho ocení majitelé psů 

Radnice chce dlouhodobě zlepšovat komfort občanů při jednání s úřadem. Začalo se s agendou 

spojenou s místním poplatkem za držení psa. Na Portálu občana Prahy 5 je možné zaplatit 

nejen převodem na účet, ale přímo přes platební bránu, jak je to dnes běžné třeba 

v internetových obchodech. Byl to jeden z prvních kroků k naplnění vize moderní, přátelské 

a digitální radnice, jak ji popisuje projekt Strategie rozvoje 2030+.  

Portál je dostupný na webové adrese www.portalobcana.praha5.cz, který uživatele vyzve 

k ověření identity/totožnosti. Buď prostřednictvím datové schránky, nebo přes nástroj 
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eidentita.cz. Tedy například pomocí elektronického občanského průkazu, NIA ID (dříve 

„Jméno, Heslo, SMS“), mojeID nebo nově také přihlášením k elektronickému bankovnictví 

(Bank ID. Pro zjednodušení přístupu prostřednictvím datové schránky lze využít i Ministerstvem 

vnitra nedávno spuštěnou mobilní aplikaci Mobilní klíč, která je volně k dispozici pro operační 

systémy Google Android a Apple iOS.  

Uživatel po ověření své osoby vždy musí potvrdit předání svých identifikačních údajů 

a následně je mu portál zpřístupněn. Úvodní stránka nabídne přehled dosavadních žádostí 

o přihlášení či odhlášení psa a přehled poplatků. Ty se dají okamžitě uhradit v levém menu 

pod volbou „Poplatky“, a to buď pomocí QR kódu, platební bránou, nebo bankovním 

převodem.  

Portál kromě elektronické komunikace s úřadem Prahy 5 řeší zároveň i registraci psa na 

pražském magistrátu. Stačí elektronicky vyplnit Registrační kartu chovatele psa a odeslat. 

Předání registračního dokumentu na magistrát následně již zajistí ÚMČ Praha 5.  

Radnice počítá s tím, že poplatek za psa je pouze úvodní možností využití Portálu občana. 

Pokud se v průběhu testování neobjeví nějaké zásadní problémy bude se tato forma služby 

rozšiřovat.  

 

Pátá městská část spustila vlastní geoportál  

Jde o interaktivní mapu, která občanům pomáhá lépe se orientovat na území Prahy 5 a 

zjednoduší i řešení problémů v různých oblastech života.  

Geoportál rychle a uživatelsky vstřícně poskytuje obrazové i textové informace například 

o volnočasových aktivitách (pěší trasy, cyklotrasy, dětská hřiště, sportoviště, parky, vyhlídky, 

přírodní památky a další), o rozsahu volebních okrsků a umístění volebních místností, 

o spádových oblastech mateřských a základních škol (například ve formě barevných polygonů) 

či o dopravních omezeních (s vyobrazením objízdných tras).  

Nechybí přehled umístění městského mobiliáře a vybavení (lavičky, pítka, kašny, WC apod.), 

připravovaných či realizovaných projektů a investičních záměrů, projektů z participativního 

rozpočtu, informace o kvalitě ovzduší, hustotě provozu nebo o lokalitách spadajících do správy 

smluvních subjektů (pro zimní údržbu, sečení trávy a další činnosti).  

„Geoportál je skvělý mimo jiné v tom, že umí přiblížit radnici lidem a dát občanům další 

možnost otevřené komunikace s úřadem. Když jsem připravovala projekt Se starostkou okolo 
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pětky, kde by se geoportál dobře využil, řekla jsem si, že jeho přípravu musíme maximálně 

urychlit.“ informovala starostka Renáta Zajíčková.  

V průběhu prvního pololetí 2021 proběhla pilotní verze geoportálu Prahy 5. Pilotní verze 

Geoportálu Prahy 5 prozatím obsahuje sedm kategorií (Městská část Praha 5, výlety okolo 

pětky, volby, doprava, hřiště, vzdělání a veřejný prostor), které jsou postupně doplňovány 

dalším obsahem. Uživatelé této aplikace měli mají možnost posílat své připomínky.  

Sedm kategorií v pilotním provozu geoportálu přináší přehled například o dětských hřištích 

a jejich vybavenosti, školských zařízeních a jejich spádovosti či dopravních uzávěrách na území 

Prahy 5. Veřejnost měla možnost posílat připomínky k jednotlivým místům, v případě dětských 

hřišť třeba k jejich dovybavení.  

„Městská část v geoportálu na jednom místě sdílí maximum otevřených informací a zároveň k 

nim získává zpětnou vazbu. Občané na mapě přehledně vidí, co se děje nebo plánuje v okolí 

jejich bydliště. Cílem je otevřenost radnice, tedy neodkazovat pouze na úřední desku,” říká 

starostka MČ Praha 5 Renáta Zajíčková. 

V září Geoportál začal fungovat v ostrém provozu. Byl zveřejněný ediční plán pro druhé pololetí 

roku 2021, kdy se geoportál postupně rozšířil o další vrstvy: přibyly například investiční záměry 

městské části nebo přehled projektů realizovaných v rámci participativního rozpočtu. Kromě 

užitečných dat nabídl geoportál také volnočasovou sekci – přehled kulturních a společenských 

akcí, tipy na výlety, běžecké trasy, zajímavosti z historie Prahy 5 nebo články magazínu Pětka 

v on-line podobě. Přichystány jsou také soutěže pro všechny, kteří mají život „na Pětce“ rádi. 

 

Pocitová mapa na Geoportálu  

Dne 15. listopadu se spustila na geoportálu takzvaná pocitová mapa. Jde o nástroj, kterým 

mohou občané dát vědět, jak vnímají svoje okolí, co v něm postrádají a co se v něm může 

zlepšit. Do konce dubna roku 2022 je možno vkládat podněty do této mapy. Účelem první 

radniční pocitové mapy je získat informace o tématech vztahujících se k životnímu prostředí 

a udržitelnosti. Mezi ně patří: mobilita, vodní prvky, pocitová teplota ve městě, opatření pro 

regulaci teploty a zlepšení mikroklimatu.  

Díky odpovědím bude radnice Prahy 5 lépe plánovat a měnit veřejný prostor, jeho klima 

a vybavení. Výhodami pocitové mapy jsou: snadná dostupnost pro veřejnost, nenáročné 

vyplňování, možnost pozdějšího doplnění, získání zpětné vazby od občanů díky volitelné 
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možnosti zanechat kontakt, zveřejnění výsledků, při zájmu občanů možnost udělat pocitovou 

mapu i s jinými otázkami.  

 

Pocitová mapa Magistrátu hlavního města 

Od dubna do září letošního roku byl pro celou metropoli realizován Magistrátem hlavního města 

Prahy projekt „Pocitová mapa Prahy“.  

Data byla sbírána prostřednictvím participativní on-line mapovací platformy PocitoveMapy.cz, 

a to pro každou z městských částí zvlášť, a následně sloučena dohromady.  

VÝSLEDKY A OTÁZKY PRO PRAHU 5:  

Vyplnilo respondentů 322  

Přidáno míst 4886  

Přidáno komentářů 1874  

Zde trávím volný čas 978  

Zde bych to ukázal/a návštěvě odjinud 725 

Zde je zanedbané místo a zasloužilo by rekonstrukci 706  

Zde se necítím bezpečně (podezřelí lidé, zanedbané prostředí atd.) 797  

Zde je dopravně nebezpečné místo (pro chůzi, jízdu na kole, motorové vozidlo, chybějící 

přechod pro chodce atd.) 504  

Zde jsou problémy s parkováním (málo míst, nevhodně parkující auta atd.) 373  

Zde bych rád/a víc zeleně 484  

Zde je často přeplněná nádoba na odpad či sběrné místo komunálního/tříděného odpadu 319 

 

Antigraffiti program pokračoval i tento rok 

Radnice Prahy 5 pokračovala v úspěšném programu proti „tvorbě“ sprejerů. Letos na něj 

uvolnila čtyři miliony korun. Zmíněný program v páté městské části funguje již čtvrtým rokem. 

Při svém startu v roce 2017 se primárně zaměřoval na odstraňování nelegálního graffiti. 
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Postupem času začala radnice budovy ve svém majetku ošetřovat i ochranným nátěrem. 

A tento postup chce dále rozvíjet.  

„Obrana proti graffiti něco stojí. Nicméně z ochranných nátěrů budov lze kresby poměrně 

snadno smýt, citelně se snižuje životnost graffiti. Autoři si dokážou spočítat, že se jim to zkrátka 

nevyplatí, a nechávají takto ošetřené budovy na pokoji. Proto chceme tuto možnost nabídnout 

i soukromým vlastníkům nemovitostí,“ vysvětluje místostarosta pro kulturu a obnovu památek 

Prahy 5 Lukáš Herold.  

Do programu se od roku 2019 mohou hlásit i objekty ve vlastnictví fyzických i právnických osob 

na území pátého obvodu. Základní podmínkou zařazení do programu je přihlášení písemnou 

formou, vyplnění přihlášky a před přijetím do programu zajištění opravy fasády domu, případně 

odstranění čmáranic do výše zhruba tří metrů části objektu viditelného a přístupného 

z veřejného prostoru či snadno dostupných míst. Tuto možnost doposud využilo 49 

soukromých majitelů nemovitostí a městská část na ošetření domů vynaložila od roku 2017 

přibližně jedenáct milionů korun.  

V roce 2021 se povedlo ve spolupráci s košířskou farností v rámci programu provést opravu 

kostela Nejsvětější Trojice včetně aplikace antigraffitového nátěru. „Malostranský hřbitov 

s kostelem Nejsvětější Trojice byl v roce 1958 vyhlášen za kulturní památku. Je zbudován ve 

stylu pozdního empíru, má zajímavé vnitřní vybavení a i varhany, na které možná hrál samotný 

Wolfgang Amadeus Mozart. Kostel patří k významným stavbám na území Prahy 5, nachází se 

na jedné z hlavních ulicí a jsem moc rád, že se podařilo fasádu opravit,“ řekl místostarosta.  

 

Strategie rozvoje 2030+ 

Příprava a schvalování Strategie rozvoje 2030+ probíhala i v roce 2021. Na červnovém 

zasedání zastupitelé MČ Praha 5 pak definitivně schválili Strategii rozvoje MČ Praha 5 pod 

názvem 2030+. Tímto krokem se po roční práci uvedl v život strategický dokument, který za 

velkého přispění občanů Prahy 5 připravovala bezmála devadesátka zastupitelů, úředníků 

a expertů.  

Dokument obsahující vize pro podobu a fungování MČ Praha 5 v roce 2030 zahrnuje také 

strategické cíle a konkrétní opatření, pomocí nichž bude docházet k naplnění vizí. Občané měli 

v průběhu přípravy dokumentu několikrát možnost do tvorby a jeho budoucí podoby vstoupit. 

První byla v roce 2020, v říjnu, kdy se pod názvem „Pojďte s námi zlepšovat Prahu 5!“ 

uskutečnilo anketní šetření. Výsledky tohoto šetření se staly součástí analytické části strategie.  
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Následně se občané mohli účastnit veřejného projednávání výsledků analytické části 

a veřejného projednávání návrhové části. Na prvním zmíněném projednávání byly představeny 

takzvané SWOT analýzy, které hodnotí silné a slabé stránky společně s příležitostmi 

a hrozbami pro jednotlivé prioritní oblasti Prahy 5. Na druhém uvedeném projednávání členové 

řídící skupiny strategie a vedoucí odborných pracovních skupin představili občanům vize, 

strategické cíle a opatření definované na základě výsledků SWOT analýz. Během následné 

diskuse občané navrhli několik dalších opatření, která byla následně do návrhové části 

začleněny.  

 

Na konci května 2021 byl poprvé občanům na Veřejném fóru ke strategii rozvoje představen 

výsledný dokument Strategie rozvoje MČ Praha 5 2030+. Následovala setkání s občany 

v jednotlivých lokalitách, během kterých si občané měli možnost dokument již v tištěné podobě 

detailně prohlédnout a byli seznámeni s jednotlivými částmi dokumentu a jejich obsahem. Po 

představení dokumentu vždy následovala diskuse občanů se starostkou a přítomnými 

zastupiteli. 

Odborné pracovní skupiny v rámci přípravy návrhové části strategie usilovně pracovali na 

návrzích strategických cílů a souvisejících opatřeních. Zároveň proběhl finální výběr motta 

Strategie rozvoje, na kterém se mohli podílet i občané, hlasováním v anketě. O aktuálním dění 

na přípravě dokumentu Strategie rozvoje MČ Praha 5 2030+ městská část pravidelně 

informovala na webových stránkách. 
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Motto strategického dokumentu, které vybrali hlasováním obyvatelé Prahy 5 – Moderní vizitka 

metropole – se výrazně promítla i do samotného fungování úřadu směrem k veřejnosti. Už 

v rámci roku 2021 docházelo ke změnám organizačního řádu a k zeštíhlení a zefektivnění 

chodu radnice.  

„Moderní radnice znamená profesionální služby špičkových úředníků a také přátelskou formu 

digitalizace služeb. Začali jsme Portálem občana, který se bude rozrůstat a zdokonalovat. 

Spustili jsme pilotní verzi geoportálu a v rámci vzdělávání zvyšujeme kvalifikaci zaměstnanců,“ 

vysvětluje tajemnice ÚMČ Kateřina Černá.  

Po schválení strategického dokumentu zastupitelstvem se ustanovila komise pro strategické 

řízení, která kontroluje naplňování jednotlivých úkolů a projektů.  

Stěžejním výstupem projektu je aktuálně akční plán 2021 až 2024, jehož 108 opatření 

předurčuje rozvoj městské části v šesti základních prioritních osách. Ne náhodou je číslem 

jedna označena prioritní osa s názvem „Moderní, přátelská a digitální radnice“, kterou vedla 

tajemnice úřadu Kateřina Černá.  

Za prioritní osu Moderní přátelská a digitální radnice jde například o rozsáhlou digitalizaci úřadu 

včetně rozvoje mobilní aplikace pro rychle dostupné služby typu objednání se na úřad, přehled 

možností parkování s napojením na platební bránu a podobně.  

Prioritní osa Vzdělávání, školství a volný čas mimo jiné představuje výstavbu nové školy na 

Smíchově, v Košířích, v Radlicích či dostavbu školského zařízení na Barrandově.  

Prioritní osa Sociální služby, bytová politika a bezpečnost zase kromě dalších opatření 

představuje plán modernizace bytového fondu MČ Praha 5 nebo rekonstrukci či výstavbu 

nových sociálních zařízení s pečovatelskou službou.  

Prioritní osa Územní rozvoj, životní prostředí, veřejný prostor a doprava akcentuje například 

realizaci nových vhodně umístěných parkovacích domů P+R, ale také třeba odkrytí Motolského 

potoka před Buďánkami.  

Prioritní osa Kultura, sport, občanská společnost a podpora podnikání vyzdvihuje mezi dalšími 

projekty rekonstrukci a oživení letohrádku Portheimka nebo výstavbu multifunkčního hřiště na 

Hořejším nábřeží.  

A konečně hlavním, zdaleka však ne jediným strategickým cílem prioritní osy Financování 

projektů, finance, investice a správa majetku je nastavení dlouhodobé investiční politiky, která 

je pro realizaci dalšího rozvoje MČ Praha 5 klíčová.  
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Práci na strategickém dokumentu včetně konkrétních projektů také mapovala výstava 

u kostela sv. Václava na náměstí 14. října.  

 

Úřad práce v nových prostorách  

Z již nevyhovujícího objektu ve Štefánikově ulici se do prostor Ženských domovů u stanice 

metra Anděl (Na Knížecí) přestěhovala pobočka úřadu práce. Radnice Prahy 5 během jara tyto 

prostory připravila podle požadavků tak, aby se přepážky úřadu práce mohly na novém 

pracovišti otevřít už tento rok v létě. „Vedení Prahy 5 je rádo, že úřad práce zůstává na 

Smíchově a že i nadále bude své nezastupitelné služby poskytovat našim občanům,“ sdělil 

místostarosta Martin Damašek. 

 

Praha 5 poslala obcím postiženým tornádem 250 tisíc korun 

Na mimořádném jednání Rady městské části Praha 5 byla jednomyslně schválená okamžitá 

finanční pomoc pěti obcím postiženým ničivým tornádem. 

Moravské obce Hrušky, Lužice, Mikulčice, Moravská Nová Ves a Hodonín-Pánov dostanou 

z rozpočtové rezervy městské části shodně 50 tisíc korun. 

„Bylo to nejrychlejší možné řešení, jak téměř okamžitě poslat finanční podporu. Rada městské 

části může bez schválení zastupitelstva jednorázově přidělit právě 50 tisíc korun,“ vysvětluje 

starostka MČ Praha 5 Renáta Zajíčková. 

 

Praha 5 vyzvala hlavní město, aby se odvolalo proti demolici vily „Benešovky“.  

Rozhodnutí o zbourání vily stavitele Beneše vzbudilo velkou nevoli jak mezi veřejností, tak mezi 

zástupci radnice. Samospráva se od počátku vydání rozhodnutí stavebním úřadem snažila najít 

kroky, jak hodnotnou vilu s romantickými prvky ze začátku 20. století zachránit.  

Odbor Stavební úřad vydal 9. 7. 2021 rozhodnutí o odstranění vily Viktora Beneše v ulici Nad 

Výšinkou 1258/15 na podnět vlastníků stavby. Rozhodnutí o demolici zmíněného objektu vydal 

se znalostí stanovisek dotčených orgánů, mj. Odboru památkové péče MHMP.  

V souvislosti s tímto rozhodnutím nebyla samospráva MČ Praha 5 zařazena do okruhu 

účastníků řízení, tím pádem ani seznámena s podklady. Proti rozhodnutí stavebního úřadu 
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může podat odvolání pouze účastník řízení, tedy v tomto případě také hlavní město Praha, 

která byla mezi účastníky řízení o demolici zařazena jakožto vlastník sousedních pozemků. 

Zástupci samosprávy se od vydání rozhodnutí o demolici vily výše zmíněným stavebním 

úřadem snažili najít kroky, jak vilu zachovat. Svolali proto mimořádnou Radu městské části 

Praha 5, na níž využili všech dostupných nástrojů, které by mohly danou situaci zvrátit.  

„Shodli jsme se na tom, že musíme využít všech dostupných možností, které jako samospráva 

máme. Vyzveme proto hlavní město, aby se jakožto účastník řízení v dané věci odvolalo. 

Nemůžeme dopustit, aby byly hodnotné stavby – jakou vila Viktora Beneše bezesporu je – 

srovnávány se zemí. V dalším kroku zašleme podnět na Ministerstvo kultury, aby prohlásilo vilu 

kulturní památkou. Doufám, že náš podnět ministerstvo vyslyší a vila zůstane zachována“, 

vysvětlil místostarosta a radní pro obnovu památek Lukáš Herold. 

Na mimořádné Radě se její členové usnesli ještě na dalším kroku, který má zamezit podobným 

případům bourání vil v residenčních čtvrtích. Schválili usnesení, která má rozšířit městské 

památkové zóny v rezidenčních vilových čtvrtích na území páté městské části. 

„Tlak na bourání hodnotných vil v Praze 5 je v posledních letech znatelně vyšší. Naše 

samospráva nemá tak silné nástroje, aby v podobných situacích, jako je případ Benešovky, 

mohla zákonně zasáhnout. Zašleme proto podnět na Ministerstvo kultury, aby rozšířilo 

památkové zóny na území Prahy 5 a nastavíme přísnější pravidla pro investory, aby 

k podobným situacím v budoucnu nedocházelo“, dodává místostarosta a radní pro strategický 

rozvoj Tomáš Homola. 

O vile: Nachází se v rezidenční zóně na Hřebenkách. Jejím autorem je stavitel Viktor A. Beneš. 

Byla postavena v letech 1910 až 1911. Objekt je trojkřídlý, postavený na půdorysu písmene U. 

Objekt je dvoupatrový s mansardovou střechou s vloženými trojúhelnými vikýři a s bohatě 

členěnými fasádami. Výtvarně mimořádně bohaté je provedení vstupu do vily v podobě 

gotického portálu. Neméně výtvarně působivý je i interiér stavby. 

 

Výrazné změny poboček České pošty na Praze 5 v roce 2021 

Pošta v Ostrovského opět slouží 

Česká pošta znovu veřejnosti otevřela nově zrekonstruovanou pobočku na Smíchově. Původní 

prostory pošty v Ostrovského ulici 1823/32 v přízemí pronajatého objektu neposkytovaly 

potřebný komfort ani klientům, ani zaměstnancům.  
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Před rekonstrukcí byly prostory pošty Praha 53 nevyhovující jak z hlediska provozního chodu 

pobočky, klimatických podmínek, sociálního zázemí, tak i z hlediska klientského komfortu. 

Chyběl zde prostor pro zpracování zásilek, balíkové zásilky se přebíraly přes okno pošty ve 

zvýšeném přízemí, nebyl zde sklad, kuchyňka, prostoru dominovala tmavá nevětratelná hala 

pro veřejnost.  

Nově byla stávající pobočka rozšířena a zrekonstruována o nabídnutý prostor 36 m2. Tím došlo 

k prosvětlení prostoru, ke zvětšení haly pro veřejnost, omlazení designu pošty, byly vyřešeny 

problémy s provozním chodem pobočky a vznikly také vyhovující sociální a klimatické 

podmínky pro zaměstnance.  

Pobočka tak nyní disponuje třemi univerzálními přepážkami, kanceláří vedoucí pošty 

s jednacím prostorem či dostatečným balíkovým skladem. Klienti zase uvítají prostornější halu 

či vzduchotechniku s klimatizací.  

 

Pošta v Jinonicích 

V OC Galerie Butovice v Radlické ulici 117 v Jinonicích se otevřela nová pobočka České pošty. 

Provoz pošty Partner+ zajišťuje společnost Special Service International.  

 

Redislokace pošty 

Od 29. 12. 2021 byla redislokována pošta na Smíchově. Pošta byla na dosavadní adrese 

naposledy otevřena v úterý 28. 12. 2021 dle běžných hodin pro veřejnost. Důvodem uzavření 

pobočky pošty Praha 55 je demolice severního křídla výpravní budovy železniční stanice Praha-

Smíchov a části odjezdové haly.  

Od 29. 12. 2021 se vaší novou poštou zajišťující ukládání balíkových a listovních zásilek, 

poštovních poukázek, důchodů a dalších poštovních služeb stává pošta Praha 5, Preslova 73/12 

– Smíchov, 150 00 Praha 5. Její kapacita bude posílena o zaměstnance stávající pošty Praha 

55 a tím dojde k navýšení počtu obsluhovaných přepážek oproti standardnímu stavu. 

Záměrem České pošty, s. p., je po rekultivaci Smíchovského nádraží otevřít v terminálu novou 

moderní poštu.  
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Praha 5 převzala provoz pobočky České pošty na Barrandově 

Městská část Praha 5 uzavřela franšízu s Českou poštou na provoz pobočky pošty Partner+ ve 

Voskovcově ulici na Barrandově. Poštovní a další služby v poměrně hustě obydlené části Prahy 

5 tak zůstávají v provozu.  

„Platnost stávající smlouvy mezi Českou poštou a majitelem objektu společností Finep, která 

provozovala Poštu Partner+ na základě smlouvy o spolupráci s MČ Praha 5, vypršela na konci 

června. Pro nás je zachování těchto služeb v této lokalitě na stávající úrovni velmi důležité, a 

proto jsme se rozhodli zajistit provoz pošty i nadále,“ vysvětluje záměr radní MČ Praha 5 

Zdeněk Doležal. 

 

 

Zachování poštovních služeb je v rozvojové lokalitě, kde bydlí v bezprostřední blízkosti pobočky 

okolo 4,5 tisíce lidí, klíčové. V dubnu roku 2022 a září 2023 bude navíc v lokalitě dokončeno 
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dalších zhruba 140 nových bytů a zároveň dojde i k dokončení výstavby tramvajové trati 

Barrandov – Holyně – Slivenec.  

„Nejbližší pobočka České pošty je vzdálena bezmála dva kilometry, a to je i podle metodiky 

Územního rozvoje na hranici doporučeného optima. Zachování pobočky Partner+ pro naše 

občany ve Voskovcově ulici je zkrátka nutné,“ dodal Zdeněk Doležal. 

Roční provoz pobočky ve Voskovcově se třemi pracovníky vyjde na přibližně 1,5 milionu korun.  

 

Vítání občánků 

Vládní omezení proti šíření nemoci covid-19 připravilo rodiče o oblíbené vítání občánků. Proto 

v zahradě Kinských proběhl netradiční a neformální vítání občánků pod širým nebem.  

„Ráda bych vás ujistila, že i mě velmi mrzelo, že nemohl v řádném termínu proběhnout oficiální 

obřad přivítání nových občánků do života v naší městské části. S ohledem na současné 

rozvolňování restriktivních opatření a také vzhledem k zájmu rodičů o vítání občánků jsme 

situaci uvážili a rozhodli se, že vám nabídneme možnost společného neformálního setkání,“ 

řekla starostka Renáta Zajíčková.  
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Role ombudsmana Prahy 5 se znovu ujala Marie Ulrichová Hakenová 

Z funkce ombudsmana Prahy 5 odstoupil v červnu Jiří Vejmelka. Po několika měsíční odmlce 

se do role veřejné ochránkyně práv městské části Praha 5 vrátila zastupitelka Marie Ulrichová 

Hakenová. Novou kancelář vede v budově ÚMČ ve Štefánikově ulici 13-15 v přízemí. 

„Pomáhat lidem zorientovat se v některé problematice, nasměrovat je, aby šli do správných 

dveří a někdy také řešit složité mezilidské vztahy, třeba mezi sousedy. To je moje úloha. Něco 

se řešit dá, něco jen těžko, pokud lidé sami nechtějí,“ řekla ombudsmanka Marie Ulrichová 

Hakenová. 

Mezi nejčastější problematiku, kterou je třeba řešit, patří bytová problematika, kontakt 

s úřadem jako takovým, a právě mezilidské vztahy.  

 

 

Občané byli vyzváni, aby pomohli zmapovat dějiny páté městské části a jejích 

obyvatel  
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U příležitosti blížícího se výročí 100 let od vzniku Velké Prahy byl spuštěn projekt „Století MČ 

Praha 5 v lidských osudech“ s cílem připravit do konce roku 2021 stejnojmennou historickou 

publikaci. Výzkumníci hledali pamětníky, kteří by jim mohli poskytnout své vzpomínky 

a fotografie.  

Cílem projektu bylo odhalit bílá místa naší historie a představit významné celostátní události 

z perspektivy místních dějin Prahy 5. Výzkum přinesl odpovědi nejen na otázky, jakým 

konkrétním způsobem se tyto historické milníky v páté městské části odehrály, jak se k nim 

stavěla veřejnost nebo místní politické vedení, ale zejména jak se otiskly do osudů konkrétních 

lidí.  

Vedle archivních dokumentů proto představují důležitý pramen poznání také svědectví 

pamětníků, kteří tyto události prožili, případně jejich blízkých, dětí a vnoučat, jimž o svém 

životním příběhu vyprávěli. Současně za účelem dokreslení dobové atmosféry vzniká databáze 

fotografií jednotlivých lokalit MČ Praha 5.  

Výzkum je zhruba vymezen obdobím od vzniku Československa až do konce 20. století. 

Sledovány budou jak převratné události (revoluce 1918, hospodářská krize, období 1938 až 

1939, odboj a život v protektorátě, bombardování před koncem války, květnové povstání 1945, 

únor 1948, život v 50. letech, pražské jaro a srpnové události let 1968 a 1969, období 

normalizace, podzim 1989 a následné politické změny), tak vývoj samosprávy, politických stran 

a hospodářských podniků (např. Walter/ Motorlet Jinonice, Ringhoffer/ Tatra Smíchov, pivovar 

Staropramen, Radlická mlékárna, Barrandovské filmové ateliéry atd.). Zmapována je 

i výstavba (nemocniční areály, školy, metro a dopravní infrastruktura, sídliště Barrandov 

apod.), každodenní život obyvatel, významné společenské akce a iniciativy k ochraně životního 

prostředí. 

 

Zemřel Jaromír Lisý, čestný občan Prahy 5  

Jaromír Lisý se narodil 3. února 1921 v Praze. Absolvoval obecnou školu a reálné gymnázium 

v Košicích. Jako student Vysoké školy obchodní byl 17. listopadu 1939 poprvé zatčen 

gestapem. Poté se zapojil do činnosti protinacistického odboje v Kolíně. V roce 1941 byl zatčen 

a odvezen do Malé pevnosti v Terezíně. Následně byl vězněn v lágrech v Německu.  

Po válce absolvoval povinnou vojenskou službu a v roce 1950 se stal profesionálním vojákem. 

Coby vojenský přidělenec pobýval mj. v Maďarsku během povstání roku 1956. Pro nesouhlas 

s okupací Československa vojsky Varšavské smlouvy byl v roce 1968 vyloučen z KSČ a vyhozen 
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z armády. Jaromír Lisý bydlel na Praze 5 a v roce 2017 jeho životní příběh zpracovali žáci ze 

ZŠ Santoška v rámci projektu Příběhy našich sousedů. Čest jeho památce. 

 

Nová fasáda radnice 

Budova radnice ve Štefánikově ulici 13–15 získala zcela nový háv. V průběhu rekonstrukce 

došlo mimo jiné k opravě poškozené římsy a ozdobných prvků fasády, byly opraveny 

klempířské prvky, okna v přízemí, poškozené části omítek a také byl proveden nový nátěr celé 

fasády. Obě budovy jsou historicky cenné a Štefánikova 13 je nemovitou kulturní památkou, 

proto byly při opravě v maximální možné míře respektovány původní historické prvky. Opravy 

byly průběžně konzultovány s památkáři a také barevné řešení fasády bylo s nimi 

odsouhlaseno. Při opravě štítu budovy bylo zjištěno, že komínové těleso na sousedním objektu 

je již značně poškozené a nestabilní, proto muselo být před dokončením opravy štítu sanováno. 

Po provedení opravy je odstraněno nebezpečí dalšího zhoršování poškození římsy a případného 

pádu jejích uvolněných částí na chodník.  
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Den válečných veteránů 

I pátá městská část si 11. listopadu již podvanácté připomněla Den válečných veteránů a obětí 

válek. Na náměstí Kinských jim vzdali hold i zastupitelé Prahy 5.  
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Hospodaření radnice 

 

Rozpočet Prahy 5 na rok 2021 

S rozpočtem přesahujícím jednu miliardu korun v letošním roce hospodařila Městská část Praha 

5. Finální podobu rozpočtu schválilo na svém jednání Zastupitelstvo městské části Praha 5. 

Městská část měla navržený schodkem bezmála 413 milionů korun. 

„Rozpočet Prahy 5 na letošní rok byl koncipován tak, aby v době přetrvávající složité 

pandemické situace byl schopen saturovat veškeré potřeby spojené s bezproblémovým 

chodem úřadu a městské části jako takové,“ řekla ke schválenému rozpočtu starostka městské 

části Praha 5 Renáta Zajíčková. 

Rozpočet Prahy 5 pro letošní rok počítal s příjmy ve výši 718 424 900 korun a výdaji v objemu 

1 131 015 800 korun. Přičemž běžné výdaje tvoří 68,5 % a kapitálové výdaje pak necelou 

třetinu schváleného rozpočtu. Obě hodnoty meziročně o více než desetinu poklesly. 

Rozdíl mezi částkami bude kryt především z Fondu rezerv a rozvoje, a také z Fondu rozvoje 

bydlení. A co další důležitá čísla? Na investice půjde 341 milionů korun, loni se počítalo se 446 

miliony. O několik milionů klesnou náklady na provoz radnice. Z hlediska vlastních příjmů se 

kvůli přetrvávající pandemické situaci očekává jejich snížení o 25 milionů (další miliony jdou 

na slevy nájemného podnikatelům). Městská část se současně chystá rozdělit 16 milionů korun 

na dotacích.  

Méně půjde na fungování úřadu. Aby se kompenzoval výpadek příjmů pro letošní rok, snažila 

se radnice hledat úspory na výdajové straně rozpočtu – což se podařilo. Důležité služby pro 

občany se naopak výdajově posilují, například se navyšují kapacity pečovatelských služeb pro 

seniory či příspěvek na provoz základních škol.  

V oblasti investic se podařilo alokovat dostatečné zdroje na velkou aktivitu s cílem dále rozvíjet 

pátou městskou část. Nejvýznamnějším projektem je dokončení rekonstrukce Raudnitzova 

domu na bydlení pro seniory a také příprava výstavby druhého domu pro seniory 

v Hlubočepích.  

Skoro 90 milionů investičních korun má jít do rozvoje školství. Bude se pokračovat 

v zateplování školských budov s cílem snížit jejich energetickou náročnost. Vybaví se třídy 

moderními vzdělávacími prvky, vzniknou nové polytechnické třídy pro MŠ Slunéčko – 
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Beníškové, MŠ Peroutkova či ZŠ a MŠ Chaplinovo náměstí. Nechybějí rekonstrukce školních 

hřišť – například v MŠ Beníšková, MŠ Lohniského, MŠ U Železničního mostu a ZŠ a MŠ 

Barrandov.  

Předkladatelé rozpočtu mysleli i na veřejnou zeleň. Počítá se s revitalizacemi parků Kavalírka, 

Slivenecká, V Remízku a Mrázovka. Pokračovat budou opravy v památkové zóně Buďánka.  

Zastupitelstvem v lednu nově zvolený radní Jan Kavalírek již začal pracovat na přípravě 

rozpočtu na další roky. Ta podle něj nebude jednoduchá. Důvod? Vlivem pandemické situace 

a ukončením privatizace bytů radnici Prahy 5 vcelku citelně klesnou příjmy. Cílem je tedy 

nastavit udržitelné hospodaření pátého obvodu pro další roky. Proto se chce ve spolupráci 

s kolegy aktivně zaměřit na optimalizaci provozních výdajů radnice, a to hlavně při hledání 

úspor ve vlastní spotřebě úřadu.  

Podle predikcí se v dalších letech dá očekávat pravidelný mírný nárůst příjmů radnice, 

především provozní výdaje by naopak měly klesat. Mezi nejdůležitější investice bude patřit 

rekonstrukce ZŠ Pod Žvahovem, sportovně-relaxační areál Vidoule, rekonstrukce letohrádku 

Portheimka či výstavba domu pro seniory Poštovka.  

„Nastavením udržitelného hospodaření v oblasti běžných výdajů rovněž docílíme toho, že nám 

zbude dostatek zdrojů na realizaci našich investičních záměrů do dalších let,“ doplnil radní 

Kavalírek.  

 

Participativní rozpočet 2020-2021 

Na setkání s občany, kteří se účastnili participativního rozpočtu, představili vítězové loňského 

ročníku své ambiciózní projekty. Akce se mohla pochlubit téměř stoprocentní účastí 

a profesionálně zpracovanými prezentacemi. Mimořádný zájem protáhl setkání na dvě a půl 

hodiny.  

V místnosti zastupitelstva radnice Prahy 5 se v polovině února sešli téměř všichni vítězové 

participativního rozpočtu z loňského roku. Většina s ohledem na epidemickou situaci 

absolvovala besedu on-line. Starostka Renáta Zajíčková v úvodu připomněla, že hlavním 

účelem setkání je seznámit navrhovatele s procesem přípravy projektů. Současné vedení 

radnice bere podle jejích slov participativní rozpočet velmi vážně a snaží se dohnat resty v této 

oblasti z minulých let.  
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Následné prezentace vítězných projektů vždy krátce okomentoval místostarosta Lubomír Brož, 

který má realizační část participativního rozpočtu na starosti. Vyzdvihl kvalitu prezentací a také 

skutečnost, že jednotlivé projekty pokrývají téměř všechny lokality Prahy 5 a mají ambice 

výrazně zlepšit nabídku volnočasových aktivit pro všechny věkové kategorie. Ať už jde 

o cyklistický projekt „Singletrack Motol“, projekt na revitalizaci zelených ploch a parčíků 

„Květinové louky a loučky pro Prahu 5“, první parkourové hřiště v oblasti Košíř, rekonstrukci 

autobusové zastávky Šmukýřka a jejího okolí či v neposlední řadě třeba o odpočinkovou 

lavičku pro seniory na Zatlance.  

Zástupci Prahy 5 také představili nové webové stránky „Zlepšuj pětku“ (www.zlepsujpetku.cz), 

kde jsou přehledně veškeré informace k participativnímu rozpočtu, včetně nových pravidel pro 

navrhovatele na rok 2021. Na projekty bylo v roce 2021 vyčleněno deset milionů korun.  

Od 10. září 2021 do konce října mohli občané rozhodnout, které projekty uspějí v rámci 

letošního participativního rozpočtu „Zlepšuj pětku“.  

Na hlasovací stránce byli občané nejprve vyzváni k zadání telefonního čísla, na které jim 

prostřednictvím SMS přišel ověřovací kód (tato SMS není nijak zpoplatněna). Na základě tohoto 

kódu bylo možné jednou odhlasovat. Po zadání kódu se zobrazily návrhy, kterým mohli udělit 

plusové i minusové hlasy.  

Participativní rozpočet umožňuje, aby se občané zapojili do rozhodování o rozvoji své městské 

části či obce. Radnice vyčlení část peněz z ročního rozpočtu, obyvatelé pak posílají své návrhy, 

co by se za tyto peníze v městské části mělo zrealizovat nebo zrekonstruovat.  

Do hlasování se zapojilo v roce 2021 skoro 1400 občanů, vybírali ze čtrnáctky projektů. Ty byly 

nově rozděleny do dvou skupin – do 400 tisíc korun a do dvou milionů korun.  

Úspěšné malé projekty (do 400 tisíc korun)  

• Hrazdy nebo celé workoutové cvičiště v parku Sacre Coeur  

• Revitalizace parku u budoucího komunitního centra  

• Pétanque hřiště Waltrovka  

• Pítko na Klamovce  

• Betonové stoly na ping-pong  

• Schody do lesa 

• Hřiště na pétanque  

Úspěšné velké projekty (do dvou milionů korun)  
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• Pumptrack Motol  

• Obrovské dětské hřiště lépe a jinak (Záhorského ulice, u venkovní posilovny 

a cukrárny) 

• Hřiště na nohejbal a volejbal Farkáň  

• Minigolf Barrandov a jeho obnova 

 

Skoro polovina grantů opět půjde na sport  

Zastupitelé Prahy 5 na svém dubnovém jednání odsouhlasili dotace pro letošní rok ve výši 

zhruba 14,5 milionu korun. Je to největší objem financí, který radnice v minulosti 

prostřednictvím dotačních programů vyplatila. Loni činil přibližně třináct milionů.  

Jednoznačně největší díl, skoro šest a půl milionu korun, letos půjde na podporu sportu. 

Podporu získaly desítky klubů či spolků. Druhý nejvyšší objem financí míří do kultury. V oblasti 

celoročních aktivit se na podporu mohou těšit třeba MeetFactory, Divadlo Orfeus, 

Winternitzova vila či spolek Hájovna. U jednorázových akcí dotaci získá například Bach-

Collegium na vánoční koncert v kostele sv. Václava, Pražský literární dům autorů německého 

jazyka na projekt Literatura pod širým nebem nebo KRC Barrandov na Zahradní slavnost 2021. 

Projektů jsou desítky. „Chceme podporovat v podstatě veškerou kulturu v Praze 5. Při výběru 

velmi dbáme na pestrost projektů,“ vysvětlil místostarosta Lukáš Herold. S touto oblastí úzce 

souvisí i dotace určené na zachování a obnovu památek. I u nich podle Herolda došlo 

k meziročnímu navýšení, a to o půl milionu korun. „Loni jsme přišli se zmírněním podmínek 

tak, aby uchazeči mohli o finance žádat ještě předtím, než si vyřídí jiné administrativní 

záležitosti. Třeba razítka od památkářů,“ řekl místostarosta.  

S nástupem letního období radnice myslela i na podporu volnočasových aktivit dětí a mládeže. 

Mezi schválenými dotacemi totiž často najdeme akce jako příměstské tábory, letní soustředění 

nebo prázdninové dobrodružství. Nemalé prostředky míří i do sociálních služeb či ekologických 

programů. 

Rozdělení dotací v milionech Kč:  

Občanská společnost 0,7 Školství (volnočasové aktivity dětí a mládeže) 1,35 Památky 1,2 

Kultura 2,51 Sport 6,5 Protidrogová politika 0,2 Volnočasové aktivity (sociální oblast) 0,4 

Sociální služby 1,06 Ekologie 0,65. 
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Praha 5 ušetří na provozu úřadu téměř 80 milionů korun.  

Nejvýznamnější provozní úsporu v rozpočtu za posledních deset let schválila Rada městské 

části pro rok 2022. Seškrtání provozních výdajů úřadu o 10 % uvolní téměř 80 milionů korun 

na nezbytné investice. 

Úřad sníží výdaje na provoz kanceláří, nejrůznější druhy poradenství, doprovodné externí 

služby, ale i na vlastní sebeprezentaci. Revizí prochází i plnění dlouhodobých rámcových smluv 

či podpora některých zbytných akcí. Opatření obsahuje i zrušení dvanácti pracovních pozic. 

„V uplynulých třech měsících jsem absolvoval individuální jednání se všemi odbory o jejich 

rozpočtu. Procházeli jsme položku po položce a hledali prostor pro možné úspory, přičemž vždy 

jsme byli vedeni tím, aby nedošlo k žádnému omezení kvality služeb úřadu,“ říká radní pro 

oblast financí Jan Kavalírek. 

Kromě úspor na výdajové stránce se radnice rozhodla lépe hospodařit i se svými volnými 

finančními zdroji, které má na běžných účtech, a chránit tak jejich reálnou hodnotu proti inflaci. 

Prostředky budou svěřeny Komerční bance, aby je spravovala a nakoupila za ně české 

především státní dluhopisy. 

„Městská část má v současné době na účtech přibližně 1,8 miliardy korun a s ohledem na 

aktuální vysokou inflaci však tyto prostředky ztrácí na reálné hodnotě. Zhruba 650 milionů 

vložíme na spořicí účty s lepší úrokovou sazbou a 400 milionů svěřujeme profesionálnímu 

správci portfolia, aby je investoval. Celkově by nám toto opatření mělo přinést do rozpočtu 

roční výnos přibližně 6 milionů korun,“ dodal radní Kavalírek s tím, že Praha 5 potřebuje zdroje 

na rozvojové investice, jako jsou nová školská zařízení, domy pro seniory či na rozvoj veřejného 

prostranství, zeleně a sportovišť. 

 

Praha 5 bilancovala s veřejností plnění rozpočtu „v poločasu“ 

Investice do rekonstrukce a modernizace školských zařízení dominovaly hospodaření městské 

části Praha 5 v prvním půlroce. Téměř 30 milionů šlo také do městské zeleně a ochrany 

životního prostředí. 

„Za první pololetí letošního roku jsme z rozpočtu vyčerpali celkem 378 mil Kč. Z této částky šlo 

na investice téměř 86 mil Kč, a to primárně do školství a domů pro péče o seniory. Jsem rád, 

že naše investiční činnost je velká, “ řekl radní pro oblast financí Jan Kavalírek. 
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Velké množství investičních akcí se navíc začíná realizovat v druhé půlce roku, a to nejen do 

oprav školských objektů a domů s pečovatelskou službou, ale i do rozvoje parků, oprav 

komunikací, rekonstrukce dětských hřišť nebo infrastruktury města.  

„Vypíchnul bych třeba i náš Chodníkový program, který financujeme z příjmů ze zón placeného 

stání. Do konce roku plánujeme na opravy chodníků věnovat přes 10 mil Kč. Chodníky jsou 

sice ve správě Technické správy komunikací hlavního města, ale na některé opravy bychom 

čekali neúměrně dlouho. Proto si některé chodníky opravuje sami,“ dodal Jan Kavalírek.  

Celkové výdaje městské části dosáhly bez mála 380 milionů korun, z čehož tvořilo 290 mil Kč 

běžné výdaje, které byly čerpány asi na 37,5 %.  

 

Radnice Prahy 5 bude kupovat proud na burze 

Cest, jak ušetřit, se nakonec najde vždycky dost. Radnice Prahy 5 spatřila rezervy mimo jiné 

ve spotřebě energií. Nový radní pro finance Jan Kavalírek proto plánuje od roku 2022 

nakupovat energie na burze, a tím ušetřit přes tři miliony korun ročně.  

„Snížení provozních nákladů radnice je mým hlavním cílem a efektivnější správa energií je 

jednou z cest, jak k tomu přispět. Energie proto plánujeme nově nakupovat centrálně, a to 

nejen pro budovy úřadu, ale i pro všechny naše příspěvkové organizace – pro školy, pro 

sociální zařízení a podobně. Díky tomu, že budeme nakupovat najednou ve velkých objemech 

a profesionálním způsobem, můžeme dosáhnout významné úspory oproti současnému stavu,“ 

vysvětlil radní Kavalírek. Doplnil, že takto ušetřené prostředky pak lze věnovat na investice 

a rozvoj městské části.  

Radnice musí nejdříve realizovat soutěž na takzvaného dohodce, který bude prostředníkem na 

burze a provede veškeré kroky k nákupu jménem radnice. MČ Praha 5 by se tak měla zařadit 

po bok jiných městských částí a využít pozitivních zkušeností ústředních orgánů státní správy, 

které již touto formou energie nakupují.  

Rada páté městské části navíc v červnu přijala závěr k „Zavedení energetického managementu 

ve školských objektech MČ Praha 5“. „Energetický management je nástrojem strategického 

řízení v oblasti snižování a sledování spotřeby energie, který podporuje principy udržitelného 

rozvoje,“ stojí v důvodové zprávě usnesení.  
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Cílem energetického managementu je zajistit efektivní, hospodárný, spolehlivý a k životnímu 

prostředí šetrný provoz jakéhokoliv subjektu nebo státní či veřejné správy k pokrytí všech 

energetických potřeb daného systému.  

„Na schválený projekt Zavedení energetického managementu ve školských objektech MČ Praha 

5 navíc budeme žádat o dotaci z programu EFEKT II Ministerstva průmyslu a obchodu, díky 

čemuž je pro nás jeho realizace velmi levná,“ uvedl Kavalírek. Z poskytnuté dotace je možné 

hradit i výdaje na přípravu a zpracování systému pro monitorování a vyhodnocování spotřeby 

energie do výše 60 tisíc korun. Odbor školství navrhuje požádat o dvouleté čerpání dotace, tj. 

do konce příštího roku. Udržitelnost projektu je pět let od uplynutí ukončení realizace, během 

níž je příjemce dotace povinen zasílat každoročně Ministerstvu průmyslu a obchodu zprávu 

o udržitelnosti projektu.  

 

Systém přidělování dotací se zjednoduší 

Pátá městská část v roce 2021 zásadně změnila způsob vyhlášení a přijímání programových 

a individuálních dotací. Nově budou přijímány žádosti pouze prostřednictvím dotačního portálu 

Grantys, který bude k dispozici na webových stránkách MČ Praha 5 (www.praha5.cz).  

Cílem změn v předkládaném novém znění výše uvedené směrnice je sjednotit a přesně 

definovat novelizovaná Pravidla a postupy při podávání, posuzování a hodnocení žádostí, 

zajistit vyšší transparentnost při poskytování dotací MČ Praha 5 a zjednodušit žadatelům 

podávání žádostí, díky dynamicky předvyplněným dokumentům v jednotném dotačním portálu.  

„Hlavním pozitivem nového systému je, že se výrazně zrychlí,“ sdělil radní David Dušek.  

Nově tedy nebude nutné vypisovat papírovou žádost a zasílat ji poštou nebo chodit na 

podatelnu našeho úřadu. Žadatelé veškeré potřebné údaje vypíšou do předem připraveného 

webového formuláře nebo přiloží formou příloh, vše přehledně a jednoduše. Zájemcům bude 

také připraveno školení, jak se systémem pracovat a jak správně žádost vyplnit. Termín bude 

upřesněn na webových stránkách radnice.  

Vedení páté městské části svým usnesením následně vyhlásilo dotační programy pro rok 2022. 

Žádosti bylo možné podávat od 29. listopadu 2021 do 7. ledna 2022, a to pouze elektronicky 

přes dotační portál Grantys na adrese https://www.praha5.grantys.cz/.  

V papírové ani jiné podobě není možné o dotaci požádat. Žadatelé v letošním roce mohou 

žádat v následujících oblastech:  
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Odbor správy veřejného prostranství a zeleně:  

• ochrana a rozvoj veřejného prostoru Prahy 5  

• péče o zeleň Prahy 5  

• environmentální výchova, vzdělávání a osvěta (EVVO) v Praze 5  

• péče o odložená, zraněná, zdivočelá či hendikepovaná zvířata, podpora volně žijících 

živočichů, vzácné flóry na území Prahy 5  

• založení komunitních zahrad  

Odbor Kancelář starosty:  

• podpora a rozvoj občanské společnosti a společensky odpovědných subjektů na území 

MČ Praha 5 v roce 2022  

Odbor vnějších vztahů a komunikace:  

KULTURA  

• jednorázové kulturní aktivity  

• celoroční kulturní aktivit  

• kulturní aktivity při prezentaci a soutěžních akcích v zahraničí 

PAMÁTKOVÁ PÉČE  

• podpora, zachování a obnova památek na území MČ Praha 5  

SPORT  

• údržba, opravy a pořízení sportovního zařízení  

• sportujeme na „pětce“ – podpora pravidelné činnosti sportovních organizací pracujících 

s dětmi a mládeží do 21 let  

• rekonstrukce a rozvoj sportovních a tělovýchovných zařízení na území MČ Praha 5  

• využití volného času pro seniory a zdravotně postižené  

Odbor školství:  

• dotační program v oblasti školství na podporu volnočasových aktivit dětí a mládeže 

z MČ Praha 5 v roce 2022.  
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Odbor sociální problematiky a prevence kriminality:  

• podpora protidrogové politiky  

• podpora sociálních služeb poskytovaných občanům MČ Praha 5 – Aktivní dětství  

• podpora sociálních služeb poskytovaných občanům MČ Praha 5 – Spokojené stáří  

• podpora sociálních služeb poskytovaných občanům MČ Praha 5 – Život bez bariér  

• podpora sociálních služeb poskytovaných občanům MČ Praha 5 – Život bez předsudků 

• podpora volnočasových aktivit občanů MČ Praha 5 v sociální oblasti.  

 

Praha 5 navýšila rozpočet projektu Aktivní město 

Na základě velkého úspěchu programu Aktivní město se Praha 5 rozhodla navýšit rozpočet 

tohoto projektu o bezmála tři čtvrtě milionu korun. Rodiče dětí tak mají stále možnost požádat 

o příspěvek tisíc korun na aktivní trávení volného času svých potomků. 

Pilotní projekt spustila Praha 5 v roce 2020, kdy uvolnila z rozpočtu 1,2 milionu korun a roční 

příspěvek na dítě byl stanoven na 600 korun.  

„Tehdy nám do toho skočila pandemie a část peněz se čerpala na letní dětské tábory, 

příměstské tábory či sportovní soustředění a mělo to obrovský úspěch. Pro letošní rok se nám 

díky výnosu z daně z hazardních her podařilo rozpočet navýšit na rovné dva miliony a Rada 

městské části rozhodla, že příspěvek na jedno dítě zvedneme na 1000 korun. Během čtrnácti 

dnů bylo vyčerpáno,“ řekl radní MČ Praha 5 pro oblast sportu David Dušek.   

Rada městské části Praha 5 proto znovu rozhodla o navýšení rozpočtu o bezmála tři čtvrtě 

milionu korun a prodloužení projektu až do konce kalendářního roku. 

„Podle mě jde o nejtransparentnější způsob, jak podpořit sportovní aktivity dětí. V dnešní 

složité době je to podpora mimořádně důležitá,“ dodal radní Dušek. 

Systém projektu Aktivní město je jednoduchý. Na webových stránkách www.aktivnimesto.cz 

si rodič dítěte zaregistruje, vybere si klub či spolek, kam bych chtěl své dítě posílat do kroužku. 

Městská část mu následně pošle podporu ve výši 1000 korun na uhrazení členského příspěvku. 
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Praha 5 má nový rozpočet na rok 2022 s úsporou téměř sto milionů 

Zastupitelstvo Prahy 5 schválilo v tomto roce druhý rozpočet a to na rok 2022. Městská část 

bude podle něj v příštím roce hospodařit s částkou přesahující jednu miliardu korun. Rozpočet 

připravil nový radní pro finance Jan Kavalírek, a to s historicky největší úsporou na provozních 

výdajích úřadu. Ta představuje snížení běžných výdajů o 99 milionů korun, tedy o 12,8 

procenta.  

Oproti letošnímu rozpočtu, který by schválen až v lednu 2021, vstoupí městská část do roku 

2022 již se schváleným rozpočtem a nebude muset hospodařit podle tzv. rozpočtového 

provizoria. „Včasné schválení rozpočtu na rok 2022 nám umožňuje plně využít všechny 

schválené finanční prostředky. I přes úspory se nám totiž podařilo zachovat dostatečně velký 

prostor pro investiční akce tak, abychom mohli dál kultivovat naší městkou část, infrastrukturu 

a služby, které poskytujeme občanům,“ řekla starostka Prahy 5 Renáta Zajíčková. 

Jednou z největších investic městské části by měla být výměna oken na Poliklinice Barrandov 

za 42 milionů korun. Významná je i revitalizace zeleně a prostranství Chaplinova náměstí za 

37 milionů korun. Dále připravuje radnice například rekonstrukci chodníků v parku Mrázovka, 

školní kuchyně na Barrandově, bazénu v ZŠ Weberova, hřiště na Hořejším nábřeží a dalších 

sportovišť. Praha 5 nezapomíná ani na sociální oblast. Radnice totiž plánuje výstavbu dvou 

domů pro seniory – Poštovka a Hlubočepy. V plánu je i oprava bytového domu v ulici Elišky 

Peškové. „Pokračovat budeme i v opravách chodníků, ale i v projektech participativního 

rozpočtu,“ uzavřel výčet radní pro finance. 

Plánované příjmy jsou plánovány 631 261 tis. Kč a výdaje 1 045 755,2 tis. Kč. Schodek bude 

kryt z fondů městské části a z prostředků minulých let. Část se plánuje rovněž pokrýt 

z investičních i neinvestičních dotací, o které městská část žádá. 

 

Milostivé léto: život bez dluhů  

Tisíce lidí, kteří se dostali do exekucí kvůli nesplaceným poplatkům, pokutám či nájmům vůči 

Magistrátu hl. m. Prahy, jeho městským organizacím či městským částem, měli nyní jedinečnou 

příležitost zaplatit mnohem menší dluh díky takzvanému Milostivému létu. Akce začala 28. října 

2021 a Praha kvůli tomu zavedla i bezplatnou infolinku.  

Milostivé léto má pomoci lidem dostat se z exekucí nejen vůči státu, ale i krajům a obcím. Týká 

se to tedy i Magistrátu hl. m. Prahy i městských částí a městských organizací. Dlužníkům stačí 
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zaplatit pouze jistinu dluhu, tedy původní nezaplacenou částku, a poplatek exekutorovi. 

Naopak už není nutné hradit veškeré sankce, úroky z prodlení, penále a další náklady, které 

se nastřádaly k dluhu a z několika stokorun se mohly vyšplhat až na desítky tisíc korun. Ty 

budou v rámci Milostivého léta odpuštěny, takže se výsledný dluh výrazně sníží.  

V případě Prahy a jejích organizací se dluh nejčastěji týká různých neuhrazených poplatků, 

nedoplatků za odvoz odpadu, pokut z jízd načerno nebo třeba dluhů vůči dodavateli energií či 

za nájem v obecním bytě.  
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Územní plánování a výstavba 

 

Politická shoda na Praze 5: zachraňme Cibulku!  

Památkově chráněná usedlost Cibulka míří ke své záchraně. Zastupitelé Prahy 5 odsouhlasili 

záměr odkoupení nemovitosti od soukromého vlastníka. Po dlouhých letech, kdy byl objekt 

například obsazen squatery, má konečně šanci na lepší budoucnost.  

Pro návrh, jemuž předcházelo tříhodinové jednání, hlasovali jak představitelé koalice, tak také 

řada opozičních zastupitelů. Nejvíce se diskutovalo o ceně, kterou je Praha 5 ochotna za celý 

komplex zaplatit. Ta na základě znaleckého posudku činí 105 milionů korun.  

„Výsledkem hlasování, kdy pro předložený tisk hlasovalo 39 zastupitelů napříč politickým 

spektrem včetně opozice, jsem s ohledem na proběhlou diskusi velmi potěšen. Všichni jsme 

tímto dali jasně najevo, že nám osud usedlosti Cibulka není lhostejný. Je však nutné dnešní 

rozhodnutí zastupitelstva městské části Praha 5 chápat jako první a významný krok k záchraně 

této památky,“ uvedl místostarosta Lukáš Herold.  

„Pro budoucí využití usedlosti je potřeba vidět společenský kontext. Praha 5 není jako sousední 

první městská část přebohatá na kulturní památky. Pěstovat musíme i naše kulturní bohatství,“ 

dodal místostarosta Herold. 

Cibulka je původně hospodářský (viniční) dvůr ze 14. století, který následně prošel rozsáhlými 

barokními přestavbami. Dnešní jméno získal v 15. století, kdy patřil Cibulovským z Veleslavína. 

O radikální změnu hospodářské usedlosti se nejvíce zasloužil bývalý pasovský biskup Leopold 

Leonard hrabě Thun Hohenstein. Ten koupil statek roku 1817 a přebudoval ho na letní sídlo 

reprezentativního charakteru.  

Usedlost na nejvyšším bodě areálu si podržela ráz starého hospodářského statku o půdorysu 

čtyř křídel kolem obdélníkového dvora. Je tvořena obytnými objekty včetně panského domu 

s balkonem a slunečními hodinami, s vížkou s cibulovou střechou, lucernou a dále 

hospodářskými budovami.  

Usedlost je obklopena rozsáhlým přírodním parkem, ve kterém se zachovaly některé 

romantické objekty a plastiky. V roce 1922 koupila usedlost na nátlak veřejnosti pražská obec. 

Současným majitelem je prostřednictvím své firmy Oldřich Vaníček.  



41 
 

Přes značnou devastaci je ale stále ukázkovým příkladem citlivého spojení volné přírody, 

romantického parku s drobnou architekturou a hospodářstvím, jak byla přetvořena před 

dvěma sty lety. 

 

 

Čínský pavilon svítí novotou 

Historická usedlost Cibulka v Košířích získala opět o něco novější podobu. Řemeslníci totiž 

dokončili rekonstrukci zchátralé miniaturní pagody známé jako Čínský pavilon. V roce 2014 se 

podařilo zrekonstruovat rozhlednu Cibulka a o tři roky později hájovnu. Teď mohou být 

památkáři spolu s širokou veřejností spokojeni.  

Zámecký komplex Cibulka je pro Prahu 5 dlouhodobě nejednoduchým tématem. Pozemky, 

na nichž se rozkládá, totiž nejsou městské části, ale patří soukromému vlastníkovi. Veškeré 

zásahy do krajiny nebo opravy památek se musí zpravidla složitě a dlouze projednávat.  
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Minulý měsíc se však podařilo poměrně rychle dokončit rekonstrukci takzvaného Čínského 

pavilonu, který byl po letech zdařile zrenovován. V roce 2014 se podařilo zrekonstruovat 

rozhlednu Cibulka a o tři roky později hájovnu. Veřejnou soutěž vyhrála firma Alma Energo, 

s. r. o., která nabídla nejnižší cenu 6,4 milionu korun.  

Usedlost Cibulka je zapsána na ústředním seznamu kulturních památek. „Pavilon Cibulka je 

ustanoven jako památka nejvyšší klasifikace, a proto jsou stavební a restaurátorské práce 

pod přísným dohledem Národního památkového ústavu a památkové péče Hlavního města 

Prahy, které vydává závazná stanoviska ohledně provádění opravy,“ uvedl místostarosta 

Lubomír Brož.  

Nezbytností bylo pro zhotovitele zajištění spolupráce s akademickou sochařkou od 

Ministerstva kultury ČR. Dále na základě závazného stanoviska Národního památkového 

ústavu byla vypracována dodatečná stavební dokumentace včetně posudku statika. 

Koordinace mezi dohledem památkové péče, prováděním historických a restaurátorských 
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průzkumů před skutečným provedením prací prodloužila plán oproti původnímu předpokladu. 

Čínský pavilon je miniaturní pagoda osmibokého půdorysu stojící na úzké šíji návrší od roku 

1822. Příští rok tak oslavíme jeho dvousté výročí. Do loňského roku se nacházel postupně až 

v havarijním stavu.  

Čínský pavilon je součástí romantického vybavení parku usedlosti na Cibulce, kterou si pro 

svůj pobyt v pražském exilu vybudoval roku 1817 vypovězený pasovský biskup Leopold 

Thun-Hohenstein. Usedlost je v současné době v neudržovaném stavu.  

Uvnitř se nacházely kabinety vybavené zrcadly a lustry ze skleněných perel. Na ochozu 

v prvním patře altánku byla umístěna šedě natřená sklápěcí sedátka. Na vrcholku zkosené 

střechy stál měděný Číňanek držící slunečník, doplněný o sadu zvonečků, které za větrného 

počasí zvonily. Tuto roztomilou zvonkohru, stejně jako Aeolovu harfu, která byla zavěšena 

v koruně nedalekého stromu a vydávala jemné zvuky, dodal Michael Weiss, pražský výrobce 

hudebních nástrojů.  

Po roce 1989 zmizel měděný mandarín, v průběhu devadesátých let pak zbytky okenic. Stěny 

byly pomalovány graffiti, zábradlí v prvním patře také pomalu mizelo. Uvnitř altánku 

přebývali bezdomovci. Rozpadající se altánek byl provizorně oplocen, protože se ochoz 

v prvním patře začal bortit a ohrožovat bezpečnost návštěvníků parku. Toto opatření bylo 

však naprosto zbytečné, během několika dnů byl do plotu opět vystříhán vchod.  

Altánek, stejně jako celý zámeček, není v majetku Prahy 5, proto plán revitalizace parku 

s jeho opravou původně nepočítal. V roce 2017 se ale vedení městské části podařilo získat 

pavilon do správy na dobu 20 let (bez nájemného) a dohodnout s magistrátem i financování 

rekonstrukce. Čínský pavilon i s detailem na kovového mandarína na vrcholu je k vidění ve 

filmové adaptaci Haškovy povídky Můj obchod se psy (1986). 

 

Věž Děvín prošla rozsáhlou opravou 

Vodárenská věž Děvín, ikonická stavba pražské vodohospodářské infrastruktury z dílny 

proslulého architekta Karla Hubáčka, se oblékla do nového kabátu. Stejně jako přilehlá čerpací 

stanice prošla v posledních dvou letech rozsáhlou rekonstrukcí.  

Investorem akce za více než sto milionů korun byla Pražská vodohospodářská společnost 

(PVS), správce pražské vodohospodářské infrastruktury. „Rekonstrukce obou objektů byla 
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nevyhnutelná. Technologie již byly zastaralé a jednotlivé opravy byly stále náročnější,“ uvedl 

předseda představenstva PVS Pavel Válek.  

Vodárenská věž má za sebou kompletní sanaci s novými antikorozními nátěry nejen hlavních 

tubusů, ale i spojovacích konstrukcí a vnitřního schodiště, sloužícího k výstupu na věž. Rovněž 

se provedla výměna narušeného opláštění věže včetně skleněných výplní. Čerpací stanice 

prošla celkovou obnovou jak stavební části, tak i strojní technologie a elektrického vybavení. 

Jednoplášťové obložení strojovny čerpací stanice bylo nahrazeno zateplenými sendvičovými 

obkladovými panely. Byla osazena tři nová čerpadla s vyšší účinností a tím i vyšší efektivitou 

čerpání, každé o výkonu 600 l/s. Původní potrubí z korodující uhlíkové oceli nahradilo nerezové 

a byly nově osazeny veškeré uzavírací a regulační armatury.  

 

Napájení elektromotorů čerpadel bylo změněno z původně vysokého napětí 6000 V na napětí 

nízké (690 V). Této nové napěťové soustavě byla přizpůsobena rekonstrukce trafostanice, 

která je součástí čerpací stanice. Původní transformátory s olejovým chlazením byly nahrazeny 

transformátory chlazenými vzduchem, tedy bez rizika vzniku ekologické havárie při porušení 

těsnosti pláště transformátorů olejových.  

„Nová čerpací stanice se obejde bez dříve nevyhnutelné trvalé lidské obsluhy. Provoz je plně 

automatický s on-line přenosem provozních údajů na centrální dispečink PVK. V případě 

potřeby mohou pracovníci dispečinku zasáhnout do provozu čerpací stanice prostřednictvím 
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povelů přenášených rádiovou sítí,“ vysvětlil generální ředitel Pražských vodovodů a kanalizací 

Petr Mrkos.  

Děvín neslouží, na rozdíl od klasických vodárenských věží, k akumulaci pitné vody, ale 

k tlumení tlakových rázů, které vznikají na přívodním řadu želivské vody z vodojemu Jesenice. 

Stavba probíhala v letech 1976 až 1977. Vlastní věž tvoří tři ocelové válce o průměru 1800 mm 

postavené do trojúhelníku. Ocelové válce jsou opláštěny modrým a žlutým plechem, skleněné 

panely chrání vnitřní schodiště. 

 

Jinonický dům uspěl v soutěži  

Rodinný dům ve starých Jinonicích od Ateliéru 111 architekti, se dostal do šestičlenného finále 

pátého ročníku České ceny za architekturu. Soubor drobných stavení, vyskládaných ve svažité 

zahradě, se nacházel ve velmi zanedbaném, neobyvatelném stavu. Architekti ponechali pouze 

nejstarší kamennou část orientovanou do ulice. Skrze ni je nyní možné vystoupat do hlavního 

obytného podlaží, rozprostírajícího se ve dvou nových hmotách. Všechny obytné prostory, 

včetně dětských podkrovních pokojů, mají přímou návaznost na prosluněnou svažitou zahradu, 

od ulice odcloněnou vlastním domem. Vítězem soutěže se stalo sídlo firmy Lasvit v Novém 

Boru. 

 

Další krok k obřadní síni v Sacré Coeur. Přibude k ní i venkovní pavilon 

Přípravy na vybudování kulturního objektu s obřadní síní v parku Sacré Coeur pokračovaly i 

v roce 2021. Vedení radnice Prahy 5 začátkem března schválilo záměr vyhlásit architektonickou 

soutěž. Rovněž už vybralo podobu nového venkovního pavilonu na témže místě. 

Smíchovský park Sacré Coeur by měl výrazně změnit svou podobu. V jeho východní části 

vznikne nová stavba pro kulturní a společenské účely, a to včetně obřadní síně. „Městská část 

Praha 5 trpí nedostatkem kapacit pro pořádání kulturních akcí. Rovněž stávající obřadní síň ve 

Stroupežnického ulici má omezené možnosti,“ vysvětlil důvody radní Zdeněk Doležal.  

Snaha vybudovat nový objekt v místě, kde nyní stojí jednopodlažní objekt, ve kterém dříve 

působilo středisko prevence a léčby drogových závislostí Drop In, započala před dvěma lety. 

Tehdy vznikla prověřovací studie záměru. Ta počítala i s podzemním společenským sálem pro 

zhruba 500 osob, Výbor pro územní rozvoj ZMČ Praha 5 poté nicméně tuto variantu vyhodnotil 

jako finančně velmi náročnou a zatěžující prostředí parku.  
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Nový záměr tak počítá pouze s obřadní síní se zázemím, kavárnou a galerií pro komornější 

akce. Kapacita síně by měla činit zhruba sto míst, z toho třetina k sezení. Nebude chybět 

předsálí, bezbariérové toalety, místnost pro přípravu nevěsty, kuchyňka i s přebalovacím 

pultem. Náklady na výstavbu se odhadují na 60 až 80 milionů korun, finální částka vyplyne ze 

zvoleného architektonického řešení a vybrané stavební technologie. Vyhlášená architektonická 

soutěž bude pravděpodobně otevřená, projektová a dvoukolová.  

O krok dále je projekt venkovního pavilonu v parku Sacré Coeur. Radní Prahy 5 ze tří možných 

variant již vybrali definitivní podobu, a to z dílny architektonického ateliéru Denisa Kubíčková 

Strmisková. „V návaznosti na záměr umístit v parku Sacré Coeur kulturní objekt s obřadní síní 

jsme se rozhodli doplnit lokalitu i pavilonem pro pokračování svatebního obřadu,“ vysvětlil 

místostarosta Lukáš Herold. Pavilon umožní zajímavý panoramatický pohled na metropoli. 

 

 

Praha 5 chce oživit historickou budovu tržnice. Preferuje prodejnu potravin a „food 

court“ 

Rada městské části Praha 5 schválila záměr pronájmu části budovy, ve které naposledy sídlila 

prodejna Tesco. Radnice pro tento účel vypsala dvoukolové výběrové řízení. 
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„Máme zájem, aby prostor, který je v nádherném secesním domě z roku 1909, nabídl občanům 

a návštěvníkům Prahy nejen kvalitní potraviny. Chceme oživit jednak budovu, ale také celé 

náměstí s nádherným parkem. Aby si lidé mohli koupit třeba kávu a croissant a v letních 

měsících si k tomu sednou v parku,“ řekl místostarosta Prahy 5 Martin Damašek. 

Budova, kde donedávna sídlila prodejna TESCO má prostory o celkové velikosti 1449 m² 

včetně sociálního zázemí a skladovacích prostor. Městská část nabízí pronájem na dobu 

neurčitou. 

Budova původní tržnice byla postavena v secesním stylu v letech 1906 až 1909. Část budovy 

využívá Městská knihovna Prahy 5. 

Do výběrového řízení se nakonec přihlásili jen tři uchazeči a se žádným se nakonec nepodařilo 

dosáhnout dohody. Do dalšího kola soutěže upraví Praha 5 podmínky s tím, že by se na 

rekonstrukci a úpravách finančně podílela. 

 

Radnice renovuje bytový fond. Dekrety půjdou do aukce 

V roce 2020 to bylo 32 bytových jednotek. V roce 2021 bylo dokončených 17 bytů, na 37 se 

pracovalo až do konce roku. Rekonstrukce bytového fondu Prahy 5 zvyšuje úroveň nejen 

sociálního bydlení.  

Především malometrážní byty pro jednu až dvě osoby opravené na takzvanou standardní 

úroveň nabízí radnice Prahy 5 jako sociální bydlení pro občany v nouzi či seniory. Jde o byty 

reflektující situaci na trhu a nabízející alternativu pro obyvatele, kteří na zvyšující se nájmy 

u soukromých vlastníků už nedosáhnou. „Jedním z cílů naší bytové politiky je při rekonstrukcích 

také snižování energetické náročnosti domů a jednotlivých bytů. Celkově chceme zvýšit kvalitu 

bytového fondu i výstavbou výtahů a bezbariérovými vstupy,“ vysvětlil místostarosta Prahy 5 

Lukáš Herold.  

Pátá městská část má v současné době svěřeno do užívání 730 bytů. Zásady bytové politiky 

pak určují pravidla pronájmu ze sociálních důvodů, pro seniory, pro preferované profese i pro 

možný pronájem nestátním organizacím za účelem odborné pomoci některým skupinám 

občanů v nouzi. Zbývající rekonstruované byty se pak radnice rozhodla nabídnout do pronájmu 

formou elektronické aukce. 
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Místo roky opuštěné Trafačky bude skautská klubovna pro volnočasové aktivity 

Praha 5 plánuje přestavbu bývalé trafostanice na Barrandově. Na základě iniciativy občanů 

Starého Barrandova bude sloužit jako skautská klubovna a pro komunitní aktivity. 

Deset let opuštěná a nevyužitá trafostanice v ulici Na Habrové se dočká kompletní 

rekonstrukce. Měla by sloužit jak dětem, tak i nejrůznějším aktivitám občanských spolků. 

„Nejprve vznikla studie s připomínkami veřejnosti, jak by mohla přestavba Trafačky vypadat. 

Teď máme vítěze výběrového řízení na projektovou dokumentaci. Je to další krok k cíli, kterým 

je nová skautská klubovna,“ řekl místostarosta městské části Praha 5 Lukáš Herold. 

„Junáku v Praze zoufale chybí prostory, kde je možné pořádat vícedenní akce. Dá se 

předpokládat, že využití objektu Trafačky bude z naší strany vysoká a velmi vítaná,“ dodává 

k projektu předseda okresní rady Junáka Zbyněk Kocman.  

Přestavěná trafostanice by měla sloužit jako základna spolku Junák – český skaut, okres Praha 

5, ale její využití bude mnohem širší. Od výuky v kroužku angličtiny přes hudební a výtvarné 

kroužky až po filmová představení či sousedské koncerty. Počítá se s ní i pro využití v rámci 

významných dnů. Například pro akce na Den dětí či Den země. 

 

Manifesto vytvoří Na Knížecí originální prostor plný pohody  

Kdo by neznal neutěšené místo u autobusového nádraží Na Knížecí, kde se ještě nedávno 

nacházela ponurá tržnice. V roce 2021 na něm Manifesto otevřelo nový gastronomický koncept 

pod širým nebem, uzpůsobený pro celoroční provoz.  

Moderní gastronomický koncept pojme třináct restaurací a dva bary s čepovaným pivem, 

originálními koktejly a pečlivou selekcí vín, ale také stálou stage pro kulturní akce a filmová 

promítání a přívětivé zázemí pro návštěvníky. Celý prostor, sestavený z modulární konstrukce, 

bude bezbariérově napojen na otevřený vstup z ulice, a bude tak snadno přístupný rodičům 

s kočárky nebo lidem se sníženou hybností.  

Manifesto zútulní i přilehlé uliční prostranství a přidá tolik zeleně, kolik se jen do prostoru vejde 

– stromů, popínavek a zelených stěn. Zcela novým prvkem bude hydroponická vertikální farma, 

která ukáže, jak lze pěstovat listovou zeleninu bez nároku na půdu. Výpěstky budou využívány 

v kuchyních Manifesta. To je známo jako obhájce udržitelnosti, a i tento prostor bude napojen 

na energii z obnovitelných zdrojů od Nano Energies. Jednorázové nádobí dokonce nahradí 
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porcelán, k zalévání rostlin se bude využívat dešťová voda a bezezbytkový provoz zajistí 

sofistikované kompostéry.  

Kapacita Manifesta Anděl může být až 500 hostů. Architektura je z dílny osvědčeného studia 

Chybik+Kristof.  

Podle zakladatele konceptu Martina Barryho se nic nevyrovná pocitu být v krásném prostředí 

na čerstvém vzduchu, a čím víc jsme omezováni, tím víc se lidem chce ven. „Manifesto se 

rozrůstá navzdory pandemii. Restaurační koncept na čerstvém vzduchu s bezkontaktními 

platbami bude nadále nejbezpečnějším způsobem, jak se setkávat s blízkými a dopřát si 

společenský život. Chceme být tahounem trendů v gastronomii a místem, které nezávislým 

podnikatelům umožní snadno začít, získat férové marže a soustředit se na tu nejdůležitější část 

své práce – přípravu fantastického a autentického jídla. Záleží nám na kvalitním designu 

a pozitivní změně, kterou přineseme do okolní čtvrti a těšíme se, že budeme spolupracovat 

i s radnicí Prahy 5,“ vysvětlil Martin Barry.  

 

Územní rozvoj a plánování Prahy 5 bude otevřenější 

Na webu páté městské části je možno nově nalézt odkazy na zveřejněná memoranda 

a smlouvy o spolupráci s developery.  

„Výbor územního rozvoje posuzuje jednotlivé záměry a žádosti o změny územního plánu na 

svých jednáních, která jsou přístupná veřejnosti. Pokud výbor doporučí Radě MČ Praha 5 

souhlasit se záměrem či změnou územního plánu, pak vstupujeme do jednání s developerem 

o investičním příspěvku za účelem rozvoje veřejné infrastruktury. Příspěvek může být finanční 

i nefinanční a vždy posuzujeme, co je pro lokalitu nejlepší. Pokud však developer přijde 

s nevhodným projektem nebo nevhodnou změnou územního plánu a při veřejném projednání 

záměr neobhájí, o investičním příspěvku nejednáme. Nepřichází tak v úvahu, aby se městská 

část nechala ovlivnit investičním příspěvkem a schválila záměr nevhodný pro danou lokalitu,“ 

vysvětlil radní pro územní rozvoj Zdeněk Doležal.  

Jako formy nefinančního plnění lze uvést například darování pozemků pro veřejnou vybavenost 

nebo pro park, vybudování školky, parku, ordinací lékařů nebo pro místní občany potřebného 

pěšího propojení. Součástí smluv bývá i závazek developera postupovat v souladu se zájmy 

městské části či místních občanů, například vybudování parkovacích míst a prostorů pro 

občanskou vybavenost nad rámec Pražských stavebních předpisů.  

Historie koncepce  
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V roce 2016 se poprvé začíná jednat o změně přístupu k developerům a k výstavbě. Do té 

doby se smlouvy o spolupráci neuzavíraly a developeři se na rozvoji veřejné infrastruktury 

podíleli jen sporadicky. Vyjednání této změny a nastavení pravidel nebylo vůbec jednoduché. 

Po uzavření prvních smluv a memorand Rada MČ Praha 5 schválila 17. 4. 2018 jako první 

městská část „Zásady pro spolupráci s investory za účelem rozvoje veřejné infrastruktury 

Městské části Praha 5“ a od té doby podle nich postupuje. Po volbách v roce 2018 se MČ Praha 

5 stala inspirací i pro jiné městské části a dnes je již uzavírání smluv o spolupráci v Praze 

běžnou praxí. Nyní obdobná pravidla připravuje ke schválení i samospráva hl. m. Prahy.  

„Jsem rád, že Praha 5 je opět o něco transparentnější. Je to výsledkem naší dlouhodobé 

koncepce, když jsme se před pěti lety rozhodli změnit přístup k developerům v naší městské 

části. Zveřejněním memorand a smluv o spolupráci s developery to však nekončí. V naší 

koncepci počítáme i s dalšími kroky, které pomohou více otevřít územní rozvoj v Praze 5 pro 

naše občany,“ dodal Zdeněk Doležal. 

 

Projekt Dvoreckého mostu pokračuje 

Rada hlavního města Prahy odsouhlasila vypsání tendru na stavbu Dvoreckého mostu, který 

propojí Smíchov a Podolí. Most o délce téměř 400 metrů bude sloužit tramvajím, cyklistům 

a chodcům. Odhadované náklady jsou 972 milionů korun. Most budou pravděpodobně moci 

v budoucnu využívat i vozidla záchranného systému.  

Dvorecký most přetne Vltavu v úseku mezi zlíchovskou a podolskou stranou Vltavy a spojí tak 

městské části Praha 4 a Praha 5. Pravobřežní vyústění mostu bude u Žlutých lázní severně od 

Jeremenkovy ulice, levobřežní bude poblíž tramvajové zastávky Lihovar. Zastávka je součástí 

loni rekonstruované Nádražní ulice. Dráha na sídliště Barrandov je tak na připojení tratě od 

Dvoreckého mostu připravena. Součástí projektu je nová tramvajová a autobusová zastávka 

Dvorecký most.  

Vedení města plánuje, že začátkem roku 2022 by mohla být vyřízena všechna nutná stavební 

povolení a měl by být znám i vítěz veřejné soutěže na zhotovitele. Následně by se mělo začít 

stavět, odhadovaná délka stavebních prací je dva a půl roku.  

Tramvaje tak nebudou muset přes Palackého most, ale zkrátí si cestu zhruba o šest kilometrů.  

Autory vítězného návrhu, který vzešel z architektonicko-konstrukční soutěže pořádané v letech 

2017 až 2018, jsou architekti ze studia Atelier 6 a Tubes. Prostor pod mostem pak zpracovává 
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výtvarník Krištof Kintera. Součástí prostoru má být například také kavárna. Magistrát také 

mimo jiné plánuje, že pod mostem vznikne i „multifunkční pomyslná kubistická krajina 

a pomyslná botanická zahrada pouličního osvětlení“ 

 

Koupaliště Motol - Revitalizace se může zkomplikovat  

Projekt hlavního města Prahy na revitalizaci přírodního koupaliště v Motole, které je v majetku 

metropole, narazil na odpor. Část občanů Praha 5 nesouhlasí s novou budovou, která by měla 

nahradit dosavadní dosluhující převlékárnu a občerstvení. Stávající letité zázemí je sice 

v havarijním stavu, ale nové řešení navržené magistrátem je podle některých místních občanů 

nevhodné.  

 

Městská část Praha 5, která už dříve představila plán revitalizace Motolských rybníků, nakonec 

s projektem hlavního města Prahy souhlasila. Metropole sice podobu nového zázemí pro 

návštěvníky Motolských rybníků s městskou částí dopředu nekonzultovala, ale projekt je v 

souladu s koncepcí revitalizace celého území a jedno z mála přírodních koupališť by si podle 

vedení Prahy 5 nové zázemí zasloužilo. Magistrátní projekt hrazený z rozpočtu hlavního města 

počítá se stavbou nové dvoupodlažní budovy s šatnami, sociálním zařízením a restaurací 
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s celoročním provozem. Magistrát zpracovává finální verzi projektu zázemí. V současné době 

má projekt už vydané stavební povolení a je zařazen do plánu investic metropole. V případě, 

že by stavba z plánu investic nyní vypadla, mohlo by to znamenat zpoždění revitalizace 

o několik let 

 

Zvelebování Prahy 5 pokračovalo i v roce 2021  

Prázdninové měsíce bývají často využívané pro začátek či dokončení nejrůznějších investičních 

akcí. Nejinak tomu bylo i v roce 2021. Přinášíme výčet těch nejdůležitějších. 

Vybudování regeneračního prostoru ve Štefánikově ulici (poblíž Švandova divadla)  

Jde o rekonstrukci veřejného prostranství před domy č. p. 10 a 259. „Došlo k odstranění 

stávajícího podkladu, položení nové podkladové vrstvy a obrubníků, dlažby, kostek a opravě 

vozovky. Prostor nově zdobí stromy a tři lavičky s opěradlem s kotvenou konstrukcí,“ 

informoval místostarosta Lukáš Herold.  

MŠ Pod Lipkami  

Další akcí plánovanou na letní prázdniny tohoto roku bylo zateplení učebnového pavilonu 

objektu MŠ Pod Lipkami, včetně dílčí výměny oken a jejich osazení stínící technikou (kombinace 

venkovních a vnitřních žaluzií a mléčných folií).  

Stavební úpravy domu Elišky Peškové 7  

Předmětem investice je vybudování nových bytových jednotek v podkroví objektu 

a rekonstrukce nebytových prostor v přízemí budovy.  

Poliklinika Barrandov  

Objekt má nyní nový zateplovací systém na fasádách, rovněž došlo k výměně oken včetně 

slunolamů.  

Chaplinovo náměstí  

Komplexní obnova veřejného prostoru Chaplinova náměstí na Barrandově. Úpravy spočívají 

v celkové kultivaci prostředí tak, aby odpovídaly soudobým technickým a estetickým 

standardům vycházejícím z veřejných projednání s obyvateli. V řešeném území bylo kompletně 

obnoveno veřejné osvětlení, vybudováno pítko a závlahový systém. Veškeré dešťové vody 

budou vsakovány ze zpevněných ploch pomocí vsakovacích dlažeb a systému drenáží 
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a vsakovací jímky. Součástí realizace byla též asanace dřevin, pěstební opatření a výsadby 

nových dřevin.  

ZŠ Nepomucká  

Zateplení fasád a podstřešního prostoru objektu školy minerální vatou, výměna oken. Součástí 

akce byla instalace nuceného větrání tříd a vyhotovení nového průkazu energetické náročnosti 

objektu dle současných předpisů.  

 

Raudnitzův dům  

Dokončení rekonstrukce historického objektu Raudnitzova domu v Hlubočepech, jenž je 

kulturní památkou. Bylo tam vybudováno 25 bytových jednotek pro seniory. Pokud máte zájem 

o seniorské bydlení, navštivte webové stránky www.csop5.cz  

V třetím červnovém týdnu obdržela městská část Praha 5 rozhodnutí o schválení dotace 144. 

výzvy Operačního programu životní prostředí č. CZ.05.1. 24/0.0/0.0/20_144/0013623 na 
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projekt výstavby retenčních nádrží u Raudnitzova domu, kde je budován dům pro seniory 

s pečovatelskou službou. Realizací tohoto projektu dojde k lepšímu hospodaření s dešťovou 

vodou v památkově chráněném objektu Raudnitzova domu. Dešťové vody ze střech objektu 

byly dosud svedeny volně na terén a přilehlý chodník. Částečně byly vsakovány do terénu, 

částečně vtékaly po komunikaci do veřejné dešťové kanalizace.  

 

Realizací projektu budou zbudovány dvě podzemní retenční nádrže s akumulačním prostorem 

o celkovém objemu 70 m3 na zachytávání dešťových vod ze střech objektu a přilehlých dvorů. 

Tyto dešťové vody budou využity na zálivku zeleně a splachování WC v domě pro seniory. Pro 

rozvod dešťové vody k odběrným místům bude sloužit domácí vodárna s úpravnou dešťové 

vody, umístěná v prostoru kotelny. Vnitřní obvod bude oddělen od rozvodu užitkové i pitné 

vody, pro rozvod dešťové užitkové vody za účelem zalévání zahrady a splachování WC bude 

použito samostatné rozvodné potrubí.  

Retenčními opatřeními dojde k výraznému snížení průtoku dešťových vod z řešeného objektu 

do veřejné kanalizace odváděných mimo území ČR.  



55 
 

Podpora opatření na zadržování dešťové vody je prioritou městské části Praha 5 a je zahrnuta 

i v nedávno schválené Strategii rozvoje MČ Praha 5 2030+ v rámci opatření 5. 6. 3 „Zajištění 

udržitelného hospodaření dešťovými vodami“. 

 

 

Praha 5 je proti nové zástavbě v zeleni. Brání prodeji klíčových pozemků do 

soukromých rukou 

Hned v šesti případech za poslední půlrok schválila Rada MČ Praha 5 negativní stanoviska 

k žádostem o výměnu či koupi pozemků v majetku hlavního města Prahy soukromým 

společnostem. Brání tak budoucí výstavbě v „zelených“ zónách. 

Praha 5 je pravidelně žádána o stanoviska k možnému prodeji či směně pozemků na území 

městské části, které jsou v majetku hlavního města Prahy. Velmi často jde o scelování 

pozemků drobných vlastníků, developerských společností a metropole v atraktivních lokalitách 

s převahou zeleně, kde se dá v budoucnu očekávat snaha o změnu územního plánu a bytovou 

výstavbu. 



56 
 

„Praha 5 je jednou z nejzelenějších městských částí a některé lokality jsou tím pádem 

mimořádně atraktivní pro novou zástavbu. To je samozřejmě legitimní snaha investorů 

zhodnotit pozemky, ale stejně legitimní je vůle Rady městské části tuto zeleň zachovat. Proto 

jsme jen v posledním půlroce vydali šest negativních stanovisek v podobných případech,“ 

vysvětluje postoj městské části místostarosta Prahy 5 pro oblast majetku Martin Damašek. 

V roce 2021 vydala Rada MČ Praha 5 negativní stanovisko k žádosti společnosti Satpo Projekt 

VII o prodeji části pozemků v majetku Prahy na smíchovském Pavím vrchu, kde rostou 

památné stromy Duby letní. Na městských pozemcích má podle záměru investora vyrůst 

komunikace, která zpřístupní jeho další pozemky. To by z technického hlediska umožnilo 

budoucí zástavbu. 

„V tomto případě měla Rada k dispozici negativní stanoviska Odboru životního prostředí, 

protože městské pozemky jsou v ochranném pásmu Dubů letních a jakákoli výstavba 

komunikace by stromy přímo ohrožovala. Proti je i Odbor dopravy, Odbor správy majetku 

a zásadní nesouhlas vyjádřil Odbor územního rozvoje, protože vůbec netušíme, jaký je další 

záměr investora v této citlivé lokalitě,“ doplňuje místostarosta Damašek. 

Podobně Praha 5 postupovala v dalších případech. Například při žádosti o odkup části pozemku 

v lokalitě biocentra Bašta, která je součástí ochranného pásma přírodní rezervace Prokopské 

údolí, parkové plochy U Jinonického Rybníčka nebo při žádosti o dlouhodobý pronájem ke 

komerční činnosti u koryty Motolského potoka. 

 

Občané se vyjádřili k rozvoji parku Motolka  

Plánovací stan Motolka. Tak se jmenoval projekt bleskové participace organizovaný úřadem 

MČ Praha 5 ve spolupráci s architekty, ve kterém se lidé vyjádřili k chystanému rozvoji části 

Motolského údolí. A to přímo na místě.  

Zpracované výstupy slouží jako podklad pro rozhodnutí, jak rozsáhlé změny je na území 

budoucího parku Motolka smysluplné realizovat a na základě toho zvolit optimální postup 

projektové přípravy a realizace změn. Za hlavní problémy parku Motolka lidé nejčastěji považují 

vysokou míru nedostatečně udržované zeleně, nepořádek, chybějící odpadkové koše i lavičky. 

Nejsou zde vyjasněna pravidla pro pohyb a pobyt psů a v území významně chybí obchod 

a občerstvení. Negativně byl hodnocen i stav chodníků v Zahradníčkově ulici. Tam už radnice 

připravuje jejich opravu.  
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Většina oslovených si do budoucna přeje, aby řešené území zůstalo „ostrovem přírody“ mezi 

poklidnou obytnou čtvrtí a Plzeňskou ulicí. Přírodní charakter území by měl být v co největší 

míře zachován. Slovy jednoho z dotazovaných „přírodní ráz a divočina mají své kouzlo. 

Nedělejme ze všeho park.“ Nepřejí si umístit v parku asfaltové cesty ani takový mobiliář a herní 

či cvičební prvky, jejichž design by se hodil do městského prostředí spíše než „do přírody“. 

 

Barrandovský kostel uspěl 

Devadesát staveb se účastnilo v roce 2021 prestižní soutěže Stavba roku, kterou organizuje 

Nadace pro rozvoj architektury. Mezi desítkou oceněných je i kostel Krista Spasitele 

a komunitní centrum na Barrandově. Titul byl udělen za výjimečnou architektonickou čistotu 

pojetí novostavby kostela i za celkovou realizaci a stavební provedení, včetně uměleckých 

prvků a stavebních detailů. 

 

Centrum Hlubočep se dočkalo moderní zastávky a parčíku  

Staré Hlubočepy jsou bránou do Prokopského údolí. Není tam žádné náměstí, nepsaným 

centrem je stará zástavba kolem křižovatky Hlubočepské a Slivenecké a Besední restaurace 

U Ritschelů, k níž byla nedávno přesunuta vlaková zastávka Nádraží Hlubočepy.  
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Stejný název pak dostala původní autobusová zastávka ve směru na Smíchov. Ta byla 

z drátoskla a stála u zanedbaného tmavého parčíku s přerostlými tisy. „Zastávka nebyla 

příjemné místo a nikdo by zde netrávil víc času, než kolik musel při čekání na autobus,“ uvedla 

zastupitelka Zuzana Hamanová, která bydlí nedaleko. „S návrhem na revitalizaci jsme přišli 

spolu s kolegou Tomášem Homolou počátkem roku 2017,“ informovala.  

Návrh obnovy veřejného prostranství zpracovaly architektky z Hlubočep Radka Špičáková 

a Eva Velková. Úspěšná studie byla projednána s místními obyvateli a poté byl dopracován 

prováděcí projekt. „Realizace zastávky s parčíkem pak bohužel neustále narážela na překážky. 

Odbor veřejného prostranství sice v roce 2018 v místě instaloval povzbudivou ceduli 

o chystané revitalizaci parčíku, ale realizaci oddaloval, nepohlídal termíny a projektu propadla 

stanoviska dotčených orgánů státní správy,“ sdělil místostarosta Homola. Ten následně převzal 

na podzim 2019 po změnách na radnici přípravu realizace do své kompetence. Konečně se 

podařilo získat stavební povolení, ale nastoupil covid, a stavba šla do realizace až na jaře 2021. 

„Dodavatele jsme soutěžili natřikrát. Stavební boom a probíhající pandemie nám nepomáhaly,“ 

doplňuje Tomáš Homola. Vybraný dodavatel pak musel řešit další současné stavby v místě, 

které brzdily rekonstrukci, a místní obyvatelé museli strpět dlouhé nepohodlné obcházení 

stavby. „Ale nakonec jsme se dočkali a výsledek vypadá dobře. Jen je třeba dotáhnout detaily 

přístřešku a na jaře provést výsadby,“ říká Zuzana Hamanová.  

Po téměř pěti letech se tak mohou místní i návštěvníci těšit z hezkého místa s nově vysazenými 

stromy, pítkem, posezením a atypickou dřevostavbou autobusové zastávky.  
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Doprava a podnikání 

 

Ulice Klikatá budí vášně, oprava ze strany správy komunikací vázne  

Příčinou je dlouhotrvající neutěšený stav Klikaté ulice v Jinonicích, kterou ani po roce Technická 

správa komunikací (TSK) nebyla schopna zrenovovat.  

Dotčená ulice byla po část roku 2020 z důvodu opravy vodovodních a kanalizačních řádů 

uzavřena. Práce měly být dle koordinačních dohod spojeny s návaznou opravou povrchu 

vozovky, a to tak, aby výše nezbytně nutných vynaložených prostředků na opravu komunikace 

umožňovala její užívání do doby její kompletní rekonstrukce, která měla zahrnovat zřízení 

přechodu pro chodce, zpomalovacích prvků, vybudování světelně signalizovaného přechodu 

pro chodce a možnosti parkování.  

„Podle původního zadání měla TSK zabezpečit nejen rekonstrukci inženýrských sítí, ale též 

dočasnou úpravu pozemní komunikace tak, aby byla provozuschopná do kompletní renovace 

vozovky, která měla proběhnout v jarních měsících roku 2020. K tomu však dosud nedošlo. 

Podle TSK je na vině dodavatel pozemních prací, který údajně nesplnil podmínky výběrového 

řízení vyhlášeného městskou společností,“ říká předseda výboru dopravního ZMČ Praha 5 Jan 

Panenka.  

„TSK stejně jako gesčně příslušný magistrátní odbor jsme na situaci mnohokrát upozorňovali. 

Varovali jsme před tím, že rekonstrukční práce inženýrských sítí v ulici Klikatá jsou v rozporu 

s plánovanou renovací celé ulice. Pro občany Jinonic a nejen pro ně z toho vyplývá, že i v roce 

2021 opět dojde k dopravním komplikacím v Klikaté, protože bude potřeba v opravě 

komunikace pokračovat dle původního plánu tak, aby kvalita komunikace odpovídala zadání,“ 

sdělil Jan Panenka s tím, že radnice Prahy 5 bude usilovat o to, aby k nápravě stavu do podoby 

odpovídající moderním požadavkům na bezpečnost a plynulost dopravy došlo ze strany TSK 

v co nejkratším možném termínu.  

 

Radnice odmítá zahlcení ulic auty  

Plány na uzavření části Smetanova nábřeží a Malostranského náměstí, které pochází z pera 

náměstka primátora hl. m. Prahy pro dopravu Adama Scheinherra, zásadně odmítá radnice 

Prahy 5. Argumentuje především nedostatečnou analýzou dopadů dopravních opatření.  
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Připravovaná uzávěra navazuje na již neprůjezdnou oblast Smetanova nábřeží z května roku 

2020. V další etapě by mělo dojít k prodloužení neprůjezdnosti zmíněného úseku a k omezení 

dopravy kolem zastávek Staroměstská, Karlovy lázně a Národní divadlo. Dotčené zastávky 

plánuje magistrát rozšířit, případně zcela uzavřít automobilové dopravě. V plánu je rovněž 

znemožnění průjezdu Malostranského náměstí – zůstat má průjezdný pouze vjezd ulicí 

Karmelitskou ze strany MČ Praha 5 a vjezd ulicí Letenskou ze směru MČ Praha 7.  

„V dohledné době nás čeká již tak náročná rekonstrukce Barrandovského mostu, která 

významně zahltí dopravu v Praze 5, a pokud dojde ještě k uzavírce části historického centra 

Prahy, nastane přetížení komunikační sítě. Za Prahu 5 se záměrem magistrátu rozhodně 

nesouhlasíme,“ řekl Jan Panenka, předseda Výboru dopravního ZMČ Praha 5.  

Magistrát své rozhodnutí opírá o tvrzení, že dojde k zefektivnění hromadné dopravy a zvětšení 

prostoru pro pěší. Kromě nedostatečných analýz však vadí páté městské části dopad, který 

opatření bude mít z hlediska průjezdnosti, a také to, že záměr s dotčenými subjekty nikdo 

neprojednal. 

 

Rozhodnutí o výstavbě druhé plavební komory se odkládá 

V prosinci roku 2020 podala městská část Praha 5 správní žalobu proti rozhodnutí Ministerstva 

zemědělství, které zamítlo odvolání a všechny námitky Prahy 5 proti plánované stavbě Plavební 

komora Praha – Staré Město.  

K žalobě radnice pátého obvodu se přidal též pražský magistrát. Městský soud v Praze před 

několika dny přiznal odkladný účinek. „Správní žalobou jsme chtěli poukázat na to, že 

Ministerstvo zemědělství svým rozhodnutím povolit stavbu druhé plavební komory 

prokazatelně ignorovalo naše námitky, kterým jsme zpochybňovali stanovisko EIA, které 

nerespektovalo faktický stav zátěží souvisejících zejména s provozem rekreačních lodí na 

Vltavě, kterým má nová komora sloužit. Těší nás, že Městský soud v Praze nařízením 

odkladného účinku našim připomínkám vyhověl. Kdyby se tak nestalo a začalo se s realizací 

projektu, mohly by nastat nezvratné škody. Stavba komory je totiž v příkrém rozporu 

s ochranou Pražské památkové rezervace,“ říká místostarosta Prahy 5 Tomáš Homola. 

Zamítavé stanovisko ke stavbě druhé plavební komory při smíchovském nábřeží vydalo rovněž 

Ministerstvo kultury. To projekt označilo z hlediska památkové péče za zcela nepřípustný.  

„Ministerstvo kultury se stejně jako my obává toho, že zprovozněním komory Praha – Staré 

Město by došlo k totálnímu narušení klidového úseku řeky v centru Prahy, který vytváří říční 
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zrcadlo mezi Šítkovským a Staroměstským jezem. Řeka by v této části ztratila svého genia loci, 

který více než 100 let funguje ve prospěch obyvatel Prahy,“ dodává místostarosta Homola.  

Hlavní město Praha, Praha 5 a Praha 1 v srpnu 2019 podepsaly memorandum o společném 

postupu proti výstavbě plavební komory. 

 

 

Strakonická ulice se rozšíří 

Rozšířit pomocí stavebních úprav Strakonickou ulici ve směru do centra v úseku mezi zastávkou 

Dostihová a Barrandovský most a umožnit tak vznik jízdního pruhu pro autobusy a záchranáře. 

To bylo cílem projektu podpořeného z Operačního programu Praha – pól růstu ČR, který 

odsouhlasilo vedení metropole.  

Necelé tři kilometry dlouhý uvedený úsek Strakonické ulice neumožňuje vyhradit vozidlům MHD 

samostatný jízdní pruh bez současného snížení počtu ostatních pruhů. Autobusy zde často 

čekají v kolonách, obtížně průjezdné bývá místo i pro vozy IZS. Projekt s předpokládanými 

výdaji ve výši 420 milionů proto počítá s rozšířením tělesa komunikace pomocí úpravy svahů, 

výstavby opěrných zdí a přeložek inženýrských sítí včetně úpravy odvodnění.  

„V současné chvíli máme pravomocně vydané územní rozhodnutí a stavební povolení, 

kompletně zpracovanou projektovou dokumentaci a je vybrán zhotovitel. V průběhu března se 

zahájí přípravné práce, které lze provádět i v zimních měsících a samotnou stavbu se pak zahájí 
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na začátku stavební sezony,“ doplnil šéf Technické správy komunikací hl. m. Prahy Jozef 

Sinčák.  

 

Peníze ze zón placeného stání do nových chodníků. Praha 5 opravuje zanedbanou 

pěší infrastrukturu z vlastních zdrojů 

Více než deset milionů korun investovala v loňské roce radnice Prahy 5 do oprav chodníků. 

Projekt financuje z Fondu rozvoje dopravy, kam převádí peníze z placených parkovacích zón. 

Sérii oprav chystá i letos. 

Zcela zanedbané chodníky v ulicích Zahradníčkova, V Cibulkách či Slávy Horníka se už alespoň 

částečné revitalizace dočkaly. Další ulice na nutné opravy komunikace určené pěší čekají. 

Chodníky jsou v majetku Technické správy komunikací, které spadají pod Magistrát hlavního 

města Prahy. Praha 5 s jejich opravou nabídla pomoc. 

„Není to vyloženě kritika. TSK spravuje stovky kilometrů silnic a chodníků s rozpočtem, který 

sotva pokryje nutné opravy hlavních či velkých komunikací. Proto jsme se rozhodli použít 

peníze ze zón placeného stání a opravit zanedbané chodníky, které by se rekonstrukce za 

normálních okolností dočkaly jen těžko,“ říká předseda Výboru dopravního ŮMČ Praha 5 Jan 

Panenka. 

Praha 5 tako bude v projektu pokračovat i letos. V plánu je i jeho rozšíření o systém „rychlých“ 

oprav. „Připravujeme výběrové řízení na firmu, která bude schopná v určitém časovém limitu 

zabezpečit drobnou opravu chodníku. Když opravíte drobné poškození včas, zabráníte 

případným velkým opravám,“ dodává Jan Panenka. 

 

Tramvajová trať do Holyně bude v roce 2022  

Dopravní podnik v březnu vybral zhotovitele nové tramvajové trati do Holyně. Veřejnou 

zakázku vyhlásil v listopadu 2020. Stavět se začalo v červnu roku 2021.   

V současnosti je na barrandovské tramvajové smyčce vybudováno napojení, aby se kvůli 

stavbě nemusela přerušovat doprava na Barrandov. V první fázi má vzniknout 900 metrů trati 

od smyčky Sídliště Barrandov přes zastávku Kaskády do provizorní konečné zastávky Holyně. 

U ní nebude smyčka, takže na lince 5, která by do ní měla zajíždět, budou jezdit výhradně 

obousměrné vozy. Později dopravní podnik počítá s prodloužením trati o dalších 600 metrů 
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k ulici K Barrandovu. Tam vznikne zastávka Slivenec, u které již bude smyčka pro obracení 

tramvají. Jezdit tramvají bych měli obyvatelé Prahy 5 v průběhu roku 2022.  

 

Nová úprava provozu na Plzeňské ulici ohrožuje záchranu životů. Praha 5 požaduje 

po Magistrátu okamžitou nápravu 

Městská část Praha 5 zásadně nesouhlasí s úpravou provozu na Plzeňské ulici. Tu v posledních 

týdnech bez předchozí konzultace zadal Magistrát hlavního města Prahy. Praha 5 požaduje 

okamžitou nápravu, protože dopravní úpravy na mimořádně frekventovaném místě Plzeňské 

ulice komplikují průjezd vozidel záchranné služby u Motolské nemocnice. 

Magistrát HMP v uplynulých týdnech pod estakádou Kukulovy-Bucharovy prodloužil zúžení 

frekventované Plzeňské ulice do jednoho jízdního pruhu. Na uvolněném místě navíc Magistrát 

zřídil parkovací stání. To vše kvůli údajně vyšší bezpečnosti pro cyklisty a pěší. Dopravní 

omezení ještě více zkomplikovalo už tak frekventovanou část Plzeňské ulice, která je klíčová 

pro příjezdy a výjezdy integrovaného záchranného systému Motolské nemocnice. 

„Legalizovat stání vozidel svedením dopravy do jednoho jízdního pruhu a vyznačit velkorysé 

pruhy pro cyklisty v místě, kde sanitky nemohou využít tramvajové pásy je z našeho pohledu 

nepochopitelné. Chceme rychlou nápravu,“ vysvětluje postoj MČ Praha 5 radní pro územní 

rozvoj Zdeněk Doležal.  

Praha 5 navíc v tomto dopravně kritickém úseku souhlasila s využitím chodníků pro pohyb 

cyklistů. Vyznačení širokých cyklopruhů považuje za zbytečné a nebezpečné. Rada městské 

části Praha 5 proto vyzývá Odbor pozemních komunikací a drah Magistrátu HMP k okamžité 

úpravě užitého dopravního značení. Zároveň radní opakovaně žádají náměstka pro dopravu 

MHMP Adama Scheinherra a Radu HMP o vytvoření a přijetí systému informování Rad 

městských částí při podobných dopravních úpravách.  

Vedení radnice Prahy 5 uspělo s připomínkami adresovanými na Magistrát hlavního města 

Prahy ohledně zúžení Plzeňské ulice. Tato pražská tepna se nakonec vrátí do původního stavu, 

zmizí parkovací stání i cyklopruh.  

Motivem k vytvoření neautomobilových pruhů byla podle vedení města snaha zvýšit 

bezpečnost chodců a cyklistů. Proti tomu se ale ohradila radnice Prahy 5, které vadil rovněž 

způsob rozhodování magistrátu.  
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„K vzneseným výhradám městské části jsme již zpracovali novou situaci dopravního značení, 

která reaguje na požadavek zachování dvou jízdních pruhů v obou směrech Plzeňské,“ 

komentoval nové rozhodnutí mluvčí hlavního města Prahy Vít Hofman. „Tím bude zachována 

co nejplynulejší dopravní obsluha Fakultní nemocnice Motol. Jakmile dá kladné stanovisko také 

Policie České republiky, necháme nové dopravní značení neprodleně vyznačit.“  

Nespokojení řidiči se tak opět vracejí do obou pruhů. „Rozhodnutí, které nás vrací k lepší 

průjezdnosti dopravně kritického místa, vítáme. Dalo by se tomuto a podobným případům 

předejít, kdyby byly vyslyšeny žádosti o konzultace s městskými částmi,“ komentoval situaci 

pro www.idnes.cz radní Prahy 5 Zdeněk Doležal.  

Podle mluvčí pražské záchranky Jany Poštové tam loni odvezly sanitky 16 tisíc pacientů. 

Fungování záchranné zdravotnické služby je v hlavním městě hlavně vinou husté dopravy 

mnohdy velmi komplikované. Radnice Prahy 5 situaci vnímá jako systémový problém. Plzeňská 

ulice je jednou ze dvou přístupových cest pro sanitky do Fakultní nemocnice Motol, která 

požaduje plynulost pohybu sanitek. Klíčovým problémem v Plzeňské ulici je faktická nemožnost 

použít tramvajový pás. 

 

Praha 5 rozšíří zóny placeného stání. Změny začnou platit v únoru příštího roku 

Modré parkovací zóny čeká rozšíření na celou lokalitu sídliště Barrandov, Starých Hlubočep, 

Žvahova a Zlíchova. Přinesou větší komfort pro rezidenty a z parkovacích míst zmizí takzvaná 

„nepohyblivá“ vozidla. Peníze ze zón placeného stání navíc městská část investuje zpátky do 

dopravní infrastruktury. 

„Zóny placeného stání jsou dnes prakticky jediným rychlým opatřením, které dokáže zajistit 

větší pohodlí při parkování rezidentům zejména v lokalitách, jako je sídliště Barrandov, kterého 

se aktuální změna dotkne nejvíce. Zkušenosti z jiných sídlišť ukazují, že situace s parkováním 

se zavedením zón výrazně zlepší,“ vysvětluje předseda Výboru dopravního Jan Panenka. 

Rozšíření zón placeného stání reaguje mimo jiné i na efekt „přelévání“ automobilů z 

dosavadních modrých zón, kvůli kterému je dnes situace s parkováním na Barrandovském 

sídlišti kritická. Peníze vybrané z parkovného Praha 5 investuje především do oprav chodníků 

a zvyšování parkovacích kapacit.  

„Máme Chodníkový program a postupně revitalizujeme chodníky většinou téměř v havarijním 

stavu, které jsou sice ve správě Technické správy komunikací hl. m. Prahy, ale čekací lhůty na 
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jejich opravu ze strany metropole jsou neúměrně dlouhé. Efekt je tedy dvojí. Jednak 

dostupnější parkování pro rezidenty a investice do veřejného prostoru, který to třeba právě na 

Barrandově v některých částech už nutně potřebuje,“ dodává Jan Panenka. 

Pro nově zavedené zóny placeného stání Rada městské části Praha 5 odsouhlasila i regulaci 

nočního víkendového parkování. Provozní doba až po ulici Křížová na Zlíchově bude stanovena 

od nedělních 20:00 hodin do pátku 20:00 hodin nonstop. Důvodem je, aby se parkovací prostor 

nestal odkladištěm dodávkových vozidel na celý víkend od pátku až do neděle a aby bylo 

umožněno rezidentům po návratu z víkendu zaparkovat. Městská část Praha 5 chystá pro 

obyvatele zmíněných lokalit na přelomu roku informační kampaň o zaváděných změnách a 

nutné administrativě, která je spojená s registrací do systému parkování. 

 

 

Výstup Na Knížecí opět slouží.  

Oblasti kolem Anděla se uleví. Skoro po roce se cestujícím opět otevřel výstup z metra Na 

Knížecí. Po několika letech neustálých oprav budou zase fungovat oba výstupy z metra na 

Smíchově najednou. Tento stav by měl přispět i ke zlepšení bezpečnosti v lokalitě.  



66 
 

Vestibul prošel kompletní modernizací, včetně výměny eskalátorů. Během jedenácti měsíců 

opravil pražský dopravní podnik průsaky do stanice, vyměnil osvětlení a opravil kamenné 

obklady či dlažbu ve vestibulu. Ve střední části podchodu už nebudou stánky. Podobně jako 

u nedávné rekonstrukce výstupu metra na Andělu i Na Knížecí byly nahrazeny staré ruské 

eskalátory za nové, které jedou rychlostí 0,75 metru za sekundu. 

 

 

V Praze 5 u Anděla zaparkujete kola v nových cyklostojanech 

Přímo ve vozovce pěší zóny vyrostly nové cyklostojany v centru páté městské části na Andělu. 

Jejich realizace trvala dva roky. „Jsem potěšen, že po dvouletém úsilí se mně podařilo prosadit 

realizaci tohoto záměru. Kola netvoří překážku chodcům ani automobilům a cyklostojany navíc 

pomáhají kultivovat veřejný prostor,“ říká předseda Výboru dopravního Prahy 5 Jan Panenka. 

Parkování kol ve vozovce, takzvaný cyklo-parking, je celkem běžný v mnoha městech Evropy. 

V Praze jde spíše o výjimku. 

„Většinou panují obavy z omezení dopravy motorových vozidel. Cyklostojany ovšem naopak 

spíše pomáhají. Třeba tím, že brání nechtěnému parkování aut v kritických místech, kde 

zaparkované auto představuje bezpečnostní problém. Třeba před přechody pro chodce 

a podobně,“ dodává Jan Panenka. 
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V Česku zatím převládají pro parkování kol na vozovce pouze barevně vyznačená stání. Ta ale 

nedovolují kolo uzamknout ke stojanu a řidiči automobilů je často ignorují. 

 

Na P+R Kotlářka přibudou místa  

Vedení páté městské části schválilo návrh na zkapacitnění parkoviště P+R na Kotlářce. Po 

úpravách současného vodorovného značení se zvýší počet parkovacích míst skoro o šedesát 

na celkových 250. Cílem návrhu je navýšení stávající kapacity parkovacích stání s ohledem na 

vymezené území nepravidelného tvaru. Návštěvníci metropole tak v konečném důsledku 

najdou pohodlně místo k ponechání vozidel v pracovní době všedního dne, anebo k prohlídce 

památek Prahy. „Umístění v blízkosti zastávky Poštovka dovoluje pohodlný přestup na tramvaj 

a omezí se tím zbytečný průjezd vozidel územím pátého obvodu,“ konstatoval předseda Výboru 

dopravního Jan Panenka.  

Identifikace možných ploch pro realizaci a realizace rezidenčních parkovišť a parkovišť P + R 

je součástí „Strategie rozvoje městské části Praha 5 2030+“ schválené zastupitelstvem Prahy 

5, a to v rámci strategického cíle Zabezpečení dopravy v klidu. V urbanizovaných územích 

pátého obvodu je třeba zajistit dostatečné kapacity pro parkování rezidentů a návštěvníků 

způsobem, který nenarušuje kvalitu veřejných prostranství, a umožnit dojíždějícím z regionu 

odstavení vozidla v blízkosti uzlů kapacitní veřejné hromadné dopravy. 
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Školství a vzdělávání 

 

Radnice odkoupila pozemek, chce scelit vlastnická práva 

Zastupitelé Prahy 5 schválili odkup doposud soukromého pozemku (skoro 4500 metrů 

čtverečních) v areálu Základní školy Weberova. Cena činila téměř 22 milionů korun.  

Důvod tohoto kroku je jednoduchý. Radnice chce scelit vlastnická práva k nemovitostem 

v areálu ZŠ a MŠ Weberova, zajistit přístup a příjezd do školního objektu, zásobování či se 

zbavit povinnosti platit nájemné. „Cílem je zajistit nerušené užívání areálu školy a jeho 

potenciální rozvoj, včetně rekonstrukce venkovního sportoviště,“ řekl místostarosta Martin 

Damašek.  

Předmětný pozemek navazuje na školní budovu. V minulých letech se uskutečnilo zateplení 

celé školní budovy, v současnosti stavba do uvedeného pozemku přesahuje.  
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Projekt na pomoc ekonomicky slabším rodinám Splněná přání do lavic odstartoval 

druhé kolo 

Pokračování úspěšné charitativní akce z roku 2020 pokračovalo i v roce 2021. Lidé mají znovu 

možnost darovat školní pomůcky a vybavení žákům z ekonomicky slabších rodin. Pomoc 

znevýhodněným žákům nabízí MČ Praha 5 znovu ve spolupráci se Základní školou Grafická. 

„Loni v září jsme vycházeli ze zkušeností, že začátek školního roku je pro řadu rodin finančně 

velmi náročný. A bylo to vlastně ještě před tím, než další vlna covidu silně zasáhla do 

ekonomických situací rodin. Mimo jiné i proto přicházíme s pokračováním projektu s tím, že 

nejde ani tak o nákup nových věcí, ale spíše o darování zachovalých věcí, které mohou ještě 

posloužit jinde,“ vysvětluje iniciátorka projektu, ředitelka ZŠ Grafická Radmila Jedličková. 

„V dnešní složité situaci, kdy se začíná mluvit o tom, že řada dětí trpí sociální izolací, může být 

ekonomický nedostatek ještě daleko palčivější problém než dříve. A vlastně jakákoli drobnost, 

která dítěti zpříjemní pobyt doma, nová školní pomůcka, sportovní vybavení či společenská 

hra, může v této situaci těšit dvojnásob. Takže pokračování projektu samozřejmě plně 

podporuji,“ dodává starostka MČ Praha 5 Renáta Zajíčková. 

Městská část zřídila speciální emailovou adresu pranidolavic@praha5.cz, kam mohly rodiny 

posílat svá přání, a naopak dárci zde mohly nabízet nevyužité pomůcky a další potřebné věci. 

Na webových stránkách MČ Praha 5 byl pak seznam přání pravidelně aktualizován. I druhé 

kolo Splněných přání bylo anonymní a jména obdarovaných nebyla zveřejněna.  

„Stalo se nám ale, že sami obdarovaní chtěli dárcům poděkovat a zveřejnili fotografii se 

splněným přáním. Třeba maminka samoživitelka se díky projektu mohla s chlapcem, který 

chodí do přípravné třídy, poprvé podívat do zoologické zahrady. Zrovna se to povedlo mezi 

první a druhou covidovou vlnou a měli jsme z toho velkou radost,“ pokračuje Radmila 

Jedličková. 

Veškeré dary by měly souviset buď se školní výukou, nebo volnočasovými aktivitami. Pomůcky, 

oblečení, knihy či společenské hry by měly být čisté a zachovalé. Do projektu jsou zapojeny 

všechny základní a mateřské školy městské části Prahy 5. 

 

Na Smíchově vznikne coworkingové centrum 

Pražští radní schválili veřejnou zakázku Smíchovské střední průmyslové školy a gymnázia na 

vybudování haly pro praktickou výuku. Po dokončení investice v roce 2022 hala pomůže 
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i studentským start-upům. „Na škole je potřeba rozšířit počet učeben pro praktickou výuku 

a zároveň můžeme ukázat, jak by takové učebny měly vypadat v 21. století. Nově vybudované 

učebny navíc budou využívány jako přípravna studentských start-upů a podpoří tak 

podnikavost pražských školáků ještě před odchodem na vysoké školy nebo do zaměstnání,“ 

řekl radní hlavního města Vít Šimral. Nová hala pro praktická cvičení bude vybudována v místě 

původních dvorních objektů dílen a garáží, které budou odstraněny. Tyto objekty jsou 

nevyhovující, nejsou v současné době využívány a jejich havarijní stav ohrožuje bezpečnost 

žáků školy.  

„Pracoviště v nové hale nám umožní ještě lépe provázat teoretické studium s praxí. Kromě 

toho budou tato pracoviště využívána pro workshopy pro žáky základních škol a také jako 

zázemí pro coworkingové centrum a inkubátor start-upů při naší škole. Jsem vděčný Praze, 

našemu zřizovateli, že podporuje inovace na naší škole a umožňuje nám realizovat projekty 

související s novými trendy ve výuce. Také jsem rád za spolupráci s Hospodářskou komorou,“ 

doplnil ředitel Smíchovské střední průmyslové školy a gymnázia Radko Sáblík. 

 

K zápisu je možné využívat aplikaci  

Pátá městská část od roku 2017 rodičům nabízí novou formu zápisu do mateřských škol, a to 

s podporou webové aplikace (https://zapisdoms.praha5.cz/). Ta dává možnost jednoduše 

a transparentně zorganizovat zápis do mateřinek zřizovaných radnicí Prahy 5. Aplikace rodičům 

umožňuje vyplnit a vytisknout přihlášku doma, poskytne informace o mateřských školách, 

počtu volných míst a všech termínech, které jsou k zápisu stanoveny.  

Velkou předností aplikace je, že v průběhu zápisu poskytne on-line informace o umístění dítěte 

v seznamech podaných žádostí. Systém omezil blokaci míst vícečetným podáním přihlášek již 

během správního řízení, proces proběhl v jednotlivých krocích a jednotně. Jakmile rodič převzal 

rozhodnutí o přijetí do zvolené MŠ, okamžitě podepsal zpětvzetí přihlášek na ostatní školy. Tím 

se uvolnila místa v systému v ostatních školkách a mohly být tudíž přijaty další děti, které byly 

dosud „pod čarou“.  

Systém je transparentní, efektivní a respektuje rodičovské preference. Celý proces zjednodušil 

administraci ředitelkám mateřských škol a zřizovateli poskytne aktuální informace o průběhu 

zápisu přesné statistické údaje o počtu přijatých a nepřijatých dětí a také o věkovém 

rozvrstvení dětí na území MČ Praha 5. Pro rodiče bez přístupu k internetu či tiskárně je 

k dispozici kontaktní místo na odboru školství v budově Úřadu MČ Praha 5.  
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V roce 2021radnice Prahy 5 pilotně zavedla ve spolupráci s magistrátem také aplikaci k zápisu 

do základních škol. 

 

Praha 5 přispěje i letos na nepedagogické pracovníky základních a mateřských škol 

Mimořádný příspěvek na posílení mezd alespoň částečně pomáhá k udržení nepedagogických 

pracovníků, kterých je dlouhodobě nedostatek. Jde o pracovníky, kteří zajišťují technický 

provoz školských zařízení. 

„Jde o administrativní pracovníky, kteří například zajišťují provoz školních jídelen nebo správu 

budov. Ředitelé škol je považují právem za nepostradatelné a vzhledem k tomu, že v České 

republice je počet nepedagogických pracovníků poddimenzován, tuto podporu od radnice velmi 

vítají,“ vysvětluje starostka MČ Praha 5 Renáta Zajíčková. 

Účelově vázaný příspěvek na mzdy včetně zákonných odvodů ve výši přes šest milionů korun 

si rozdělí všech 26 základních a mateřských škol zřizovaných MČ Praha 5. Městská část tak 

naváže na podobnou podporu z loňského roku. 

„Jde o takzvaný neinvestiční příspěvek, ale za mě jsou to dobře investované prostředky, které 

posílí bezproblémové fungování našich škol. Což se ve svém důsledku promítne do vyšší 

spokojenosti našich dětí a jejich rodičů,“ dodává starostka Zajíčková. 

 

Praha 5 rozšiřuje kapacity základních škol v Košířích. Stavět se bude i v areálu ZŠ 

Nepomucká 

Spolu s masivní developerskou výstavbou v hlavním městě se v posledních letech objevuje  

i potřeba nových lavic pro školáky. Městská část Praha 5 má za cíl do roku 2030 zajistit 1500 

nových míst v základních školách. Zhruba 600 dětí pojme nová škola ve vznikající čtvrti 

Smíchov City, dalších 600 škola v blízkosti výstavby nových bytů na Barrandově. Zbylých 300 

míst je v plánu pro oblast Košíře/Motol, kde se dle zpracované Prognózy školství naplní kapacity 

stávajících škol zhruba v roce 2023. 

Školský výbor v čele se starostkou Renátou Zajíčkovou na jednání mimo jiné představil 

výsledky analýzy pěti variant, jak do budoucna nejlépe zajistit nová místa pro děti prvního 

stupně v lokalitě Košíře a Motol. „Pro potřeby nejmladších školáků ve spádové oblasti Na 

Cibulce a jejím okolí jsou v Košířích vhodné pouze dvě varianty rozšíření kapacit. První z nich 



72 
 

je dostavba areálu ZŠ V Cibulkách – Na Výši, druhá rozšíření areálu ZŠ Nepomucká. Tak jako 

tak je vhodné školu stavět tam, kde fakticky chybí,“ přibližuje místostarosta a radní pro 

investice a strategický rozvoj Tomáš Homola. Pozemky, na nichž by se nová školní budova 

v kopci Na Cibulkách měla stavět, vlastní hlavní město, které ale k tomuto záměru vydalo 

negativní stanovisko. 

Rada MČ Praha 5 si je plně vědoma, že již není vhodné řešení budoucího nedostatku kapacit 

základních škol nadále odkládat. Přijala proto dnes usnesení o záměru vybudovat nový školní 

objekt pro zhruba 300 žáků ve svěřeném areálu ZŠ Nepomucká. 

Se záměrem dostavby nového objektu při ZŠ Nepomucká souhlasí i její současný ředitel Aleš 

Hejna: „Nová školní budova v lokalitě Košíře by pomohla řešit nedostačující kapacitu školy. 

Místo pro nový pavilon je vhodné, děti nebudou muset přecházet do žádného vzdáleného 

pracoviště.“  

Školský výbor má již k této možnosti zpracovanou i volumetrickou studii a nic tak nebrání tomu, 

pustit se do specifikace zadání projektu a zahájit projektovou dokumentaci. Jednání 

s magistrátem ale městská část nevzdává. „Na dostavbě budovy při ZŠ V Cibulkách – Na Výši 

se budeme chtít i nadále domluvit. Vzhledem k plánované developerské výstavbě v lokalitě 

Cibulky a z hlediska spádovosti jde o ideální řešení, které nám zajistí další potřebná místa pro 

školáky. Umístění nové budovy základní školy uprostřed lokality Cibulek je spádově tak 

významné, že se budu snažit s Magistrátem nalézt nějaké řešení. Rozumím potřebám speciální 

školy a myslím, že můžeme jako městská část vyjít těmto potřebám vstříc. Pro děti z Košíř 

musíme mít nové kapacity během pár let, a čím blíže to na cibuleckém kopci budou mít, tím 

lépe,“ uzavírá Martin Damašek, místostarosta a radní pro majetkové záležitosti. 

 

Obohacení distanční výuky, úkoly visí na plotě 

S netradiční formou distanční výuky přišlo vedení Mateřské školy Tréglova. Na plotě areálu se 

začaly objevovat obrázky s úkoly, které kolemjdoucí rodiče s dětmi řeší.  

Ty se postupně obměňují. K dispozici jsou i omalovánky, i ty si zájemci mohou odnést domů. 

Pedagogové doufají, že se úkoly dětem budou líbit a zpříjemní jim čas, který nemohou trávit 

ve školce.  

„Naše mateřská škola provádí distanční výuku klasickým způsobem, máme spolupráci s rodiči 

přes e-mailové adresy i přes facebookové stránky, kam paní učitelky jednou týdně zasílají 

vzdělávací úkoly. Rodiče je plní, zpětnou vazbu máme. Přišli jsme ale i s novou formou 
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distanční výuky, kdy jsme na plot pověsili úkoly a hádanky, rodiče se zastavují a zpracovávají 

úkoly přímo zde. Zájem stoupá, sídlíme totiž na strategickém místě, děti s rodiči chodí kolem 

na procházky,“ informovala ředitelka školy Milena Bardová. 

 

Vedení škol jednala se zřizovatelem 

Ředitelé škol mají za sebou kolečko osobních jednání se zřizovatelem. Obě strany si to 

pochvalují. Vedení všech základních a mateřských škol pozvala ke konzultacím starostka 

a radní pro oblast školství Renáta Zajíčková. Zájem zřizovatele je podle ní jednou z podmínek 

pro kvalitní chod školy.  

Jen kvůli pandemii a distanční výuce radnice Prahy 5 poskytla zřizovaným školským zařízením 

přes čtyři miliony korun na vybavení IT technikou. I díky tomu může fungovat on-line výuka 

bez problémů, a hlavně bez výraznější absence dětí. Starostka Renáta Zajíčková ocenila přístup 

vedení školských zařízení. „Bylo potěšující slyšet, že všichni ředitelé mají přehled o tom, které 

děti z distanční výuky vypadávají a proč. Samozřejmě hned dodávali, jak takovým dětem 

pomáhají a jak jim zajišťují podporu, například formou tištěných podkladů nebo osobních 

konzultací.“  

Ředitelé škol a mateřinek také rozebírali rozsáhlou a komplexní SWOT analýzu z roku 2019, na 

které se podíleli žáci, rodiče, pedagogové, nepedagogičtí pracovníci a zřizovatel. SWOT analýza 

mimo jiné posloužila jako důležitý zdroj při zpracování strategických dokumentů Prognóza 

vývoje škol Prahy 5 do roku 2030 a Strategie rozvoje MČ Praha 5 2030+. Na základě analýzy 

dostaly školy doporučení vytvořit Dvouletý plán rozvoje pro školní roky 2020/2021 

a 2021/2022, který s jednotlivými ředitelkami a řediteli starostka probrala.  

Střednědobé cíle Dvouletého plánu se týkají dvanácti klíčových oblastí, jako například ředitel 

a vedení školy, pedagogové a další zaměstnanci, vize a směřování školy, pedagogický proces 

či materiální a prostorové zázemí. Dvouleté plány rozvoje a jejich příprava a vyhodnocování 

kromě zkvalitňování všech procesů umožní systémovější a efektivnější komunikaci mezi školou 

a zřizovatelem.  

 

Na cibuleckém kopci vzniknou nové třídy pro děti, dokonce i tělocvična 

V pražských Košířích roste vzhledem k bytové výstavbě v uplynulých letech potřeba nových 

míst pro školáky. Městská část Praha 5 již představila dvě varianty, kde by se ve školním roce 
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2025/2026 měl otevřít nový školní areál, a to buď v ulici Nepomucká nebo v ulicích 

V Cibulkách-Na Výši. V době výstavby nové školy kapacitu pro prvňáčky dočasně navýší třídy 

přímo na cibuleckém kopci v areálu Tellus. Vzniknout by tu měla dočasná ZŠ Naskové. 

Z demografických studií a prognóz školství, které si městská část po nástupu starostky 

Zajíčkové do funkce nechala vypracovat, bylo zřejmé, že budou radní stát v oblasti Košíř před 

třemi problémovými situacemi ve školství zároveň. K naplnění školních lavic spádovými dětmi 

by tu došlo už v roce 2022/2023, jednu z mateřských škol tu čeká demolice a pro některé děti 

zde chybí i tělocvična. Strategické řešení všech tří situací se radnici podařilo najít a ve 

spolupráci s investorem YIT jedná o jeho konkrétní podobě.  

„Hledali jsme takový prostor v lokalitě Cibulek, do kterého by bylo možné dočasně přesunout 

děti z MŠ Naskové během její rekonstrukce, a zároveň umístit nové třídy pro prvňáčky, než se 

v Košířích postaví nová škola. Kromě samotné lokality pro nás bylo stěžejní, aby nový prostor 

měl i tělocvičnu, která tolik chybí nedaleké škole v Beníškové, a kterou by děti mohly využívat. 

Všechny tyto možnosti nabízí areál Tellus v ulici Naskové, a to za velmi výhodných podmínek,“ 

přibližuje starostka MČ Praha 5 Renáta Zajíčková.  

Společnost YIT, které areál Tellus patří, žádosti vedení městské části o prostor vyhověla a 

vstoupila do jednání s jejími představiteli. 

„Jsme připraveni radnici poskytnout dočasné řešení pro účely navýšení školních kapacit – 

konkrétně celé první nadzemní podlaží, tedy prostor o rozloze 1200 metrů čtverečních. Zároveň 

v případě dohody uzpůsobíme patro tak, aby vyhovovalo všem předpisům, a kromě samotných 

tříd tu vzniklo i potřebné zázemí pro učitele, tělocvična, toalety a výdejna obědů. Jsme rádi, 

že můžeme přispět k tomu, aby se lokalita rozvíjela ku prospěchu místních obyvatel,“ říká 

Marek Lokaj, generální ředitel společnosti YIT Stavo. 

„Pozemek, na němž stojí areál Tellus, je určený pro budoucí bytovou výstavbu a komerční 

prostory pro obchody a služby. S tímto cílem jsme jej také koupili.“ dodává Marek Lokaj. 

Od září 2022 tak zřejmě bude mít základní škola Nepomucká dočasně nové detašované 

pracoviště (ZŠ Naskové) v areálu Tellus na kopci Cibulka. Vzniknout by tu mělo 5 tříd 

s veškerým zázemím.  

„Pokud k dohodě s investorem dojde, v srpnu bychom měli mít připravený návrh dohody o 

budoucím nájmu a jeho podmínkách, který v září projedná i Rada městské části. Investor nám 

přislíbil nájem, který stanoví s ohledem na svou sociální odpovědnost vůči lokalitě, a náklady 
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by měly být za režijní cenu,“ doplňuje Tomáš Homola, radní pro investice a strategický rozvoj 

MČ Praha 5. 

Kromě školáků se sem během rekonstrukce umístí i děti z MŠ Naskové, jejíž současná budova 

pro 50 dětí bude nahrazena novou a moderní školkou pro 140 dětí.  

„Jde o dlouho hledané a ideální řešení. Pro děti ze školky se prakticky nic nezmění, vstup do 

nových prostor budou mít jen o pár metrů vedle toho stávajícího. Třídy pro školáky, které tu 

vzniknou, jsou přímo v místě největší potřeby, tedy nahoře na cibuleckém kopci, kde je 

v současnosti největší nárůst počtu mladých rodin. Místo je pro děti vhodné i z hlediska 

bezpečnosti a pro rodiče dobře dopravně dostupné,“ uzavírá Renáta Zajíčková. 

 

Podoba nové mateřinky se už „rýsuje“  

Studie nové mateřské školy na cibuleckém kopci slibuje moderní a přívětivé školské zařízení. 

Vedení radnice představilo studii na setkání s občany.  

Nová mateřská škola v ulici Naskové, na místě stávající dvojtřídky ze 70. let minulého století, 

bude mít kapacitu 140 dětí v pěti třídách, s vlastní kuchyní a univerzálním pronajímatelným 

sálem. Autorem studie je architekt Ondřej Kopečný, který v lokalitě Cibulek dlouhodobě žije.  

Návrh novostavby vychází především z výškové úrovně a hustoty uvažované okolní bytové 

zástavby, polohy pozemku na okraji lesa a jeho orientaci ke světovým stranám. Pro potřebné 

normové oslunění se natáčejí hmoty jednotlivých tříd tak, aby byly osluněné především při 

výuce v dopoledních hodinách.  

„Návrh také umožňuje dětem z každé třídy výhled do přilehlého lesa, jehož blízkost je velkým 

kreditem pro fungování školky. Natočením a uskočením dvorní hmoty vzniká členitý prostor 

drobnějšího měřítka, které tvoří různý stupeň intimity školní zahrady,“ přiblížil projekt architekt 

Kopečný.  

Při jihovýchodní hraně pozemku vzniká jednopodlažní křídlo s univerzálním sálem 

(tělocvičnou). Díky jeho částečnému zapuštění do terénu je možné i ze tříd ve druhém 

nadzemním podlaží vyjít přes terasu nad tělocvičnou přímo do školní zahrady, bez nutnosti 

vycházet mimo školní areál.  
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Prvňáčci na Pětce dostanou první den ve škole pohádkovou knihu s ilustracemi 

spolužáků 

Pohádkové příběhy zasazené do jednotlivých lokalit Prahy 5 dostanou všichni prvňáčci na pětce 

a ve Slivenci. Unikátní je kniha i tím, že ilustrace k pohádkám namalovali sami žáci základních 

škol. 

Texty do Pohádek z kouzelné Pětky vznikaly od roku 2014. Jde o výběr čtrnácti nejlepších 

příběhů, které autor Petr Březina napsal do roku 2020 a zasadil je do prostředí jednotlivých 

lokalit Prahy 5. „Psaní pohádek je pro mě velkou událostí, na kterou se dlouho připravuji. 

Sbírám podněty v přírodě, pozoruji lidi okolo sebe a následně uplatňuji jejich charaktery ve 

svých příbězích,“ popisuje spisovatel Petr Březina, kde bral pro sepsání příběhů inspiraci. 

Příprava knihy až do finálního tisku neplánovaně protáhly komplikace spojené s epidemií 

onemocnění Covid-19. Kniha tak spatřila světlo světa na poslední chvíli koncem srpna letošního 

roku. „Jsem moc ráda, že se nám podařilo knihu vydat. Jednak je ilustrovaná dětmi z našich 

škol a příběhy jsou napsané moc hezky a děti skrze ně získají pevnější vazbu s místem, kde 

bydlí, kudy chodí do školy,“ uvítala vydání knihy starostka Prahy 5 Renáta Zajíčková. 

Autor pohádek Petr Březina podle svých slov sledoval tři základní cíle. Děti inspirovat, pobavit 

a rozesmát. „Ať chceme nebo ne, děti většinou opakují chování, které vidí okolo sebe. Chci, 

aby se jednoho dne třeba Honza ze 4.B. zachoval jako statečný Třetislav a pomohl slabšímu 

Tondovi z 1.C. vstát, než aby si ho natočil brečícího natočil mobilem a dal to na sociální sítě,“ 

dodává Petr Březina, který s oblibou používá motto: „Ať je váš život každý den alespoň chvilku 

jako v pohádce!“ 

 

Radnice získala zpět budovu v ZŠ Pod Žvahovem  

Dlouhé tři roky trvaly soudní spory o výpověď z nájmu jedné z budov ZŠ Pod Žvahovem. Tu 

doposud užívalo Taneční centrum Praha.  

Městská část Praha 5 už objekt převzala do své správy a celý areál čeká plánovaná revitalizace. 

„Vyhráli jsme oba soudní spory a děkuji i Tanečnímu centru Praha za bezproblémové předání 

prostor. Právě začínají stavební práce na rekonstrukci dalšího patra školy a máme připravenou 

revitalizaci zbytku areálu tak, abychom měli připravenou plně organizovanou základní 

devítiletou školu,“ prohlásil místostarosta Martin Damašek.  
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Podle starostky Renáty Zajíčkové má teď škola předpoklady, aby splňovala nejvyšší nároky na 

moderní školské zařízení pro místní děti. „Škole se otevírá cesta k rozvoji bez překážek, což 

určitě ocení i rodiče žáků, kteří o budoucnost školy projevovali a projevují veliký zájem,“ sdělila 

starostka.  

Městská část Praha 5 vybuduje na uvolněných pozemcích mimo jiné školní jídelnu s kuchyní. 

Příští rok také plánuje demolici budov za objektem školy, kde vznikne venkovní sportoviště pro 

potřeby žáků. „Do budoucna uvažujeme i o vybudování jednoduché kryté sportovní haly,“ 

dodal radní Damašek. 

 

 

FZŠ Drtinova rozšířila kapacitu  

Fakultní základní škola Drtinova vstupuje do nového školního roku s rozšířenou kapacitou. 

Škola s rozšířenou výukou jazyků je jednou z nejstarších svého typu v České republice. Po 

dlouholeté snaze získala škola budovu Drtinova č. p. 3, kde po rozsáhlé rekonstrukci vyrostly 

tři nové kmenové učebny pro 70 žáků.  

Základní škola Drtinova s rozšířenou výukou jazyků se dlouhodobě snažila o navýšení kapacit. 

Ve spolupráci s radnicí Prahy 5 nyní pojme 720 žáků. „I když se jedná o historickou budovu, 

škola nabídne v rekonstruovaných prostorách tři nové moderně vybavené kmenové třídy. 
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Pokračujeme tak v posilování kapacit našich školských zařízení a jsem přesvědčená, že krásné 

učebny ocení nejen učitelé a rodiče, ale hlavně děti,“ řekla starostka Renáta Zajíčková.  

 

Třípodlažní budovu se zahradou, která je napojena na pěší stezku pod parkem Sacré Coeur 

a těsně sousedí s areálem ZŠ Drtinova, využije v prvním podlaží školní družina. Jak ranní, tak 

i koncové družině bude sloužit zahrada k nejrůznějším aktivitám mimo školní učebny. Na 

podzim bude na zahradě navíc zrekonstruováno i hřiště pro děti. Druhé podlaží je vyhrazeno 

žákům 1. stupně a kmenovým třídám. Třetí podlaží pak nabídne nové odborné víceúčelové 

a IT učebny pro žáky 2. stupně.  

„V podkroví budovy čeká školáky ještě čtenářský klub a knihovna. Jde o jednu 

z nejdůležitějších investičních akcí, kterou jsme jako městská část v poslední době úspěšně 

realizovali, a výsledek určitě stojí za to,“ dodává místostarosta pro strategický rozvoj 

a investice Tomáš Homola.  

Základní škola také počítá s využitím nových učeben v odpoledních hodinách pro pořádání 

kurzů pro veřejnost. Zejména pro výuku cizích jazyků, výuku českého jazyka pro cizince nebo 

kurzy IT. Zrekonstruovaný objekt je na rozdíl od hlavní školní budovy kompletně bezbariérový. 

Městská část proto připravuje i úpravu a propojení hlavní budovy s novými prostory, aby byla 

zajištěna bezbariérovost pro zdravotně handicapované děti v celém areálu školy. 



79 
 

 

 

 

Projekt nové školy je v běhu 

Vzhledem k dynamickému stavebnímu rozvoji v oblasti jižního Smíchova se koncem roku 2017 

městská část rozhodla postavit v této oblasti novou základní školu. Šlo o přelomové rozhodnutí 

– poslední plnohodnotná škola pro první i druhý stupeň vznikla na počátku devadesátých let 

na sídlišti Barrandov (škola V Remízku).  

Na přípravu bylo relativně dost času, dobrý výsledek byl tehdejším vedením radnice vnímán 

jako výzva a jejím cílem bylo uspořádat mezinárodní anonymní otevřenou architektonickou 

soutěž. Taková soutěž je organizačně i finančně náročná záležitost, po delších diskusích ji ale 

rada a zastupitelstvo podpořily a soutěž byla poté v březnu 2018 vyhlášena. Podmínky soutěže 

byly současně schváleny Českou komorou architektů.  

„Po tak dlouhé době jsme chtěli, aby nová škola odrážela ducha doby, aby odpovídala významu 

místa v nově založené části města i tomu, že vzniká ve svobodných poměrech a v 21. století. 

Škola měla svým uspořádáním přispívat i komunitnímu životu v nové čtvrti a nabídnout 

prostory pro zájmovou činnost a sport, včetně venkovního sportoviště,“ sdělila předsedkyně 

výboru územního rozvoje Zuzana Hamanová.  

Pozemek pro školu se nachází uprostřed brownfieldu bývalého nákladového nádraží Smíchov. 

Jeho umístění je dáno územním plánem. „O podmínkách území jsme od počátku jednali 
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s developerem Sekyra Group, pod jehož taktovkou čtvrť Smíchov City vzniká. Škola má stát 

na důležitém místě u hlavního pěšího bulváru na rohu mezi dvěma parky,“ přiblížila Hamanová.  

Soutěž probíhala dvoukolově, do prvního kola přišlo 66 návrhů skutečně z celého světa (jak se 

ukázalo až na konci po zveřejnění jmen soutěžících). Dvě třetiny všech návrhů tak byly od 

zahraničních architektů. V porotě se sešli tři zástupci radnice a čtyři nezávislí architekti, z toho 

dva zahraniční. Soutěž měla velmi dobrou úroveň, v prvním kole bylo vybráno šest návrhů, 

které pak byly dopracovány do kola druhého. V něm bylo po dlouhém jednání poroty 

stanoveno výsledné pořadí. Po otevření obálek výsledek přinesl zahraničního vítěze: kanadsko-

polský tým Office Ou & Inostudio, Nicolas Koff a Zbigniew Gierczak.  

Po komunálních volbách na podzim 2018 příprava nové školy na rok prakticky utichla a plně 

se opět rozjela až koncem roku 2019. Dle soutěžních pravidel tak byla sjednána smlouva mezi 

městskou částí a architekty. Českým partnerem vítězného zahraničního týmu se poté stal 

Atelier M1 architekti. „V současné době byla dokončena první projektová fáze, což je dokončení 

návrhu stavby, který tak můžeme představit veřejnosti,“ informoval místostarosta Tomáš 

Homola, do jehož gesce patří investice městské části. Finální návrh musel zohlednit všechny 

připomínky městské části jako zadavatele a zároveň i reálné podmínky pozemku v souvislosti 

s probíhající okolní výstavbou Smíchov City jih. „Městská část zároveň intenzivně jedná se 

Sekyra Group o majetkových záležitostech. Již nyní víme, že pozemek pro školu získá městská 

část bezúplatně. Současně jednáme s hlavním městem o způsobu financování stavby,“ doplnil 

místostarosta.  

Práce nyní postoupily do druhé fáze – zpracování projektu pro společné povolení (územní 

rozhodnutí a stavební povolení). To by mělo být hotovo v roce 2022.  

Prostory školy nabídnou mnoho příležitostí pro setkávání i pro vzájemné interakce s okolím. Ke 

třídám náležejí venkovní kryté lodžie. Na střeše školy jsou prostory jako hudební sál, kreslírna, 

cvičná kuchyně či knihovna a terasy, s nečekanými výhledy směrem na Pražský hrad či na řeku 

a Vyšehrad. Projekt počítá se dvěma tělocvičnami, cvičební sál a venkovní sportoviště budou 

k dispozici široké veřejnosti pro celodenní i večerní cvičení a sport. 

 

Všechny spádové děti v roce 2021 zapsány  

Letošní zápisy do základních škol jsou téměř u konce a poprvé probíhaly i elektronickou formou 

přes aplikaci. Spádové školy v příslušných obvodech bezproblémově uspokojily poptávku všech 

místních dětí.  
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Zápisy do základních škol provázela letos v některých lokalitách nervozita ze strany rodičů, zda 

se podaří umístit jejich děti do spádových zařízení. Obavy rodičů v Košířích a Motole, živené 

hlavně na sociálních sítích, se ukázaly jako zbytečné. K žádnému avizovanému losování, které 

mělo vzbudit neklid, nedošlo.  

Tuto skutečnost potvrzuje i starostka Renáta Zajíčková: „V Motole opravdu žádný nedostatek 

míst nemáme, neočekávali jsme ho a v budoucnu ani neočekáváme. V Košířích, přesněji 

v kopci na Cibulce, víme, že v horizontu dvou let může nastat nedostatek kapacit kvůli dřívější 

živelné bytové výstavbě bez odpovídajícího zajištění občanské vybavenosti. S tím počítáme 

a máme připraveny varianty řešení. Rada například nedávno schválila záměr výstavby nového 

pavilonu Základní školy Nepomucká.  

Letošní zápisy do základních škol ještě stále nejsou definitivně u konce. I v průběhu prázdnin 

se mohou čísla přijatých dětí na jednotlivých školách drobně měnit. Nic to však nemění na 

skutečnosti, že všechny děti z Prahy 5 se podařilo umístit ve spádových školách. Naopak, 

v době uzávěrky čísla bylo ještě evidováno 39 dětí, které rodiče nechali přihlásit na dvě základní 

školy současně, a svým způsobem tedy existuje skoro čtyřicítka míst volných míst pro případné 

další zájemce. 

 

Ředitelé škol řešili aktuální otázky na výjezdním zasedání 

Díky projektu Místní akční plán rozvoje vzdělávání II pro MČ Praha 5, se mohli ředitelé 

základních škol Prahy 5 po velmi dlouhé době setkat osobně v rámci výjezdního zasedání. 

V malebné obci Trnová spolu strávili v termínu 9.–11. září 2021 tři dny při společné práci 

a odpočinku. 

V oficiální části programu se zabývali aktuální situací na školách a řadou dalších témat, 

například nastavením nových procesů v oblasti vzdělávání žáků cizinců, doučováním žáků 

ohrožených školním neúspěchem a plánováním a realizací změn ve školních vzdělávacích 

programech v oblasti informatiky a komunikačních technologií.  

Čtvrteční večer byl vyhrazen samostatnému tématu revize Rámcového vzdělávacího programu 

(RVP) v oblasti informatiky. Ředitelé se zabývali možnostmi využití projektové podpory SYPO 

a metodického vedení NPI ČR. V neformální části večera proběhla ve skupinách výměna 

zkušeností s personálním zabezpečením v této oblasti.  
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Ústředním tématem pátečního dopoledne se stala kybernetická bezpečnost škol. Tato 

problematika velmi úzce souvisí se zásadním motivem MAP II, jímž jsou rovné příležitosti 

ve vzdělávání, a to nejen při distanční výuce. Inspirativní prezentaci přednesli odborníci ze 

společnosti PRINCEPS Advisory, kteří účastníky seznámili s eventuálními hrozbami a představili 

příklady dobré praxe a možnosti řešení k zabezpečení škol.  

Odpolední program byl věnován aktuálním tématům ze života jednotlivých škol. Poradu vedla 

starostka a radní pro školství Renáta Zajíčková, diskutovalo se zejména o kariérovém 

poradenství, změnách v organizaci a způsobu financování výuky češtiny jako cizího jazyka, 

realizaci doučování žáků v rámci Národního programu návratu do škol, situaci ve školách 

a duševním zdraví žáků po začátku školního roku a také o rozpočtu škol. Další částí porady 

byly informace o aktuálních agendách, zvláště o pilotním projektu elektronického zpracování 

výročních zpráv a nejnovějších hygienických opatřeních ve školách.  

Sobotní dopoledne trávila pracovní skupina MAP II diskusí o vybavení škol, se zaměřením na 

informatickou a polytechnickou výchovu, a zhodnocením akce. Účastníci setkání děkují 

organizátorům za výběr vhodného místa a uspořádání celého programu setkání 

 

Cesta k inovativnějšímu vzdělávání na ZŠ Radlická 

Text zástupců školy pro časopis Pětka: Již přes 110 let se učí a vzdělává na naší základní škole, 

mimochodem v krásné secesní budově, dnes s moderní tělocvičnou. Spolu s dvěma budovami 

mateřské školy tvoříme školu spíše menší velikosti, kapacita je 360 žáků.  

Škola si za ta léta prošla všemi historickými etapami a několikerým vedením. Snahou každého 

z nich bylo a je navázat na to dobré, co ve škole je, a vylepšit pak vše ostatní. Nejinak tomu 

je i ve školním roce 2021/2022.  

Žákům i rodičům jsme spolu s kolegy dali slib, že nebudeme stát na místě a pustíme se do 

změn směrem k inovativnějšímu vzdělávání. Spolu se zajímavou, byť rychlou dobou, ve které 

žijeme, je dobré žáky a sami sebe připravit na měnící se životní podmínky, umět se rozhodovat, 

umět řešit problémy, umět komunikovat, umět se učit, umět pracovat digitálně, umět se znát 

a umět také odpočívat. Dnešní škola je tak více než o jednotlivých znalostech a konkrétní látce 

o takzvaném kompetenčním modelu, tedy ovládat pro danou věc danou kompetenci. Nejde 

o složité věci, jen je složitější se je naučit. Složitější pro nás učitele, rodiče a koneckonců i žáky. 

Nestačí si přečíst článek v učebnici, udělat si z něj výpisky a zítra ho přetlumočit při zkoušení.  
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O to více se proto těšíme na některé novinky, které pro tento školní rok chystáme. V prvních 

třídách, a postupně dalších navazujících, se učí Hejného matematiku a baví je to. Také píšou 

nevázaným písmem Comenia Script a jde jim to. Starší žáci se mohou nově zapojit do 

žákovského parlamentu a být tak hlubší součástí života školy. Pro rodiče pak chystáme 

pohodlnější systém elektronické žákovské knížky a intenzivnější komunikaci s učiteli při tzv. 

školních tripartitách (konzultace ve formátu žák–učitel–rodič).  

Je jasné, že všechny tyto změny nestojí na jednom člověku ve vedení školy, proto děkuji vám 

rodičům za kladné ohlasy, žákům za spolupráci a připomínky a učitelům za odvedenou práci. 

Další školní roky nás totiž ještě čekají. 

 

Jak s nadanými? Radnice chce pomoci  

Základní školy zřizované Městskou částí Praha 5 budou společně hledat cesty, jak se lépe 

věnovat nadaným dětem. V říjnu proto v ZŠ Drtinova proběhlo setkání ředitelů a pedagogů 

některých školských zařízení a také odborníků.  
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Cílem bylo téma otevřít a dohodnout se na tom, jak městská část v této problematice může 

pomoci. Pozitivní zprávou je, že některé základní školy zkušenosti s podporou takových žáků 

již mají, protože v nich existují například kluby pro nadané.  

„V zájmu nás všech chceme jako radnice klást důraz na péči o nadané děti. Není totiž žádným 

tajemstvím, že v každodenním školním tempu a při kladení důrazu na žáky se specifickými 

poruchami učení a chování je podpora nadaných dětí často přehlížena. I jim musí být věnována 

větší pozornost, a proto považujeme za důležité se s řediteli a učiteli o práci s těmito dětmi 

bavit, umožnit jim sdílet zkušenosti a získat nové podněty a nápady, jak s takovými dětmi ve 

škole pracovat,“ vysvětluje aktivitu radnice starostka Renáta Zajíčková.  

Práce s nadanými dětmi je často o poznání složitější. Na zmíněném setkání zaznělo, že na 

jedné straně mají nevšední schopnosti a na straně druhé třeba lehce nestandardní chování. 

Pro učitele to může být ve třídě více problém než přínos, a proto je dobré si vyměnit zkušenosti 

a nabídnout si vzájemně pomoc. Starostka Renáta Zajíčková slíbila ředitelům škol maximální 

možnou podporu a součinnost. Bylo dohodnuto další setkání, kterého se zúčastní jak učitelé, 

tak odborníci, a dokonce i samotní nadaní a jejich rodiče.  
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Zdravotnictví a sociální problematika  

 

Komunitní centra Louka A Prádelna  

I v tomto roce Komunitní centra Louka a Prádelna zajišťovaly desítky aktivit pro širokou škálu 

zájemců. Obě centra byly navštěvována a jejich program využíván. Samozřejmě i letos zasáhl 

do provozu obou center covid, ale i tomu se provoz přizpůsobil. Níže popis některých 

zajímavých aktivit v rámci činnosti těchto dvou center.  

Další semestr kurzů startuje 

Bylo zvykem, že zakončení i zahájení semestrů probíhají slavnostní formou společného setkání. 

V únoru 2021 se však vzhledem k aktuální situaci nic podobného bohužel nemohlo konat a také 

samotné kurzy pokračovali v distančním režimu.  

Přihlášení studenti z řad seniorů postupně dostávali e-maily s novými lekcemi, úkoly, odkazy 

na videolekce cvičení a tak dále. Tímto způsobem se učí angličtinu, trénují si práci s počítačem 

a objevují novinky z oblasti internetu a digitální techniky, zkouší si návody a tipy na focení 

a úpravu fotografií, stejně jako cvičí jógu, zdravotní gymnastiku nebo stabilizační cvičení pro 

posílení těla i ducha. Komunitní centrum Louka nabízí kromě on-line lekcí angličtiny a němčiny 

distanční trénink paměti, kurzy počítačů a počítačové grafiky či videonávody pro kreativní 

tvoření.  

Novinkou je on-line Freeshop 

V průběhu února přišla Komunitní centrum Prádelna s novinkou – on-line Freeshopem. O co 

se jedná? Jedná se o komunitní projekt, který umožňuje pořízení rozličného zboží a předmětů 

zcela zdarma, cokoliv se návštěvníkovi Freeshopu zalíbí, může si odnést domů. Smyslem tohoto 

projektu je nabídnout netradiční alternativu k běžnému způsobu nakupování. Ve Freeshopu si 

můžete nejen zcela zdarma pořídit nové oblečení, knihy, doplňky a další věci, nýbrž každý má 

také možnost k nabídce „obchodu“ přispět. Stačí jen provětrat skříně a zapátrat, zda v nich 

není něco, co se vám už nehodí, ale někoho jiného by mohlo potěšit. Mohou to být knihy, 

hračky, oblečení, porcelánový servis, gramofonové desky, nářadí pro kutily, dekorativní či 

dárkové předměty apod. Prakticky cokoli funkčního a v dobrém stavu.  
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Co třeba něco ušít? 

Na březen pak obě komunitní centra přichystala výzvu pro tvořivé seniory s názvem: Vyrobte 

tašku vašich představ. Konkrétně se v tomto případě jedná o látkovou tašku, oboustrannou 

tašku nákupní či plážovou tašku. Pro opravdu zručné a nadšené tvůrce, kteří by ještě navíc 

chtěli něco udělat pro druhé, se nabízí ještě rozšíření původní výzvy. Centrum sociální 

a ošetřovatelské pomoci Praha 5, jehož součástí jsou obě komunitní centra, potřebuje do svých 

zařízení ušít závěsy, povlaky, plátěné tašky a tak dále.  

Provoz startuje v omezeném režimu 

Situace v souvislosti s pandemií se výrazně zlepšila, velké množství lidí především 

z nejohroženějších skupin je již naočkováno nebo tento úkon nyní právě absolvuje, a proto se 

také komunitní centra Prádelna a Louka rozhodla od června postupně obnovit provoz, byť ze 

začátku v omezeném režimu. 

 

Prvotní akce byly ve čtvrtek 17. června od 17 hodin koncert houslistky Dana Kláskové společně 

s Pavlem Skalickým. Ti si připravili pásmo „Staropražské písničky. Následně pak ve středu 23. 

června od 13 do 17 hodin před centrem proběhl garážový swap – jakýsi výměnný bleší trh pod 



87 
 

širým nebem, kam může kdokoliv přinést, co se mu už nehodí, ale někoho jiného by mohlo 

potěšit.  

Do nového semestru s novinkami  

Nově se od září nabízí kurzy práce s tabletem, které jsou určeny pro seniory a konají se v rámci 

vzdělávacího a dotačního programu „Digitální odysea“ Nadace Vodafone Česká republika, 

Moudrá sovička, z. s., a projektu SENzační SENioři. S novým lektorem pak začli velmi žádané 

kurzy práce s „chytrým“ mobilním telefonem  

Další významnou novinku představuje intenzivní kurz tréninků paměti pomocí Feuersteinovy 

metody instrumentálního obohacování, či zahájení nového kurzu cvičení čchi-kung, které tvoří 

ucelený systém staročínské medicíny pro zdraví a dlouhověkost neboli umění pěstování života, 

někdy označované také jako čínská jóga.  

Pozvánka do Tibetu 

V listopadu se pak konalo poetické odpoledne, zajímavé povídání o Tibetu spojené 

s ochutnávkou tradičního tibetského jídla. Tibet představila návštěvníkům Kateřina Bursíková 

Jacques ze spolku „Češi Tibet podporují“ jako tajemnou a mnoha mýty obestřenou zemi. 

Kromě ní vystoupila také ctihodná Tenzin Palmo, jediná česká tibetská mniška vysvěcená Jeho 

Svátostí dalajlamou, která žila a studovala sedm let v ženském klášteře Kopan v Nepálu. 

Součástí odpoledne byla ochutnávka tradičního tibetského jídla. Tibetské odpoledne bylo 

pořádáno v rámci projektu „Podpora vzdělávacích a sociokulturních aktivit směřujících 

k integraci cizinců v roce 2021 na území městské části Praha 5“ spolufinancovaného 

Ministerstvem vnitra.  

Listopad se v KC Louka nesl především v duchu příprav na vánoční svátky. Návštěvníci se tak 

stejně jako v případě KC Prádelna mohli těšit na tradiční výrobu adventních věnců, ale i na 

tvoření trochu neobvyklých vánočních ozdob. Vyráběli se vánoční papírové domečky, náramky 

z minerálů, roztomilí sněhuláci či všichni společně budou tvořit ze dřeva na kutilských dílnách.  

Látkové hračky pro děti  

Kromě rozvoje vlastních dovedností či získávání znalostí místní senioři tvoří i pro ostatní. Od 

září se zde opět pravidelně setkávaly švadlenky, které ušily pro děti z jeslí Na Hřebenkách 

spousty látkových hraček: koníky, pejsky, sovičky a kočičky. Hračky byly „tajně“ předány do 

jesliček Mikulášovi. Všem šikovným dámám patří veliké poděkování a v lednu se již všichni těší 

na další šicí dílny.  
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V kostele vzniká nový komunitní prostor 

Při místním sboru Českobratrské církve evangelické (ČCE) se rodí nový projekt, jehož cílem je 

vznik Komunitního prostoru Smíchov (KPS). Otevření multifunkčního komunitního prostoru má 

umožnit plánovaná rekonstrukce kostela Na Doubkové 8 – Komenského domu a samotného 

chrámu. Větší část rekonstrukce proběhla v roce 2021.  

Centrum primárně poslouží Smíchovským a dalším občanům Prahy 5 – starousedlíkům, 

„náplavám“, sousedům i přespolním. Platforma přinese možnost sdílení a podpory pro místní 

obyvatele v lepších i horších životních situacích. Činnost KPS se zaměří na rozvoj talentů, 

sociální soudržnost a integraci osob ohrožených vyloučením od místní komunity. Součástí 

nabídky bude finanční a sociální poradenství a široké spektrum společenských aktivit.  

Projekt Komunitního prostoru navazuje na dosavadní činnost a historii smíchovského sboru 

ČCE, který má mnohaleté zkušenosti s aktivizací života místních. V rámci dosavadního provozu 

již probíhá celé spektrum sociálních, kulturních a pohybových aktivit. V posledních letech byl 

kostel mimo jiné zázemím pro umělecké experimenty, audiovizuální intervence studentů 

uměleckých oborů, koncerty během Noci kostelů či charitativní projekty. Evangelický sbor 

a vznikající projekt jsou také součástí neformální platformy Sousedění, která sdružuje 

organizace sídlící v blízkém okolí (ZŠ Santoška, Gymnázium Na Zatlance, Městská knihovna, 

Člověk v tísni, Sananim).  

Vizí KPS je vzájemně propojit obyvatele Smíchova, dát prostor pro kreativitu a rozvoj 

jednotlivců a aktivizovat místní společenství jako celek. Tvůrci projektu pokládají tvořivost za 

základ pro naplněný život a vztahy.  

„Věříme, že krize, která se nás všech dotkla a dotýká, poslouží jako katalyzátor k opravdovému 

plnění našich vizí a vzájemné sousedské podpoře. Jsme rádi, že můžeme snít, plánovat 

a pracovat na vytváření prostoru, kde v budoucnu (snad už blízkém) začneme zase všichni 

společně trávit čas, tvořit, inspirovat se a sdílet,“ uvádějí členové týmu komunitního prostoru. 

 

V Košířích vzniklo detašované pracoviště pečovatelské služby  

Centrum sociální a ošetřovatelské pomoci Praha 5, p. o., (CSOP) otevře další, nové detašované 

pracoviště pečovatelské služby v Plzeňské ulici 174, a to na začátku letošního září.  

Pátá městská část letos dokončila rekonstrukci prostor vily Áda v Košířích, jejíž součástí bylo 

i vybudování výtahu domu s bezbariérovým přístupem. Pro CSOP v 1. patře vily Áda byly 
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zrekonstruovány prostory, kde bude zaveden provoz detašovaného pracoviště pečovatelské 

služby. Radnici se povedlo zajistit především komfort pro všechny zájemce o tyto služby 

spočívající ve vybudování samostatného, bezbariérového vstupu do kanceláří pečovatelské 

služby. Dosavadní přístup do prostor byl velice komplikovaný a předpokládal nutnost překonání 

schodů. Investici tak ocení hlavně seniorská veřejnost a zdravotně postižené osoby. Velkou 

výhodou bude pro zájemce vybudovaný přímý vstup z chodníku ulice Plzeňská 174 do výtahu, 

který zaveze zájemce rovnou do kanceláře pečovatelské služby.  

Občané Košíř, Cibulky, Hřebenek, ale i Motola a okolních lokalit budou tak mít v samotném 

srdci Košíř svůj profesionální tým pečovatelek s koordinátorkou. Rozšíření nabídky právě u této 

služby, možnost jít za těmi, kteří pomoc potřebují, vycházelo ze zkušeností prvního 

detašovaného pracoviště pečovatelské služby, které CSOP otevřelo na Barrandově v loňském 

roce a stalo se naprosto odůvodněným řešením zejména pro seniorskou veřejnost a jejich 

rodiny a blízké.  

„Plníme smysl této myšlenky být nablízku těm, kteří nás potřebují anebo o nás zatím nevědí 

v těchto lokalitách. Právě dostupnost je klíčovým momentem v situacích, se kterými se 

zejména seniorská veřejnost mnohdy potýká. Někdy se doslova hraje o čas. Proto budou mít 

občané Košíř a okolních lokalit možnost přijít se poradit, zkonzultovat svou situaci či přímo 

požádat o zajištění pomoci například s péčí o domácnost, s nákupy, dovozem a přípravou jídla, 

hygienou, dopomocí, úklidem, doprovodem k lékaři, na jednání nebo s doprovodem na 

vycházku, s přepravou Taxíkem Maxíkem a tak dále. Poradenství a pomoc poskytujeme 

i rodinám, které pečují o svého blízkého,“ sdělil radní pro oblast sociálních záležitostí Petr 

Lachnit.  

 

Taxík Maxík vozí občany už pátý rok 

Centrum sociální a ošetřovatelské pomoci Praha 5 (CSOP) zahájilo v roce 2017 projekt Taxík 

Maxík, a to ve spolupráci s Nadací Charty 77 – Kontem Bariéry, Senzačními seniory 

a společností Česká lékárna holding provozující síť lékáren Dr. Max.  

Službu zajišťuje osmimístné vozidlo se speciální úpravou, darované Nadací Charty 77. Taxík 

Maxík je sociální služba určená k přepravě seniorů, zdravotně a tělesně postižených občanů 

z MČ Praha 5 starších 35 let, kterou zajišťuje pečovatelská služba CSOP na základě smlouvy 

o poskytování úkonů pečovatelské služby. Doprovod Taxíkem Maxíkem je fakultativním 
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úkonem pečovatelské služby a není klasickou taxislužbou, jak by se mohlo na první pohled 

zdát.  

Přeprava Taxíkem Maxíkem se stala velmi rychle velmi žádanou, využívanou a oblíbenou 

službou zejména pro ty, kteří jsou odkázáni na cestování městskou hromadnou dopravou 

a v důsledku svého zdravotního postižení mají částečně omezenou pohyblivost a používají 

kompenzační pomůcky, jako jsou hole, berle, chodítka a invalidní vozíčky. V důsledku těchto 

obtíží nemohli absolvovat delší jízdy nebo se z těchto důvodů nepřepravovali vůbec, byli takřka 

izolováni od reality života.  

„Za dobu svého fungování najel Taxík Maxík skoro 77 tisíc kilometrů po celém území hlavního 

města. Průměrný věk klientů pečovatelské služby využívající jízdy je 79 let. Průměrně měsíčně 

najede Taxík Maxík 115 jízd,“ informoval radní Petr Lachnit.  

Ke snížení jejich počtu došlo pouze loni v době pandemie covidu-19, kdy klienti rušili 

objednávky z důvodu obav z nákazy. V tomto krizovém období Taxík Maxík však ještě 

mimořádně zajišťoval přepravu pro „neklienty“ z řad seniorské veřejnosti a zdravotně a tělesně 

postižených občanů a vypomáhal všem, kteří potřebovali pomoc, přivézt nákupy a dopravit se 

bezpečně v době mimořádných hygienických opatření k praktickým lékařům nebo na úřady.  

Po pětiletém provozování služby se ti, kteří se stali pravidelnými nebo občasnými „cestujícími“ 

Taxíka Maxíka, shodují v prvé řadě na tom, že je pro ně tato služba cenově dostupná. Délka 

jedné jízdy je 60 minut po celém území hlavního města Prahy a jednorázové jízdné činí 60 Kč 

za osobu. Klient si může vzít s sebou i doprovod, pečovatelku nebo někoho z rodiny. Díky 

dostupnosti této služby se cítí klienti podstatně mobilnější, a jak se nám svěřují, otevřely se 

jim jiné možnosti a příležitosti. Vystoupili ze světa samoty a beznaděje, jsou mnohem 

soběstačnější.  

Řidičem vozidla je Jan Krahulík, profesionál, bývalý taxikář, pracovník pečovatelské služby, 

který perfektně ovládá nejen jízdu, ale i místopis. Má dar empatie, optimismu a humoru, tím 

si získal snad každého, koho přepravoval. Se vstřícností a ochotou pomáhá každému při 

nástupu i výstupu z vozidla, je garantem kvality přepravy.  
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Praha 5 znovu podpořila projekt Aktivní město. Rodiče dostali příspěvek na letní 

akce pro děti 

Celkem 1,2 milionu korun uvolnila městská část Praha 5 rodičům, kteří se rozhodli poslat dítě 

na tábor, sportovní soustředění či jinou vzdělávací aktivitu. Navazuje tak na loňský pilotní 

program podpory volnočasových aktivit dětí, který se setkal s pozitivním ohlasem rodičů. 

„Loni jsme to brali i jako podporu provozovatelů a pořadatelů táborů a soustředění, kteří se 

kvůli nouzovému stavu dostali do velice nepříjemné finanční situace. Letos program 

rozšiřujeme pro poskytovatele vzdělávací formy táborů či příměstských táborů,“ vysvětluje 

radní MČ Prahy 5 pro oblast sportu a podpory podnikání David Dušek. 

Zájemci o podporu se mohou registrovat na webových stránkách www.aktivnimesto.cz. Celý 

program probíhá on-line a proces čerpání příspěvků je plně automatizovaný. Výše podpory je 

stanovena na 1 000 korun pro jedno dítě.  

„Jde hlavně o podporu dětí samotných, které nemohly navštěvovat školy, kroužky a sportovní 

kluby. A i pro rodiče je tisícovka na jedno dítě vítaný příspěvek. Pevně doufám, že si děti užijí 

prázdniny v kolektivu kamarádů a aktivně,“ dodává starostka MČ Praha 5 Renáta Zajíčková. 

Peníze z projektu „Aktivní město“ mohou čerpat rodiče dětí ve věku 6–18 let, které mají trvalý 

pobyt na Praze 5. Příspěvek je zamýšlen jako forma ekonomické motivace na náklady spojené 

s pořádáním táborů, příměstských táborů, sportovních soustředění a dalších vzdělávacích 

aktivit, které budou v délce nejméně 4 dny.   

 

Domov Palata rozšiřuje bezplatné služby  

Demence je duševní porucha, jejímž základním projevem je narušení poznávacích funkcí 

mozku. Mezi ty řadíme paměť, pozornost, řeč včetně schopnosti psaní a čtení, myšlení 

a schopnost plánovat a vykonávat různé činnosti, a nakonec i naše zrakově-prostorové 

schopnosti (orientace). 

Domov Palata připravil ve spolupráci s Nadačním fondem České spořitelny bezplatný vzdělávací 

a podpůrný program pro širokou veřejnost, zaměřený na problematiku péče o člověka trpícího 

demencí. Je určen pro pečovatele z řad laické veřejnosti, rodinné příslušníky klientů trpících 

demencí i zájemce o problematiku seniorského věku z řad laické veřejnosti.  
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V pěti dvou až tříhodinových vzdělávacích blocích se široká veřejnost dozví informace 

související s péčí o klienty trpící syndromem demence a řešení situací s tím spojených. 

K dispozici je i kontinuální otevřená podpůrná skupina pro pečovatele, vedená dvěma 

odbornými terapeuty, konající se jednou za měsíc. Příkladem probíraných tematických okruhů 

jsou: úvod do problematiky demence (četnost výskytu, typy demence, jejich základní klinické 

projevy, prognóza klientů s demencí, diagnostika a současné léčebné možnosti), jak správně 

komunikovat s člověkem trpícím demencí (úskalí běžné komunikace s klientem trpícím 

demencí, princip zrcadlení a nenásilné komunikace, možné typy komunikace, výhody 

a nevýhody různých komunikačních stylů), smyslová aktivizace klienta s demencí (prostředí 

a jeho vliv na harmonii klienta s demencí, možnosti aktivizace klientů s demencí, aktivizační 

pomůcky), agrese a jak ji zvládat (problematika agrese u klientů s demencí, porozumění 

zdrojům a příčinám agrese, základní techniky zvládání agrese u klientů s demencí) a základní 

principy péče o klienty s demencí (provádění základní hygieny, stravování klientů s demencí, 

mobilita a doprovázení klientů s demencí).  

Pomyslnou třešničkou na dortu je potom možnost vyzkoušet si, díky nejmodernější technologii 

virtuální reality, jak vnímá člověk s demencí okolní realitu. Projektu se již nyní zúčastnili kromě 

řady občanů Prahy 5 z řad rodinných příslušníků seniorů s demencí i zaměstnanci Centra 

sociální a ošetřovatelské pomoci Prahy 5 a Střediska sociálních služeb Prahy 13. 
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Jesličky Na Hřebenkách v Praze 5 mají od nového školního roku navýšenou 

kapacitu. Stále přijímají nové děti 

Městská část Praha 5 zrekonstruovala a zmodernizovala stávající areál jeslí Hřebenka na 

Smíchově. Nové jesličky pojmou 50 dětí. 

„Kapacita jesliček se zvýšila dvojnásobně, tedy o 25 míst. Přijímáme nové děti ve věku od 15 

měsíců do 3 let v době od 7 do 17 hodin. Vedle kapacity jsme tak rozšířili i nabídku péče o ty 

nejmenší děti a na přání rodičů jsme zachovali i provozní dobu,“ říká ředitelka Centra sociální 

a ošetřovatelské pomoci Praha 5 Helena Volechová. 

Děti jsou v jesličkách rozděleny na dvě oddělení, mladších a starších dětí.  Celodenní péči 

zajišťují profesionální „tety“, pracovnice s odbornou způsobilostí. Děti se rozvíjí v pohybu, 

výtvarných a tvořivých aktivitách, dovednostech, rozumových schopnostech, v získávání 

hygienických návyků, poznávání bezpečného prostředí.  Měsíc září bude v jesličkách zaměřen 

na téma „Pojď mezi nás“, který je orientován zejména na nově příchozí děti, procházející 

pozvolnou adaptací, seznamují se s prostředím, a i s novými kamarády. 

„Kapacita a naplněnost školských zařízení nejen pro ty nejmenší děti je všude velké téma. 

Proto jsem moc rád, že se nám povedlo zrekonstruovat a připravit celé nové patro stávajících 

jeslí. Kapacita zařízení by teď měla odpovídat poptávce rodičů primárně z Prahy 5,“ dodává 

radní MČ Praha 5 pro sociální oblast Petr Lachnit.  

Děti se mohou těšit na řadu zajímavých akcí, programů a her jak v interiéru, tak v zahradních 

prostorách plných zeleně s dětských hřištěm s novými herními prvky a venkovní terasou pro 

celoroční pobyt dětí na čerstvém vzduchu. Děti budou mít navíc možnost během celého roku 

navštěvovat i oboru Palaty s malou zvířecí farmou a venkovní voliérou s exotickými ptáky. 

Rodiče mohou podávat přihlášky do jesliček během celého roku. 

 

Bydlení pro seniory – Radnice chystá tři projekty  

Jedním z projektů je zámeček Raudnitzův dům v Hlubočepech. Jedná se o pozdně klasicistní 

venkovské stavení v zámeckém stylu z poloviny 19. století. Do objektu se mnoho desítek let 

prakticky neinvestovalo a tomu odpovídal jeho stav. Situace dospěla tak daleko, že v domě 

nechtěl takřka nikdo bydlet. Z původních zhruba 14 bytů byly obývány již jen dva nebo tři.  

Konkrétní projekt domu pro seniory s pečovatelskou službou v Raudnitzově domě začal vznikat 

v roce 2017, kdy městská část zadala zpracování projektové dokumentace. Rekonstrukce byla 
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zahájena v létě roku 2019 a nyní se blíží její dokončení. „V nově zrekonstruovaném objektu je 

25 bytů o velikosti 1+kk až 3+kk. Z toho by měl jeden byt sloužit správci a dva byty budou 

pronajaty učitelkám nebo učitelům z místní Žvahovské základní školy. Do Raudnitzova domu 

se vrátí praktický lékař Ivo Ezechiáš a v přízemí se otevřou komunitní prostory, které budou 

sloužit nejenom obyvatelům domu, ale mohou být využívány i místní komunitou,“ konkretizuje 

místostarosta Homola budoucí plány.  

Dalším projektem sociálních služeb bude košířská usedlost Poštovka. Počítá se tu s 34 byty 

s pečovatelskou službou a komunitním centrem. Na usedlost je již zpracována projektová 

dokumentace a rada rozhodla o zadání veřejné zakázky. Zbývá schválit v radě zadávací 

dokumentaci a vypsat veřejnou zakázku na dodavatele stavby. Termín dokončení se očekává 

v roce 2024, jedná se o přestavbu stávajícího kulturního centra,“ upřesňuje místostarosta 

Homola.  

Dalším hlubočepským projektem je výstavba bydlení pro seniory na místě bývalého zdravotního 

střediska, a to vedle již zmiňovaného Raudnitzova domu. „Jde o pavilon Raudnitzova domu, 

kde bude 19 bytů s pečovatelskou službou. Bude součástí Domu s pečovatelskou službou 

Raudnitzův dům,“ sdělil radní Petr Lachnit. I v tomto případě je zpracována projektová 

dokumentace a rada rozhodla o zadání veřejné zakázky. Zbývá schválit v radě zadávací 

dokumentaci a vypsat veřejnou zakázku na dodavatele stavby. Předpokladem je termín do 

konce roku 2023. Jde o novostavbu s kompletně zpracovanou prováděcí projektovou 

dokumentací.  

 

Na Neklance se klientům nově nabízí i základní rehabilitaci  

Od listopadu byl opět zahájen provoz Domu sociálních služeb s pobytovou odlehčovací službou 

v Radlicích, Na Neklance 15 (dále jen DSS). Městská část Praha 5 zajistila kompletní 

modernizaci a rekonstrukci tohoto pobytového zařízení za účelem zvýšení kvality 

poskytovaných služeb a zajištění komfortu pro jeho klienty. 

Další příjemnou novinkou pro zkvalitnění péče o klienty v rámci pobytu v zařízení bude 

možnost využití nabídky základní rehabilitační péče, například nácvik chůze, skupinovou nebo 

individuální léčebnou tělesnou výchovu a pohybové léčby přístrojem Motren Duo 2, který 

umožňuje klientům pasivní cvičení, ale i aktivní nácvik, šlapání. Přístroj je též vybaven 

programem pro uvolňování spasmů. Rehabilitace, která je nesmírně důležitá zejména pro 

seniorskou generaci, bude zajištěna v našem zařízení odborným zdravotnickým personálem 
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a umožní klientům během jejich pobytu rychlejší rekonvalescenci a nástup k obnově jejich 

fyzických schopností, ale stane se tak i významným prvkem pro jejich motivaci a povzbuzení.  

Odlehčovací pobytová služba po dobu rekonstrukce a modernizace fungovala v omezeném 

režimu nízkokapacitního provozu v náhradních prostorách. Návratem zpět do původních 

prostor se tedy otevírá služba opět pro 27 klientů nad 60 let.  

Posláním služby je zejména zastoupit pečujícího člena rodiny nebo známého, odlehčit mu 

a umožnit mu tak nezbytný odpočinek a čas k načerpání dalších sil pro péči o svého blízkého. 

Odlehčovací služba je vhodná také pro seniory, kteří nemohou zůstávat v domácím prostředí 

sami, potřebují rekonvalescenci a péči například po hospitalizaci v nemocnici.  

Služba je poskytovaná klientům a jejich rodinám na nezbytně nutnou dobu, než jsou klienti 

schopni se navrátit do svého domácího prostředí nebo je vyřešena jejich situace. Odborný tým 

zdravotních sester, lékaře a pečovatelek zajišťuje péči o klienty v nepřetržitém provozu 24 

hodin denně. Ubytování je v jednolůžkových, dvoulůžkových a třílůžkových pokojích. 

K dispozici jsou také čtyři apartmány s vlastním sociálním zařízením. Stravování je klientům 

poskytováno pětkrát denně (u diabetiků šestkrát denně). Klienti mají možnost si vybrat ze 

dvou hlavních jídel.  

Zařízení je koncipováno tak, aby vytvářelo prostředí a životní podmínky, které se velmi 

podobají domácímu prostředí. To vše k maximální podpoře klientů v soběstačnosti a snaze 

o jejich další rozvoj.  

DSS nabízí svým klientům během pobytu zdarma široký výběr dopoledních i odpoledních 

aktivit. Oblíbenou dopolední aktivitou je pravidelné kondiční cvičení a procvičování jemné 

motoriky. Odpolední aktivity jsou tematicky laděné, dle ročních období, ale i přání klientů.  

 

Radnice schválila střednědobý plán rozvoje sociálních služeb  

Radní pátého obvodu schválili Střednědobý plán rozvoje sociálních služeb a služeb souvisejících 

v městské části Praha 5 na období 2022 až 2024. „Samotné tvorbě nového střednědobého 

plánu sociálních služeb předcházela činnost tří pracovních skupin, které byly orientovány na 

seniory, osoby se zdravotním postižením, děti, rodinu, mládež, osoby ohrožené sociálním 

vyloučením, osoby v krizi, etnické skupiny a národnostní menšiny. Poté vytvořený návrh 

střednědobého plánu schválila Řídící skupina komunitního plánování městské části Praha 5. 
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Součástí těchto aktivit byla i realizace dotazníkového šetření u uživatelů a široké veřejnosti 

s cílem zmapování potřeb občanů,“ informoval radní Petr Lachnit.  

Pracovníci sociálního odboru provedly SWOT analýzy vycházející z potřeb a požadavků 

poskytovatelů, uživatelů a zadavatele, zaměřené na oblasti všech tří pracovních skupin. 

Výsledky analýz byly použity jako základ pro směřování plánování sociálních služeb a služeb 

souvisejících, pro formulaci priorit, opatření a plánovaných aktivit. V průběhu procesu se 

pravidelně setkávaly pracovní skupiny, které vytvářely podklady pro jednání řídící skupiny. Na 

základě požadavků pracovních skupin, uživatelů a poskytovatelů sociálních služeb byly znovu 

zprovozněny internetové stránky komunitního plánování MČ Praha s katalogem poskytovatelů 

sociálních služeb.  

„Vznikem a schválením plánu rozvoje naše práce nekončí, ale naopak začíná. Komunitní 

plánování a rozvíjení sociálních služeb a služeb souvisejících je nikdy nekončícím procesem, do 

kterého musí být aktivně zapojeni všichni zúčastnění – poskytovatelé, uživatelé, zadavatel 

i široká veřejnost. Pravidelným setkáváním pracovních skupin, spoluprací s organizacemi 

i veřejností, vzájemným nasloucháním a diskusemi, bude Střednědobý plán živým 

dokumentem, který bude reagovat na potřeby a možnosti. To je naším současným cílem,“ 

dodal radní Lachnit. 

 

Občané uspěli, nízkoprahové služby se decentralizují  

Občané Smíchova žijící v blízkosti kontaktních center se připojili ke snahám radnice Prahy 5 

ulevit městské části od pohybu enormního množství narkomanů. Pod petici s názvem „Za 

bezpečnou a čistou Prahu 5“, adresovanou hlavnímu městu, shromáždili stovky podpisů.  

Na posledním zasedání zastupitelstva hlavního města petice rozpoutala vášnivou, ale 

i konstruktivní diskusi. Zastupitelé na jejím základě pověřili radní Milenu Johnovou, aby 

okamžitě začala pracovat na decentralizaci nízkoprahových zařízení a snížení zátěže, kterou 

dlouhodobě nese Praha 5.  

Petenty na zastupitelstvo přišla podpořit starostka Renáta Zajíčková. Ve svém vystoupení 

kritizovala laxnost odpovědných radních a přehlížení narůstajícího problému. Zdůraznila, že 

potřebné strategie existují již roky, ale chybí vůle je naplňovat. Opětovně vyzvala hlavní město 

ke spolupráci. Podle ní musí Praha k tomuto závažnému problému přistoupit koordinovaně 

a na úrovni celé metropole.  
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Po několikahodinové diskusi přijali zastupitelé usnesení, které radní Johnové ukládá vyřídit 

petici a Radě hlavního města zpracovat do poloviny příštího roku koncepci a harmonogram pro 

decentralizaci sítě adiktologických služeb v rámci Prahy. K tomu rada musí vytvořit také 

metodiku pro umísťování kontaktních center s ohledem na jejich vliv na okolí a kvalitu života 

rezidentů, například zastropování počtu klientů nebo jasně vymezenou minimální vzdálenost 

od školských zařízení.  

„Usnesení zastupitelstva považuji po letech za velký úspěch a zásadní posun. Radní Prahy 

přiznali závažné nedostatky ve stávajícím systému a kývli na nabídku městských částí ke 

spolupráci. Děkuji občanům Prahy 5 za jejich iniciativu a pražským zastupitelům, že konkrétně 

a s jasným termínem zaúkolovali vedení Prahy,“ komentovala rozhodnutí starostka Zajíčková.  

Pražští zastupitelé také vyzvali všechny městské části ke společnému postupu a přijetí 

spoluodpovědnosti za tvorbu a fungování nízkoprahových služeb pro lidi užívající návykové 

látky v rámci metropole.  

 

Babičky čtou dětem pohádky  

Centrum sociální a ošetřovatelské pomoci Praha 5, p. o., (CSOP) na podzim letošního roku 

zahájilo v jeslích Na Hřebenkách projekt čtecích babiček.  

Určitě si každý vzpomene na své dětství a kouzla pohádek, která k nám přicházela právě 

prostřednictvím babičky nebo dědečka, kteří před usnutím četli pohádky. V dnešní uspěchané 

době je důležité zejména pro ty nejmenší, aby si prožili své pohádkové období, pokud možno 

co nejhezčím způsobem. A protože není pravidlem, že každá rodina má babičku nebo dědečka, 

v CSOP se rozhodli pro čtecí babičky. Dědečka dosud nesehnali. Během velmi krátké doby se 

podařilo najít hned tři babičky, které se s chutí zapojily do projektu s názvem „Čtecí babička“. 

A jak projekt funguje? Dvakrát měsíčně přijde do jeslí vybraná babička, která je dětem 

představena opravdu jako babička. Po obědě, když se děti uvelebí v postýlkách, začne číst 

pohádku. K dispozici jsou klasické a poučné, kde dobro vítězí nad zlem, děti učíme českým 

tradicím, společně poznáváme kulturu a podporujeme společenské hodnoty. Po pohádce se 

babička rozloučí a odchází. Děti se těší na příště a často se ptají, kdy zase přijde číst ta čtecí 

babička. „Některé babičky si nás našly samy, některé se nám přihlásily z našeho Komunitního 

centra Louka, kam chodí na kurzy a programy. Jsou to velmi aktivní ženy plné elánu a mají 

dar podělit se o radost,“ konstatovala ředitelka CSOP Praha 5 Helena Volechová.  
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Na Hřebenkách jsou velice rádi, že CSOP Praha 5 má možnost uskutečnit taková setkání, 

a pokud to covidová situace dovolí, budou i nadále podporovat mezigenerační vztahy. Pro 

všechny je to velice obohacující záležitost, a proto mají čtecí babičky další nabídku, a to na 

tradiční pečení vánočních perníčků přímo v kuchyni jeslí. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



99 
 

Sportovní dění v Praze 5 

 

Kluziště Smíchov 

Bruslení u kostela v zimních měsících je velmi populární. Kluziště za kostelem sv. Václava na 

Smíchově v podstatě praskalo ve švech stejně jako v minulých letech. Byl potřeba zavést i 

rezervační systém, který se plně využíval.   

Smíchovská ledová plocha na náměstí 14. října byla veřejnosti zdarma přístupná denně od 10 

do 19 hodin. V ostatní časy je hojně využívána krasobruslařskými a hokejovými kluby pro 

mladší bruslaře. „Tímto radnice Prahy 5 výrazně podporovala sportovní kluby, které měly dle 

nařízení vlády uzavřená sportoviště, třeba zimní stadiony,“ sdělil radní David Dušek.  

Rezervační systém byl vždy aktualizován dva až tři dny před následujícím týdnem (v návaznosti 

na platná vládní opatření). V nabídce systému byly uvedeny termíny po 20 minutách, tak aby 

si led mohlo užít i v této nestandardní době co nejvíce bruslařů. Při týdenní aktualizaci 

rezervačního systému (rezervace pro následující týden) byly vypsané časy vždy do pěti minut 

obsazené širokou veřejností.  
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Radnice zaznamenala pozitivní ohlasy. Například šéftrenér a předseda HC Smíchov 1913 Michal 

Gandalovič oceňuje, že radnice umožnila využívat kluziště nejmladším hokejistům, kteří 

z důvodu uzavření stadionu Nikolajka neměli kde bruslit. Poděkování v podobném duchu zaslal 

i generální manažer HC Hvězda Praha Michael Grim i šéfka krasobruslařského klubu KK Stadion 

Praha Michaela Kaňáková. Ledovou plochu si pochvalovali i běžní občané. „Parádní led, moc 

milá obsluha a ocenili jsme, že se v půjčovně dá půjčit všechno – brusle pro děti i dospělé, 

helma a hrazdička na učení… s dětmi jsme si to moc užili,“ napsala například Baruš Krpatová. 

Vzhledem k velkému zájmu o veřejné bruslení v Praze 5 se letos městská část rozhodla zajistit 

pro širokou veřejnost, školy a školky i kluby ještě druhou ledovou plochu u ZŠ Tyršova. Tamní 

ledová plocha má rozměr 30 x 20 metrů, provoz zajišťuje výkonná chladicí jednotka, která 

dokáže uchladit led až do 15 stupňů Celsia. Ledovou plochu přednostně využívali hokejisté 

a krasobruslařky, žáci školy pak v dopoledních hodinách. Později večer a o víkendech mohli 

plochu využít i širší veřejnost.  

Podle starostky Renáty Zajíčkové je každá příležitost ke sportovnímu vyžití dětí v covidové době 

mimořádně vítána. „Těší mě, že jsme s ředitelkou školy Soňou Hasenkopfovou našli společně 

řešení, jak hřiště v Tyršově ulici využít,“ řekla.  

 

Aktivní město 

S ohledem na epidemickou situaci rozhodlo vedení MČ Praha 5 o prodloužení termínů 

u programu „Pravidelná sportovní činnost ve školním roce 2020/21“. Nově tak bylo možno 

žádat o příspěvek i uplatňovat jej za aktivity až do června 2021. Rozhodnutí se týká programu, 

v rámci, kterého mohou děti, jež mají trvalé bydliště v Praze 5, získat příspěvek 600 korun na 

úhradu části kurzovného, členského příspěvku a dalších aktivit, které zapojení poskytovatelé 

v programu nabízejí. Nově tak bylo možné o příspěvek žádat až do 16. června 2021 a uplatnit 

ho za některou z aktivit nejpozději do 23. června 2021.  

 

Výhodné koupání rodičů s dětmi v aquaparku pokračuje  

Pro rodiče s trvalým bydlištěm v městské části Praha 5 připravila radnice (po ukončení vládních 

epidemiologických opatření) pokračování zvýhodněného koupání s dětmi v Aquaparku 

Barrandov. 
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Od úterý do pátku od 6 do 11.30 hodin zaplatila dospělá doprovázející osoba pouze 45 korun, 

nikoli běžných 85 korun na 100 minut vstupu. Děti od jednoho do tří let měli vstup zdarma. 

Zvýhodněné vstupné bylo určeno rodičům, kteří chtějí umožnit dětem využít vnitřní a za 

teplého počasí i venkovní dětské brouzdaliště.  

Nižší cenu za vstup do Aquaparku Barrandov mohou rodiče uplatnit po předložení,“plavenky“. 

Ta jim bude vydávána na úřadu páté městské části, na základě ověření trvalého bydliště 

v občanském průkazu. Rodiče mohou využít možnosti nahlásit další tři dospělé osoby, na které 

bude plavenka přenosná.  

 

Seniorské plavání v Motorletu i na Barrandově pokračuje 

Radnice Prahy 5 i pro letošní rok podpořila zvýhodněné plavání pro seniory ve dvou areálech 

na území pátého obvodu.  

Pro projekt „Plavání pro seniory za zvýhodněné vstupné“, který zaštituje radní Prahy 5 Petr 

Lachnit, platilo, že začal fungovat po uvolnění vládních opatření.  

V plaveckém areálu SK Motorlet (Radlická ulice) poté spoluobčané starší 60 let s trvalým 

pobytem v městské části Praha 5 každý pátek od 13 do 15 hodin zaplatili za 90 minut plavání 

60 korun.  

„Praha 5 je moderní a neustále se rozvíjející městskou částí, která se snaží vytvářet širokou 

škálu volnočasových aktivit pro všechny věkové skupiny obyvatel. Počet seniorů naší městské 
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části dlouhodobě roste, proto pro ně chceme nabídku těchto služeb rozšiřovat. A právě plavání 

je sportovní a relaxační aktivitou, kterou lze provozovat téměř v každém věku,“ sdělil radní 

Lachnit.  

V podstatě identické podmínky platí i pro seniorské plavání v Aquaparku Barrandov. Tam 

občané starší 60 let mající permanentku (ta z roku 2020 zůstává v platnosti) zaplatili v úterý, 

ve středu, čtvrtek a pátek od 13 do 15 hodin za 100 minut plavání 55 korun.  

Přínosem tohoto pokračujícího projektu je podpora aktivního života seniorů, která jim 

umožňuje finančně dostupné sportovní aktivity a relaxaci. Účastníci tak rovněž navazují nové 

kontakty a přátelství s dalšími seniory, což může v některých případech vést k odstranění či 

snížení pocitu izolovanosti. 

 

Na Hořejším nábřeží má vzniknout multifunkční hřiště 

Vedení radnice Prahy 5 zamýšlí vybudovat mezi Hořejším nábřežím a Vltavou multifunkční 

hřiště. Pátá městská část si již nechala vypracovat ověřovací studii.  

Hřiště na jaře a v létě umožní sportovní vyžití u činností, jako jsou například basketbal či fotbal. 

„Přes podzimní a zimní měsíce by se tato plocha velikosti 40 x 20 metrů zachladila a fungovala 

by jako venkovní kluziště. Pokud by vše šlo tak, jak má, chtěli bychom hřiště vybudovat do 

dvou let,“ informoval radní David Dušek.  

Záměrem studie je ověřit možnosti a kapacity území pro umístění sezonní ledové plochy pro 

sportovní využití. Zásah do současné podoby sportovního areálu se studie snaží minimalizovat, 

a to z důvodu umístění na pohledově exponovaném místě. K ledové ploše je navrženo zázemí 

pro uživatele, jako je třeba šatna či sprchy, nechybí půjčovna bruslí. K tomu by měly sloužit 

dočasné kontejnery. Návrh rovněž počítá se zachováním vzrostlé zeleně a na místě současného 

skateparku s umístěním montovatelných překážek pro parkur.  

 

Šachista Josef Čermák oslavil již své 94. narozeniny 

Nestor Šachového klubu Smíchov Josef Čermák oslavil koncem ledna své 94. narozeniny. 

Narodil se a dětství prožil v Pardubicích. Po druhé světové válce se podílel na budování 

pohraničí, vystudoval Vojenskou akademii v Hranicích na Moravě. V Praze na Smíchově se 

trvale usadil se ženou v roce 1960 a spolu s mezinárodní šachovou mistryní Růženou Suchou 
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Dobiášovou v roce 1974 založil Šachový klub Domu kultury a kovoprůmyslu na Smíchově, čímž 

se podařilo obnovit tradici smíchovského šachu, založenou v roce 1913 Janem Kvíčalou, kterou 

bohužel přerušila druhá světová válka. Ve druhé polovině sedmdesátých let 20. století pracoval 

i jako zástupce starosty tehdejší smíchovské radnice.  

U šachové veřejnosti se Josef Čermák zapsal především jako neúnavný organizátor šachových 

turnajů pro mládež i dospělé. Mezi dnes již tradiční turnaje možno zařadit „Turnaj generací“, 

„Seniorka“, „O vánočního kapra“, „Turnaj kosmonautů“ či „Smíchovský soudek“, který v roce 

2019 dospěl již do svého 35. ročníku a stal se tak nejstarším turnajem pořádaným ŠK Smíchov 

(v roce 2020 musel být tento i další uvedené turnaje mimo „Kosmonauty“ a „Seniorku“ 

vzhledem ke koronaviru zrušen). Po změnách v roce 1991 Josef Čermák zakládá občanské 

sdružení ŠK Smíchov a svoje aktivity zaměřuje zejména na mládež.  

K nejznámějším šachistům, kteří prošli smíchovskými mládežnickými turnaji, náleží třeba 

i šachový velmistr David Navara či šachový talent ČR roku 2016, nyní osmnáctiletý velmistr – 

Thai Dai Van Nguyen.  

Za všechny šachisty i další příznivce hry královské tedy popřejme Josefu Čermákovi hodně 

zdraví a životního optimismu do dalších let v osobním i šachovém životě. 

 

Běžkaření na Dívčích hradech 

Sněhová nadílka a nízké teploty daly milovníkům „běžkaření“ šanci užít si pohyb na Dívčích 

hradech. „Začátkem února mi zavolal ředitel domu dětí a mládeže Libor Bezděk, zda bych 

někde nechtěl vytvořit běžecké stopy. Spojil jsem se s architektem Lalákem ze Starých Butovic 

a ten navrhl, kudy by mohly vést. Pan Bezděk a jeho tým následně dorazili a stopu od 

nástupního místa u záchranné stanice pro volně žijící zvířata vyřízli,“ řekl radní David Dušek. 

 

Plážový fotbal zdarma 

Kluci a holky od 10 do 15 let měli v červnu 2021 jedinečnou možnost vyzkoušet si plážový 

fotbal pod vedením reprezentačních trenérů. Svaz plážových sportů pořádal ve spolupráci 

s městskou částí Praha 5 každé úterý a čtvrtek od 15 a 16 hodin tréninky plážového fotbalu 

v Beach Aréně nedaleko nákupního centra Galerie Butovice.  
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Ocenění hřiště 

V roce 2018 otevřené hřiště na Dětském ostrově, výjimečné svým rozsahem a množstvím 

herních prvků, získalo od vládou garantovaného Programu Česká kvalita ocenění pro bezpečný 

a ověřený provoz. „V páté městské části máme více než šedesátku dětských hřišť. Velký důraz 

klademe na jejich bezpečnost a kvalitu,“ sdělil místostarosta Prahy 5 Lubomír Brož. Na hřišti 

u Vltavy každého čtvrt roku probíhá nezávislá kontrola. Podle místostarosty by do Programu 

Česká kvalita chtěla radnice Prahy 5 zapojit i další hřiště 

 

 

V Hlubočepích vyroste sportovní areál pro školní mládež  

Pražští radní posvětili žádost páté městské části a svěřili jí do správy pozemky pro výstavbu 

sportovního areálu. Plocha mezi ulicemi Štěpařská, Högerova a K Barrandovu je v současnosti 

částečně zatravněná a zarostlá náletovými dřevinami.  

Podle radního pro oblast správy majetku Jana Chabra předmětnou žádost Prahy 5 vedení 

hlavního města projednalo a schválilo s tím, že pozemek vhodný pro obytnou zástavbu zůstane 

v majetku metropole, která začne připravovat projekty nájemních domů. „Naopak pozemky, 
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které jsou vhodné pro výstavbu volnočasových projektů, budou svěřeny městské části. Počítá 

se i se stavbou multifunkční sportovní haly. Věřím, že jde o záměr, který občané se sportovním 

duchem ocení, jelikož se město potýká s deficitem volnočasových objektů,“ informoval radní 

Chabr.  

Dva pozemky mířící do správy městské části Praha 5 mají výměru skoro 7,5 tisíce m2. Tento 

krok už v minulém roce schválila Majetková komise Rady hl. m. Prahy.  

„Oblast Barrandova je jedním z klíčových rozvojových území naší městské části. Jsme proto 

rádi, že jsme ve spolupráci s kolegy na Magistrátu hlavního města Prahy dosáhli svěření 

strategicky důležitých pozemků, které můžeme využít pro vybudování nových veřejných 

kapacit a zlepšení nabídky sportovního, kulturního a vzdělávacího zázemí pro naše obyvatele,“ 

prohlásil radní Prahy 5 Jan Kavalírek.  

Zdeněk Doležal, radní pátého obvodu pro oblast územního rozvoje, sdělil, že radnice již má 

zpracovanou objemovou studii na výstavbu multifunkčního sportovního areálu pro mládež. 

„Nyní zpracováváme podrobnou studii širšího území, která bude řešit všechny návaznosti 

a potřeby daného území. V dlouhodobém plánu je na tomto území také vybudování střední 

školy a budeme zvažovat i výstavbu nové mateřské školy, protože bychom ji v oblasti 

Barrandova potřebovali,“ vysvětlil radní Doležal.  

K projektu už dříve vznikla urbanistická studie „Barrandov – Štěpařská“, která řeší nezastavěné 

území o celkové rozloze zhruba 32 tisíc m2, kde jsou kromě městských pozemků zahrnuty i ty 

ve vlastnictví soukromého investora. Na nich by v budoucnu mohly vzniknout obslužné 

komunikace, náměstí, ucelené bloky s byty a komerční plochou nebo škola. Aktualizovaná 

studie nyní prověří, co vše by Praha 5 mohla na svěřených pozemcích vybudovat. 

 

T-mobile olympijský běh  

Nejkrásnější běžecká trasa v přírodě, a přitom v centru Prahy. Ve středu 8. září v 18 hodin 

odstartoval od Musaionu v Kinského zahradě další ročník T-mobile olympijského běhu na 

podporu sportování handicapovaných dětí. Závod měřil pět kilometrů. Běžel se po petřínských 

cestičkách pozvolně vzhůru k rozhledně a zpět do Kinského zahrady. Účastnit se mohli všichni 

bez rozdílu výkonnosti. Každý, kdo závod dokončil, dostal pěknou odměnu a výherci ve svých 

kategoriích hodnotné ceny, na které přispěla MČ Praha 5. Akce probíhala ve velmi přátelské 

a milé atmosféře, po závodě na trávníku se ještě dlouho do večerních hodin probírali běžecké 

dojmy a zážitky.  
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Primátorky bez Dukly a Slavie 

Letošní ročník legendárního závodu na Vltavě, který se uskutečnil o víkendu 18. a 19. září, 

přinesl jednu zásadní novinku. Poprvé nebylo možnost vidět na společné lodi mužskou posádku 

Dukly a ženskou posádku resortního sportovního centra Slávie. Jednoznačně tím hlavní závod 

nabyl na dramatičnosti, protože dopředu nebyl žádný jasný favorit. O to zajímavější bylo 

samotné nedělní finále.  

Všemi očekávaný souboj mužských „osem“ o Primátorský štít ovládla favorizovaná posádka 

Slavie. Sestava Filip Zima, Jan Hájek, Adam Kulhánek, Jan Chlebovský, Petr Melichar, Ruslav 

Vikol, Tomáš Zobal, Daniel Nosek a kormidelnice Martina Součková nenechala od startu nikoho 

na pochybách, že míří za triumfem. Již do zatáčky si vybudovala náskok před svými největšími 

soupeři a cílem projela s komfortním náskokem 3,3 sekund před lodí složenou z veslařů Slavie 

a Přerova. Třetí místo uhájilo společenství ČVK Praha a Mělníku před lodí Hamru. Finálové pole 

uzavřeli závodníci VK Bohemians. 

 

Také v ženském závodě se z vítězství radovala favorizovaná posádka. Veslařky SK Hamr spojily 

své síly se dvěma italskými reprezentantkami z klubu Canottieri Lario. Tato volba se ukázala 

jako správná, protože česko-italská spolupráce finálovému závodu dominovala. Cenné vítězství 

tak mohou slavit Veronika Zámostná, Greta Parravicini, Elisa Grisoni, Kateřina Hartmanová, 

Anna Šantrůčková, Pavlína Žižková, Valentýna Solařová, Ester Hajnovičová a Barbora 
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Matoušová na kormidle. Druhý VK Blesk ztratil na vítězky více jak 13 sekund. Pro třetí místo si 

dojely veslařky ČVK Pardubice. Souboj o čtvrté místo ve finále ženských osmiveslice nebyl jen 

bojem o co nejlepší pozici, ale zároveň se také rozhodlo o nejlepší posádce juniorek. Tou se 

nakonec stalo společenství Lodních sportů Brno s Olomoucí, které o necelých 6 sekund předčilo 

loď Slavie a Lysé nad Labem.   

 

Skatepark u nábřeží čeká oprava  

Milovníci sportovního vyžití se mají na co těšit. Radnice Prahy 5 připravuje rekonstrukci 

skateparku Butovická.  

Oprava skateparku bude zahrnovat odstranění stávajících skate prvků, odstranění nevyhovující 

asfaltové plochy a následné vybudování nové asfaltové plochy, včetně jejího odvodnění. Dále 

dojde k instalaci nových prvků pro in-line, skateboard a BMX. „Areál skateparku sousedí 

s dětským hřištěm určeným pro malé děti. Z tohoto důvodu je nutné zajistit skatepark novým 

oplocením v rámci zajištění bezpečnosti nejen dětí, ale i ostatních návštěvníků,“ informoval 

radní David Dušek.  
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Bezpečnost a kriminalita 

 

Radnice schválila program prevence 

Vedení pátého obvodu schválilo Program prevence kriminality Městské části Praha 5 na rok 

2021 i Akční plán prevence kriminality.  

Schválené materiály představují koncepční strategii a priority pro oblast prevence a snižování 

kriminality na území Městské části Praha 5 a vycházejí z obecných principů prevence kriminality 

s cílem vytvoření bezpečného prostředí pro život občanů v pátém obvodu.  

Tvorba programu prevence se řídí obecnými principy prevence kriminality. Mezi ně patří snaha 

eliminovat trestnou činnost ještě před jejím započetím (před jejím pokračováním), snížení 

výskytu kriminálních jevů, a hlavně dopadů na život občanů Prahy 5.  

Schválené materiály se opírají o tři základní pilíře, kterými jsou bezpečné ulice, bezpečné parky 

a bezpečné prostředí škol. Program prevence kriminality Městské části Praha 5 je 

rozpracováním aktuálních priorit a reaguje na potřeby obyvatel MČ Praha 5. Vychází z cílů 

a předsevzetí programové prevence kriminality MČ Prahy 5 na léta 2017 až 2021.  

Akční plán prevence kriminality pro rok 2021 je rovněž sestaven v souladu s Plánem prevence 

kriminality Městské části Praha 5 na období 2017 až 2021. Navazuje na aktivity, programy 

a projekty, které byly realizovány Odborem sociální problematiky a prevence kriminality 

v předchozím roku a v nichž je potřeba nadále pokračovat. V plánu jsou rovněž 

zakomponovány další činnosti, projekty a aktivity, které budou rozvíjeny ve spolupráci s dalšími 

subjekty působícími v oblasti předcházení kriminality a jsou zaměřeny na všechny cílové 

skupiny, s ohledem na jejich potřeby a problematiku.  

Všechny dokumenty jsou veřejně přístupné na webové stránce: https://kpss. praha5.cz 

 

Kriminalita citelně klesla, může za to i koronavirus 

Kriminality na území páté městské části výrazně ubylo. Loni počet trestných činů meziročně 

klesl zhruba o 18 procent na číslo 3264. Jednou z příčin pozitivního trendu byla restriktivní 

opatření související s koronavirem. Objasněnost přesáhla 34 procent. Podobný trend byl 

i v oblasti přestupků. Vyplývá to ze statistik státní i městské policie. 
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Majetková trestná činnost, která tvoří skoro dvě třetiny kriminality, se snížila o 16 procent. 

K výraznému meziročnímu poklesu došlo u kapesních krádeží (42 procent) a odcizování 

motorových vozidel (31 procent), podobný vývoj strážci zákona zaznamenali i u vloupání do 

bytů (minus 17 procent). Opačný trend se projevil u násilných trestných činů (plus 20 procent), 

mravnostních deliktů a nepatrně u drogové kriminality. Loni se v Praze 5 nestal ani jeden 

případ vraždy.  

V páté městské části bylo k dispozici 39 činných kamer. Loni kamerový systém podal pozitivní 

informace pro plnění policejních činností u 142 případů (hledané osoby, dopravní nehody atd.). 

Díky němu se v Praze 5 podařilo zadržet 24 pachatelů trestné činnosti, ať již okamžitým 

zásahem na místě činu nebo dodatečným vyhodnocením záznamu z kamery v místě činu.  

„Loni jsme na území páté městské části provedli 22 bezpečnostních opatření směřujících 

k zajištění veřejného pořádku a bezpečnosti při různých veřejných shromážděních 

a pochodech. Dále se konalo 152 policejních a dopravně-bezpečnostních akcí, které byly 

zaměřeny na potírání pouliční kriminality a dopravní bezpečnost,“ informoval šéf Obvodního 

ředitelství Policie Praha II David Körner.  

Pozitivní vývoj, hlavně v oblasti veřejného pořádku, loni zaznamenali i strážníci městské policie. 

Dramaticky ubyly i přestupky v oblasti dopravy. „V uplynulém roce jsme museli přizpůsobit 

výkon služby pandemii covid-19. Důraz byl proto kladen na dodržování epidemiologických 

opatření, s tím spojené nepovolené požívání alkoholických nápojů na veřejných prostranstvích, 

kouření na místech, kde je to zakázáno, a znečišťování veřejných prostranství. Kontrolováno 

bylo, zda je dodržováno zakrytí dýchacích cest, kontrolovány byly i prostředky MHD, a to 

včetně nástupních zastávek. Dále strážníci kontrolovali dodržování časů, když byl vyhlášen 

zákaz vycházení, a scházení se většího počtu osob, než bylo aktuálně povoleno, a dohlíželi na 

dodržování zkrácené zavírací doby restaurací,“ uvádí ve zprávě o činnosti městské policie 

ředitel jejího obvodního ředitelství v Praze 5 Zdeněk Hejna.  

Spolu s úbytkem lidí na veřejných prostranstvích se v ulicích pohybovalo i méně osob bez 

domova, a to převážně na místech, kde jim byly poskytovány potraviny neziskovými 

organizacemi. V souvislosti s minimem turistů byly případy žebrání zaznamenány v minimálním 

počtu.  

Pro pozitivní vývoj v oblasti bezpečnosti je nutným předpokladem i kooperace policejních 

složek s radnicí Prahy 5. Zástupci policie, strážníků i hasičů jsou na radnici pravidelnými hosty 

bezpečnostní komise a koordinačních porad, kde se otázky veřejného pořádku.  



110 
 

I proto se vedení pátého obvodu rozhodlo strážníky podpořit. Radní pátého obvodu schválili 

jednorázovou podporu ve výši 200 tisíc korun jako mimořádnou odměnu pro strážníky pracující 

v Praze 5.  

Společným problémem státní i městské policie je nedostatek zaměstnanců. Tak například 

Obvodní ředitelství policie Praha II mělo k 1. lednu 2019 celkem 136 neobsazených služebních 

míst, k 1. lednu 2020 potom 160 neobsazených služebních míst, což v procentuálním vyjádření 

činí skoro pětinový podstav. Drtivá část volných neobsazených míst je evidována na útvarech 

uniformované složky policie (137 míst), devatenáct volných míst se týká útvarů služby 

kriminální policie a vyšetřování, čtyři místa jsou neobsazená u servisních útvarů. K začátku 

roku činil podstav 83 služebních míst. Za tři roky (2017, 2018 a 2019) se tak zdvojnásobil.  

Podobně je na tom i Obvodní ředitelství Městské policie Praha 5. To mělo ke konci loňského 

roku přiděleno 129 systemizovaných míst, fyzicky jich bylo naplněno 94. To oproti roku 2019 

představuje úbytek pěti strážníků. 
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Drogová problematika na území Prahy 5 

Hlavní město Praha má všehovšudy pouze tři kontaktní centra pro drogově závislé osoby. Dvě 

z nich „hostí“ pátá městská část a do značné míry tím nese zátěž této problematiky za celou 

metropoli. Tato situace se dle vedení radnice Prahy 5 musí změnit.  

Odborné studie mluví jasně. Aby protidrogová centra mohla pořádně fungovat, potřebujete 

mít jedno kontaktní centrum na každých 100 tisíc obyvatel. Jedině tak může být pomoc pro 

drogově závislé efektivní, může plnit i preventivní roli. Praha tak dlouhodobě potřebuje zvýšit 

počet krizových center.  

Cílem společného tlaku politiků z Prahy 5 a Prahy 1 je donutit magistrát, aby dlouhodobě 

neřešený problém nedostatku kontaktních center zařadil mezi priority. Renáta Zajíčková 

vyzvala oficiálním dopisem radní hlavního města Prahy pro oblast sociální politiky 

a zdravotnictví, aby do právě vznikajícího materiálu Koncepce a strategie protidrogové politiky 

metropole na období 2021–2027 zařadila tři zásadní body:  

• rozšíření počtu kontaktních a poradenských služeb v oblasti minimalizace zdravotních 

a sociálních rizik,  

• vhodnější rozmístění nízkoprahových kontaktních center pro uživatele návykových látek 

v jednotlivých městských částech,  

• rozšíření počtu terénních programů v oblasti minimalizace zdravotních a sociálních rizik.  

Problematika drogově závislých je nesmírně složitá. Často se prolíná i s problematikou 

bezdomovectví a mnohokrát se prokázalo, že pouhá represe nic neřeší. Zrušit bez náhrady 

jedno z krizových center v Praze 5 by jen problém přesunulo na jiné místo a dlouhodobě by to 

situaci jen zhoršilo. Drogově závislí bez primární pomoci krizových center představují daleko 

větší a nekontrolovatelný problém.  

Nicméně vedení městské policie přislíbilo výrazně posílit hlídky strážníků u Anděla. V rušném 

centru Prahy 5 zavádí stálou hlídku a hledají se další cesty, jak posílit činnost v dalších 

rizikových místech. Stejně tak postupuje i Policie ČR.  

 

Praha 5 prodlouží ostrahu parků. Profesionální agentura navíc ohlídá i jejich 

vybavení 

Sady na Skalce, Husovy sady a Mrázovku bude nadále monitorovat profesionální bezpečnostní 

agentura. Hlídky personálně posílí. 
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Dlouhodobý problém s využíváním parků drogově závislými a nepřizpůsobivými osobami řeší 

Praha 5 ve spolupráci s městskými strážníky i vlastními silami. Pochůzky členů bezpečnostní 

agentury se osvědčily a teď navíc personálně posílí. 

„Nově budou v parcích dohlížet na pořádek dvoučlenné hlídky, které budí ještě o něco větší 

respekt. Navíc se postarají i o kontrolu mobiliáře, herních prvků, odpadkových košů, veřejného 

osvětlení a podobně,“ vysvětluje místostarosta pro správu veřejného prostranství a zeleně 

Lubomír Brož. 

Ostraha parků bezpečnostní agenturou jsou prodlouženy vždy do konce října daného roku. Na 

podzim a v zimních měsících nejsou kvůli chladnému počasí parky vyhledávaným místem 

narkomanů a zvýšená ostraha není většinou potřeba. 

„V chladnějším období vystačí pravidelné hlídky strážníků. My si v tomto období vyhodnotíme 

přínos soukromé ochranky a zvážíme její nasazení zase na jaře příštího roku,“ dodává 

místostarosta Lubomír Brož.  

 

Z ulic Prahy 5 mizí dealeři drog.  

Největší potíže s drogami má Praha 5 v centru u Anděla, Na Knížecí a v ulicích kolem spodní 

části Plzeňské. Právě v těchto oblastech působí speciální tým pražské policie, který se zaměřuje 

na boj proti drogovým dealerům.  

„Veřejný prostor Prahy 5 a tím samozřejmě i místní obyvatele trápí problémy s pouličním 

prodejem a užíváním drog dlouhodobě. V posledním roce se to pro nás už stalo neúnosné.  

„Na základě dosavadní velmi dobré praxe v řešení drogové a jiné pouliční kriminality v centru 

města, jsme se po dohodě se zástupci městské části rozhodli rozšířit teritorium týmu policistů 

zaměřujících se na tuto oblast kriminality i do aktuálně problematické části Prahy 5. 

Navazujeme tak na dlouhodobou činnost a dobrou praxi pražské policie, získanou v oblasti 

Václavského náměstí a blízkého okolí.  Speciálnímu týmu policistů zaměřujících se na drogovou 

a pouliční kriminalitu, který funguje několikátým rokem, se podařilo zadržet již stovky 

pachatelů drogové, majetkové, ale i násilné trestné činnosti. Naším cílem je především zajistit 

všem obyvatelům a návštěvníkům Prahy maximální bezpečnost,“ uvedl ředitel pražské policie 

brig. gen. Tomáš Lerch.   

Výsledky působení speciálního týmu v ulicích Prahy 5 vyhodnotila radnice s policií koncem října. 

Jak ale starostka několikrát upozornila, problém se netýká pouze prodeje drog, proto samotná 
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represe nepomůže. Na selhávající systém sociálních služeb pro pouliční uživatele drog a osoby 

bez domova se snaží upozornit nedávná společná deklarace městských částí Prahy 5, Prahy 1 

a Prahy 2. Podle radnic vedení hlavního města situaci podcenilo, protože řešení vidí pouze v 

přepisování roky starých strategií.  

 

Radnice ocenila práci bezpečnostních složek  

Záslužné medaile RMČ Praha 5 i letos získala dvacítka zástupců integrovaného záchranného 

systému, a to za vzorné plnění služebních povinností. Tím může být například čin, který se 

vymyká rámci běžné služby, nebo osobní aktivity mimo službu šířící dobré jméno policistů, 

hasičů a zdravotníků.  

Kvůli koronavirové situaci se tradiční slavnostní akt na radnici Prahy 5 nekonal. Vzhledem 

k tomu se předání uskuteční individuálně po dohodě s řediteli policií, hasičů a záchranné 

služby.  

 

Hasičský záchranný sbor hl. m. Prahy (stanice č. 7 – Smíchov)  

pprap. Petr Nejedlý: Od roku 1994 se osobně podílel na řešení mnoha náročných zásahů 

a mimořádných událostí. Obsluhoval a řídil těžké hasičské automobily vždy bezpečně 

a s přehledem, i v těch nejnáročnějších podmínkách.  

nstržm. Jiří Vavřinec: Byl dlouholetým příslušníkem HZS hl. m. Prahy, hasičské stanice Smíchov. 

Jeho praktické zkušenosti a technické dovednosti mnohokrát pomohly při řešení náročných 

zásahů a mimořádných událostí.  

mjr. Jan Havlina: Dlouholetý příslušník sboru. Zajišťuje chod ODP7, které zabezpečuje výkon 

státní správy v oblasti požární prevence a výkonu státního požárního dozoru. Tato činnost 

vyžaduje rozsáhlé znalosti v oblasti technických a právních předpisů.  

nstržm. Tomáš Křen: Během svého působení na hasičské stanici Smíchov od roku 2009 naplno 

uplatňoval své rozsáhlé zkušenosti a praktické dovednosti v oblasti ovládání mobilní požární 

techniky a zemních strojů.  

nprap. Jana Kovrzková: Zkušená příslušnice s výbornými pracovními výsledky. Podílí se na 

zajišťování kontrol a dodržování povinností stanovených předpisy o požární ochraně.  
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Policie ČR (oblast Praha 5)  

plk. Jan Koníř: Ve služebním poměru od 1. března 1994, nyní je náměstkem ředitele Krajského 

ředitelství policie hl. m. Prahy pro službu kriminální policie a vyšetřování. Ke služebním 

povinnostem přistupuje vždy velmi aktivně a často bez ohledu na své osobní volno.  

npor. Jaroslav Tomsa: Vedoucí místního oddělení Smíchov, pro policii pracuje přes jedenáct 

let. Jeho odborné znalosti jsou na velmi vysoké úrovni. Aktivně se zajímá o dění ve služebním 

obvodě a svojí prací významně přispívá k bezpečnosti v Praze 5.  

prap. Vlastimil Beneš: U policie pracuje 35 let. Svým nasazením a přístupem ke služebním 

úkonům jde svým služebně mladším kolegům příkladem, je pravidelně odměňován za příkladné 

plnění služebních povinností.  

npor. Zdeněk Bělík: Zástupce vedoucího 4. oddělení odboru obecné kriminality. Zabýval se 

zejména problematikou vloupání do bytů a kapesními krádežemi. Velkou měrou přispěl ke 

zlepšení pracovních postupů při odhalování trestné činnosti.  

por. Aleš Trmal: Jako komisař 4. oddělení odboru obecné kriminality ochotně napomáhá i méně 

zkušeným kolegům. Jde o svědomitého a pracovitého policistu, který je nadřízenými 

dlouhodobě kladně hodnocen a aktivně přispívá k posílení bezpečnosti.  

 

Městská policie hl. m. Prahy (OŘ Praha 5)  

inspektor Petr Střešňák: Specialista v hlídkové službě. Svým zodpovědným přístupem k výkonu 

služby opakovaně nalezl celostátně hledané osoby. Jeho práce je velmi dobře hodnocena i ze 

strany občanů.  

komisař Patrik Vognar: Obětavě přistupuje k řešení bezpečnostních problémů, snaží se vyjít 

občanům vstříc i v nestandardních situacích. Pod jeho vedením zasahují hlídky proti 

pachatelům trestné činnosti a zajišťují místa trestných činů.  

inspektor Adéla Kubalová: Pracuje jako strážník hlídkové služby. Aktivně se podílí na řešení 

veřejného pořádku v centrální části Smíchova. Letos v květnu se podílela na záchraně muže 

ležícího v kolejišti tramvajové trati.  

inspektor Michal Čákora: Podílí se na eliminaci nežádoucích jevů v centrální části Smíchova. 

Například letos v lednu nalezl na chodníku šestiletou holčičku a následně i její silně podnapilou 

matku a obě předal Policii ČR k dalšímu řešení.  
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inspektor Tomáš Rangl: Devět let měl na starosti oblast Smíchovského nádraží. Nyní zastává 

funkci zástupce vedoucího směny. Letos v červnu společně s kolegou dohledali osobu, která 

sexuálně obtěžovala maminku na dětském hřišti.  

 

Zdravotnická záchranná služba hl. m. Prahy  

Jan Vítek: Jako lékař slouží u sboru už 12 let, a to i jako člen výjezdové skupiny na základně 

v Nádražní ulici i jako letecký záchranář v Ruzyni. Z pozice odborného garanta se zásadním 

způsobem podílí na rozvoji systému Elektronické zdravotnické dokumentace.  

Martin Svoboda: Zkušený zdravotnický záchranář působící u sboru již 25 let. Na zkušenosti, 

svědomitost a pracovitost vedoucího výjezdové základny v Jinonicích se jeho kolegové mohou 

vždy spolehnout.  

Pavla Vaníčková: Pracuje jako dispečerka zdravotnického operačního střediska, kam se lidé 

dovolají po vytočení čísla 155. Její uklidňující hlas v kombinaci se zkušenostmi profesionální 

zdravotnice pomohly vyřešit už mnoho krizových situací.  

Stanislav Hazuka: Jako řidič vozidla záchranné služby je už 25 let nepostradatelnou součástí 

posádek, které za pacienty vyrážejí z výjezdové základny v Nádražní ulici. Zdobí ho 

spolehlivost, jistota za volantem a ochota a přívětivost vůči kolegům i pacientům.  

Vilém Danda: Málokdo ze stávajících zaměstnanců pražské záchranky se může pochlubit tolika 

bezpečně naježděnými kilometry v sanitních vozidlech jako on. Lidem pomáhá již 32 let. 
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Životní prostředí a flora Prahy 5  

 

Květinové loučky - Zanedbané plochy čeká osvěžení 

Druhým úspěšným návrhem z participativního rozpočtu 2020 jsou Květinové louky a loučky. 

Získaly 670 hlasů občanů.  

Projekt se zaměřuje na zanedbané zelené plochy a parčíky, případně na místa očekávající 

zásadnější revitalizaci. Výsevem trvalkových i letničkových lučních směsí lze s minimálními 

náklady na výsadbu a údržbu (luční směsi pro opylovače jsou nenáročné, odolné a pěkné na 

pohled) zkrášlit a zpříjemnit tato místa pro občany a zároveň pomoci hmyzu ve městě. 

Květinové louky a loučky více ochlazují okolí a lépe chrání půdu před vysycháním, čímž 

přispívají k adaptaci Prahy 5 na rostoucí teploty a sucho. Rovněž podporují druhovou 

rozmanitost rostlin i živočichů.  

Navrhované lokality na Praze 5:  

• Husovy sady v Košířích: Zanedbaně působící drobný park s vysychajícími trávníky lze 

oživit květinovými ostrůvky. 

• Košířské náměstí 30/1: Zeleným plochám na frekventovaném místě zarostlém 

nevzhlednou neudržovanou trávou by pomohlo osetí luční směsí.  

• Nábřežní, par. č. 556/1: Proschlý a zanedbaný trávník. Návrh? Osetí kvetoucí luční 

směsí.  

• Parčík na křižovatce ulic Plzeňská, Jinonická a Vrchlického: Parčík na frekventované 

křižovatce s prosychajícími trávníky by zkrášlil květinový ostrůvek.  

• Plácek za ZŠ Tyršova: Zelený plácek pod valem u frekventované Radlické ulice. 

Vhodným řešením je květinový ostrůvek.  

• Chaplinovo náměstí: Části prostoru se zelenými plochami čekající na rekonstrukci by 

dočasně pomohla výsadba luční směsi.  

• Park Kavalírka: Zanedbaný park ve frekventované lokalitě. Dočasná instalace 

květinových ostrůvků.  

Květinové loučky mohou sloužit jako provizorní a levná revitalizace, než dojde k zásadnější 

proměně daného místa. Podobná praxe by se snadno mohla aplikovat i ve velkých parcích 

(Klamovka, Sacre Coeur, Sady Na Skalce aj.), kde lze vyčlenit menší „luční sekce“. Na vhodných 
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místech je možné výsev luk a louček kombinovat s finančně nenáročným budováním svejlů, 

které slouží k zadržování vody a zpomalení jejího vsakování.  

Květnaté louky se dají vyset i na svahy, neboť zabraňují půdní erozi. Důležitá je péče o nově 

založené louky a správná frekvence sečení.  

„Květinové louky jsou krásné a užitečné zároveň. V návrhu jsme vytipovali lokality v několika 

částech Prahy 5, kde by mohla být výsadba kvetoucích luk snadným, levným a efektivním 

řešením, jak prostor upravit a zpříjemnit tak pohyb obyvatel po městě a zároveň pomoci 

užitečnému hmyzu a adaptaci města na sucho a vyšší teploty,“ uvedla navrhovatelka projektu 

Petra Johana Poncarová.  

„Snažila jsem se pěstovat květiny pro hmyz v okenních truhlících a napadlo mě, proč nezkusit 

něco ve větším měřítku, navíc když jde o věc, která prospěje zároveň přírodě a lidem a může 

levně zkultivovat místa, která teprve čekají na rozsáhlejší revitalizaci,“ řekla.  

 

Praha 5 nachystala po covidovém období návrat oblíbených farmářských trhů. 

První se mohly konat už 14 května 

Farmářské a tradiční trhy se sortimentem „ekologické zemědělské výpěsty“ mohly smíchovský 

Anděl oživit už druhý květnový pátek v roce 2021. Loňský rok 2020 celkově pořádání trhů kvůli 

protiepidemickým opatřením nepřál. I tak si farmářské trhy Anděl získaly velmi rychle 

pozornost a oblibu nejen občanů Prahy 5. Rada městské části se proto rozhodla jejich pořádání 

obnovit, jakmile to s ohledem na vývoj onemocnění Covid-19 bude možné. 

„Reakce občanů na provoz trhů i na nabízený sortiment jsou velmi pozitivní a uděláme v rámci 

možností vše, aby se tradiční páteční trhy obnovily jako v době před covidem,“ řekl 

místostarosta Lubomír Brož.  

Farmářské trhy se opakovali každý pátek až do začátku listopadu. Od 24. listopadu až do 

Štědrého dne pak tradiční farmářské a ekologické zboží nahradil sortiment vánočních trhů. 

 

Na Pláni vznikne nový park 

Odbor správy veřejného prostranství a zeleně a odbor realizace a přípravy investic MČ Praha 

5 připravil ve spolupráci s architektonickým studiem Atelier Hajný prezentaci možné podoby 

parku Na Pláni.  
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Setkání s veřejností se uskutečnilo on-line 15. března. „Debaty se účastnily více než čtyři 

desítky občanů, diskuse byla velice pozitivní a konstruktivní. Řekl bych, že se představená 

studie líbila,“ konstatoval místostarosta Lubomír Brož.  

Radnice Prahy 5 si nechala vypracovat předmětnou studii za účelem nalezení vhodného 

krajinářského, urbanistického a architektonického řešení. Podle místostarosty má území ambici 

stát se společenským, kulturním, sportovním a relaxačním těžištěm Malvazinek, snahou vedení 

pátého obvodu je dotvořit tuto lokalitu, která se v současné době nachází z většiny ve 

zdevastovaném stavu.  

Studie navrhuje v převážné části území změnu obytné funkce na parkovou zeleň. Předmětné 

území je vymezeno ulicemi Na Pláni a K Vodojemu.  

Co studie mimo jiné nabízí? 

• obnovu a doplnění stávající zeleně a vytvoření kvalitního rekreačního prostředí pro 

místní komunitu,  

• využití stávající komplikované morfologie terénu. Příkré svahy jsou místy vyztuženy 

terasovým sezením, místy jsou pokryty bezúdržbovým půdopokryvem,  

• zpevněné i nezpevněné cesty respektující členitost terénu, sledující vrstevnice 

a vytvářející přirozené spojnice napříč územím,  

• stávající rozvody a lampy veřejného osvětlení budou odstraněny a nahrazeny novými, 

ve vhodnějších pozicích, 

• uliční profily s ohledem na dostatečné kapacity parkování, umístění autobusové 

zastávky v ulici K Vodojemu,  

• vodovod s pitnou vodou do objektu zázemí a u komunitní zahrady, pítka. V celém 

území rozvody dešťové vody z akumulační nádrže.  

Otázka, jaká bude podoba zmíněného území, má bohatou historii. Zhruba před dvanácti lety 

začal boj obyvatel Malvazinek proti záměru developera, který chtěl v parku Na Pláni postavit 

čtrnáct bytových domů. Po více než sedmi letech lidé prosadili svou a prostor poté využívali 

pro sousedské akce a jiné společenské aktivity. 

 

Jako každý rok proběhla i deratizace, tedy hubení převážně potkanů  

Pražské vodovody a kanalizace (PVK) opět vyrazily do boje s potkany. A to navzdory 

epidemické situaci a samozřejmě za přísných bezpečnostních a hygienických podmínek.  
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Celoplošná deratizace pražské stokové sítě startovala v dubnu. Deratizátoři se nejdříve objevili 

na Novém Městě, na Těšnově, v Rytířské ulici a v okolí Národní třídy. Následně se přesunuli 

do dalších lokalit vytipovaných jako rizikové.  

V páté městské části začala likvidace hlodavců v druhé půlce dubna v Radlicích a na Zlíchově, 

pokračovala druhý květnový týden na Smíchově (především oblasti Anděla a Smíchovského 

nádraží), v červnu pak v Košířích.  

Deratizátoři PVK letos ošetří 13,5 tisíce kanalizačních vstupů. Na každý z nich připadne zhruba 

jeden kilogram návnady. „Naprosto bez obav o své mazlíčky mohou být pejskaři. Naši 

pracovníci totiž ukládají návnady přímo do kanalizační stoky, nikoli na povrch,“ zdůraznil mluvčí 

PVK Tomáš Mrázek.  

Pražská kanalizační síť je domovem několika milionů potkanů. Pravidelnou deratizací 

kanalizace se daří udržovat počet potkanů na přiměřené úrovni. Bohužel mnoho potkanů je 

také na povrchu okolo popelnic a v neošetřované zeleni, kam obyvatelé vyhazují odpadky. 

Rovněž zvýšený stavební ruch vyhání potkany z kanalizace na povrch. „Dalšími problémovými 

místy jsou lokality obývané bezdomovci, kteří na pořádek příliš nehledí,“ uvedl Mrázek.  

K hubení potkanů PVK používají přípravek Hubex – požerové nástrahy vhodné do vlhkého 

prostředí. Ty obsahují například pekařské drobky, šrot, kukuřici, čokoládu, tuk a účinnou látku 

antikoagulant.  

 

Skalničková zahrada je opět přístupná  

Hlubočepská skalničková zahrada se s příchodem jara opět otevřela veřejnosti. Lidé v ní najdou 

sbírku skalniček, která čítá zhruba dvě tisícovky položek. Zahrada se těší velkému zájmu i 

odborné veřejnosti. „Ukazuje se, že podpora radnice Prahy 5, která před dvěma lety přispěla 

na její opravu, byl velmi správný krok,“ konstatoval místostarosta Prahy 5 Lubomír Brož. 

Zahrada je veřejnosti přístupná každou sobotu a neděli od 9 do 18 hodin. Nachází se v ulici K 

Dalejím 39 a je součástí naučné stezky Údolím Dalejského potoka. 

 

Založte si komunitní zahradu  
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Novodobý fenomén komunitních zahrad zkrášluje okolí domova, ale také utužuje sousedské 

vztahy. Radnice Prahy 5 je v příštím roce připravená vznik komunitních zahrad finančně 

podpořit.  

Může to být pěstování okrasných květin, ale řada komunitních zahrad má i vlastní produkci 

zeleniny. Platí vlastně jen jeden jednoduchý předpoklad. A tím je spolupráce lidí, kteří nemají 

vlastní zahradu, ale rádi by společné úsilí zkusili.  

„Je to ideální pro bytové domy bez zahrádek se zelení okolo. Na příští rok máme pro tento účel 

v rozpočtu vyhrazené peníze a rádi vznik komunitních zahrad na pětce podpoříme,“ řekl 

místostarosta pro životní prostředí Lubomír Brož. 

 

Koně Převalského se už prohánějí na Dívčích hradech.  

Pražská zoologická zahrada vypustila v půlce dubna na Dívčích hradech divoké koně 

Převalského. Chovatelé žádají, aby lidé zvířata v žádném případě nepřikrmovali.  
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Nad Zlíchovem se nyní prohánějí čtyři klisny, Lana, Gruhe, Xicara a Khamiina. K dispozici mají 

téměř dvacetihektarový pozemek. Podle chovatelů si bohatě vystačí spásáním vegetace, což 

by mohlo zároveň přispět k obnově flory a rozšíření původních společenstev.  

„Ten záměr byl v zásadě dvojí. Jednak se tím, že to koně budou spásat, pokusit o návrat těch 

původních společenstev rostlin a živočichů, která tady byla v době, kdy to tady byla taková 

step a nikoliv pole. Druhý důvod je, že samozřejmě detašovaný chov koní Převalského 

považujeme za přínosný a zajímavý a myslím si, že to bude zajímavé i pro veřejnost,“ řekl šéf 

pražské ZOO Miroslav Bobek.  

Vedení zoologické zahrady vybíralo z několika lokalit. Dívčí hrady se ukázaly jako nejvhodnější 

místo, kam koně Převalského umístit. „Je to veliká plocha, která byla k dispozici. Bylo to pole, 

takže to budeme obnovovat téměř z nuly, byť to přineslo i některé problémy. Dál to pro nás 

bylo zajímavé i kvůli kontextu, protože Dívčí hrady jsou lokalita spojená s dávnou historií, kdy 

se ještě na našem území velcí kopytníci běžně vyskytovali. Odtud se vedla dívčí válka proti 

Vyšehradu,“ prohlásil Bobek.  
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Architekt Radim Karásek ze společnosti ARW pb se při navrhování areálu inspiroval 

vypouštěním koně Převalského zpět do volné přírody. Projekt díky tomu získal ekologický 

charakter.  

Součástí areálu jsou tři bezbariérové vyhlídky, z nichž budou moci návštěvníci sledovat koně 

ze všech stran. Jedna z nich je vyvýšená, poskytne tak mimo jiné i pohled na panorama Prahy. 

Výstavba ohrady vyšla na šest milionů korun. Zázemí, přístupové cesty a návštěvnické vyhlídky 

pak stály přes deset milionů.  

Na koně Převalského budou dohlížet spolupracovníci pražské zoo i kamery. Kvůli obavám 

z „přikrmovačů“ byly do objektu zároveň umístěny elektrické ohradníky. Ředitel Bobek nejen 

budoucí návštěvníky vyzval, aby nekrmili cizí zvířata. Přikrmování u nich totiž může vyvolat 

koliku a další potíže, které nejednou končí bolestivou smrtí. „Prosím ani kousek chleba, ani 

mrkev. Nedávejte jim vůbec nic,“ žádá ředitel. 

 

Produkce komunálního odpadu roste, lidé jsou více doma  

Úklid, čistota a zajištění likvidace odpadů patří mezi primární úkoly obcí a měst. Nejinak je to 

i v Praze 5, jejíž radnice se musí potýkat s citelným růstem objemu komunálního odpadu. 

Viník? Koronavirus. 

Odpadové hospodářství dostalo kvůli zavření obchodů v nouzovém stavu pořádně zabrat. Už 

v roce 2019 byla produkce komunálního odpadu v metropoli opět rekordní. Data za rok 2020 

budou navíc stejně jako letos silně ovlivněna pandemií. Nákupy v e-shopech a větší nároky na 

balení zboží s dovážkou domů nebo na výdejní místa se viditelně podepsaly na produkci 

komunálního odpadu.  

 „Ve spojení s bezpečnostními opatřeními proti koronaviru jsme zaznamenali zvýšenou 

produkci komunálních odpadů, jelikož obyvatelé jsou více doma a neprodukují tak odpad 

u zaměstnavatele nebo na jiných místech, jako jsou turistická místa, školy či nákupní centra,“ 

informoval místopředseda Svazu měst a obcí ČR Pavel Drahovzal.  

Lidé tráví většinu času doma. Chybí možnost stravování v restauracích a jídelnách, takže se 

v rodinách více vaří i nakupuje, a tudíž roste objem produkovaného odpadu.  

„Nárůst je zhruba o 25 procent,“ odhaduje Drahovzal. Podle něj nejvíce přibylo plastového 

a papírového odpadu, protože řadu věcí si občané nechávají doručovat přes e-shopy. Rovněž 

směsný odpad nastoupal z důvodu vyšší spotřeby v domácnostech, doma se více jí a tráví více 
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času včetně školní výuky a práce na home office. Ale roste i velkoobjemový a stavební odpad, 

jelikož lidé na home office či na nuceném volnu vyklízí domácnosti od starých věcí 

a rekonstruují své byty a domy.  

Možná i proto některá místa na kontejnery v poslední době často připomínají spíše živelné 

smetiště. Nepořádek kolem nich ale nemůže být norma. Za svoz odpadu je odpovědný 

magistrát hlavního města Prahy. Ten uzavírá příslušné smlouvy, které nastavují mimo jiné 

frekvenci svozu komunálního odpadu. Městská část může, a pravidelně to na základě vlastní 

kontrolní činnosti a upozornění občanů dělá, požádat magistrát o zvýšení frekvence svozu 

odpadu. Magistrát žádosti může, ale také nemusí vyhovět.  

Samostatnou kapitolou je pak úklid kolem kontejnerů. Stejně jako za odvoz odpadu je i za 

úklid odpovědná firma najatá magistrátem. Jednou z výslovných smluvních povinností 

svozových společností je totiž povinnost uklidit tři metry všemi směry separační stanoviště 

a dva metry zametat.  

Radnice Prahy 5 se snaží v maximální míře zajistit pořádek v parcích a prostorách, které má 

ve správě. Například frekvence výměny odpadkových košů v parcích Portheimka a Sacré 

Coeur, na Dětském ostrově, náměstí 14. října či Arbesově náměstí je sedm dní v týdnu 

jedenkrát denně. Každý den třikrát vyprazdňujeme koše na pěší zóně Anděl. Pětkrát týdně pak 

v dalších parcích a na plochách v péči radnice.  

Občan může upozornit na nepořádek nebo na přeplněné nádoby prostřednictvím různých 

aplikací, například na webových stránkách MČ Prahy 5 – hlášení nepořádku a závad, 

prostřednictvím aplikace Změňte to nebo jen e-mailem na podatelnu.  

 

Platan z Kinského zahrady byl ve finále Stromu roku 

Do finále 20. ročníku ankety Strom roku, za kterou stojí Nadace Partnerství, postoupila 

dvanáctka kandidátů ze sedmi krajů. Porota letos vybírala z rekordních sedmasedmdesáti 

návrhů.  

Prahu reprezentoval platan javorolistý rostoucí u vchodu do Kinského zahrady. „Do ankety 

tento nádherný strom navrhla paní Eva Přechová. Speciální ocenění Strom hrdina si vysloužil 

i javor tyčící se na rozhraní Smetanova nábřeží a ulice Karolíny Světlé. Oba dva neminulo 

tradiční focení stromů a setkání s ambasadory v rámci takzvané „Stromojízdy“. Ta se 

uskutečnila 31. května. Letní on-line hlasování se pak otevřelo od 21. června na 
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www.stromroku.cz. Platan v Kinského zahradě nakonec skončil v on-line hlasování na 

jedenáctém místě.  

Monumentální solitérní platan jako by hlídal hlavní vchod do Kinského zahrady v Praze. V roce 

1928 byla u stromu umístěna socha Čtrnáctiletá od sochaře Karla Dvořáka. Později byla však 

poničena a odcizena. Po nalezení byla uložena v depozitáři Muzea hl. m. Prahy a plánuje se 

zhotovení kopie a osazení na původní místo. Platan byl vybrán do Programu záchrany 

genofondu památných stromů. Vítězný strom roku byl vyhlášen 22. září v Brně a získal odborné 

arboristické ošetření od firmy Prostrom Bohemia. Stejně jako předchozí vítězové bude 

reprezentovat Českou republiku v mezinárodním kole ankety Evropský strom roku.  

Nadace Partnerství odstartovala i dětskou podobu ankety. V tomto případě jde o stromy 

s nejzajímavějšími příběhy. Děti měly zachytit ten svůj barevně na papír. Nejdříve je nutné 

seznámit se s příběhem stromu (zeptat se třeba svých rodičů, učitelky nebo vedoucího 

v oddílu), navštívit jej a zkusit vytvořit obrázek, jak strom a jeho příběh autor vnímá. Lze 

malovat, kreslit, vystřihovat a lepit nebo cokoliv jiného dítě napadne.  
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Okáčům metlicovým na stopě. Focením se mohlo pomoci k jejich záchraně  

Okáč metlicový potřebuje naši pomoc. Abychom ho dokázali zachránit, musíme se dozvědět 

o jeho životě co nejvíce. Tým ekologie hmyzu z Fakulty životního prostředí ČZU v Praze se 

rozhodlo v roce 2021 detailně studovat populaci okáče metlicového žijícího v Prokopském údolí 

a jeho okolí. 

Abych mohli odhadnout počet zde žijících okáčů, museli je značit speciálními kódy na spodní 

stranu křídel. Čím více pozorování označených i neoznačených okáčů se jim následně během 

léta podařilo udělat, tím přesněji mohli zjistit, například jak daleko doletěli, jak dlouho žili, na 

jaká místa nakladli vajíčka, kde se pářili či krmili.  

To jsou důležité informace pro jejich následnou účinnou ochranu. Víc očí víc vidí, a tak se 

projektu „Okáčům na stopě“ mohla zúčastnit i široká veřejnost. Stačilo se koukat kolem sebe, 

a v případě, že někdo uviděl okáče metlicového, jednoduše jej vyfotil. Popravdě řečeno, focení 

nebylo vždy snadné, ale s trochou trpělivosti se většinou zadařilo. Fotografii, včetně údajů 

o místě a času pořízení snímku, bylo nutné následně sdílet přes aplikaci iNaturalist či projektový 

Facebook. Okáč metlicový (Hipparchia semele) je jedním z nejohroženějších druhů motýlů 

v ČR. Můžeme ho nalézt na sušších stanovištích, jako jsou skalní lesostepi, v suchých řídkých 

lesích, ale také na náhradních biotopech, jako jsou opuštěné lomy nebo sídliště. Důležitá je 

přítomnost nízké a řídké vegetace s jednotlivými stromy nebo keři.  

Na těchto místech je možno pozorovat od konce června do září létající dospělce. Samice kladou 

vajíčka na listy živných trav, na kterých se později krmí housenky. V minulosti u nás patřil okáč 

metlicový k běžnějším druhům velkých okáčů žijících leckde v nížinách a teplých 

pahorkatinách. S postupným zánikem vhodných lokalit, ústupem tradiční pastvy a následným 

zarůstáním řídkých trávníků okáč velmi rychle ustoupil z většiny regionů. Nalézt ho tak můžeme 

již pouze v Českém krasu, na Příbramsku, Ústecku a v Praze. Jeho velmi rychlý úbytek a vazba 

na mizející biotopy jsou důvodem pro jeho zařazení do kategorie „kriticky ohrožený“ 

v Červeném seznamu ohrožených živočichů.  

Dobrá zpráva je, že pražské populaci se v roce 2020 i 2021 docela dařilo, pozorovali jsme 

mnoho dospělců a zálety jedinců i na okraje sídlišť sousedících s Prokopským údolím. Bohužel 

není v silách členů našeho týmu obsáhnout tak velkou oblast, a proto pozorování veřejnosti 

z těchto atypických biotopů jsou pro nás velmi cenná.  

Pozorování Okáčů bylo ukončeno 4. října 2021. Sešlo se krásných 417 pozorování Okáče 

metlicového (z toho 30 jedinců bylo s kódem). Tato data přinesli mnoho užitečných informací 
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o životě okáčů a budou mimo jiné využita při výpočtu velikosti populace obývající Prokopské 

údolí. 

 

Nová metoda rychle odhalí znečištění vody a její kvality 

Akreditovaná laboratoř Pražských vodovodů a kanalizací (PVK) začala využívat dvě nové 

analytické metody, které rychle odhalí znečištění vody i ve velmi nízkých koncentracích. Nové 

analytické metody pomáhají zjistit případné znečištění pitné vody v řádu hodin.  

Podle manažerky útvaru kontroly vod PVK Lenky Vavruškové jsou PCR metody v dnešní době 

běžně využívány ve zdravotnických a farmaceutických laboratořích či v potravinářství. „Jejich 

využití pro kontrolu kvality vody je však v rámci České republiky úplnou novinkou,“ 

informovala. PCR metoda je běžně využívána pro stanovení bakterií, popřípadě virů. Tento 

velmi citlivý postup umožňuje detekovat dokonce jedinou kopii DNA cílového mikroorganismu.  

PVK se rozhodly využít tuto metodu k rychlému stanovení znečištění pitné vody po zásazích do 

vodovodní sítě a haváriích. Laboratoř tak například díky rychlé a přesné detekci bakterie E.coli 

zjistí, zda došlo ke znečištění pitné vody. Dosud mikrobiologické analytické metody využívaly 

kultivační techniky a výsledky analýz byly známé za několik dní od odběru vzorku. Díky nové 

PCR metodě mají vodohospodáři výsledky již v řádu hodin, a mohou tedy velmi pružně 

reagovat na vzniklou situaci 

 

Radnice se zapojuje do klimatického závazku metropole  

Rozšiřování ploch veřejné zeleně, výsadba stromů, ale také snižování energetické náročnosti 

budov či lepší hospodaření s dešťovou vodou. To jsou hlavní úkoly, kterými radnice Prahy 5 

hodlá přispět do klimatického závazku hlavního města.  

„Chceme, aby se v Praze 5 dobře žilo, a proto jsme ve zlepšování našeho klimatu a životního 

prostředí aktivní. Za pátou městskou část se hlásíme hned s několika projekty ke klimatickému 

závazku metropole. Ten spočívá v dosažení uhlíkové neutrality a snížení emisí CO2 minimálně 

o 45 procent již do roku 2030,“ říká radní Jan Kavalírek.  

Radnice Prahy 5 v červnu schválila šestici projektů, které jsou připraveny k realizaci:  

• snížení energetické náročnosti MŠ Nad Palatou, objekt odloučeného pracoviště Pod 

Lipkami – zateplení hlavní budovy,  
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• snížení energetické náročnosti MŠ „Slunéčko“, Beníškové 988,  

• snížení energetické náročnosti ZŠ a MŠ Kořenského 10/760, objekt odloučeného 

pracoviště náměstí 14. října,  

• revitalizace parku Kavalírka, n revitalizace parku Chaplinovo náměstí.  

• Retence a akumulace dešťových vod Raudnitzův dům  

Praha 5 u výše zmíněných projektů za bezmála 25 milionů korun požádala o přidělení dotací 

ze strany hlavního města Prahy. 

 

Z kohoutků opět teče Vltava 

Pražané opět pijí vodu ze „své“ Vltavy. Do veřejné vodovodní sítě totiž začala dodávat pitnou 

vodu Podolská vodárna. A to poprvé od roku 2002, kdy její provoz ukončily ničivé povodně. 

Od té doby sloužila pouze jako záložní zdroj.  

Voda z Podolské vodárny je dodávána do vodojemů Flora, Karlov, Zelená liška, Bruska 

a Laurová. Podle technologické potřeby je pak míchána s vodou z ostatních zdrojů, tedy 

z Káraného a ze Želivky. Z občanů Prahy 5 tak vltavskou vodu okusí v podstatě pouze lidé ze 

Smíchova.  

Vodárna procházela v letech 2019 až 2021 výraznou modernizací tak, aby byla schopná 

Pražanům dodávat kvalitní pitnou vodu splňující veškeré normy a limity. Významné změny 

doznala technologie úpravy vody, která spočívá v doplnění sorpčního stupně (filtrace přes 

granulované aktivní uhlí tzv. GAU, díky němuž se z vody odstraní různé látky, například i velká 

část pesticidů) a hygienického zabezpečení pitné vody kombinací UV záření a dávkováním 

chloru.  

V areálu vodárny zároveň probíhala rekonstrukce armatur, zdroje a rozvodů ovládacího 

vzduchu v hale staré filtrace, obměna dmychadel a pracích čerpadel, rekonstrukce datové sítě, 

laboratoře či dispečinku. V rámci rekonstrukce čerpací stanice upravené vody byla osazena 

čtyři nová čerpadla. 

 

V Praze 5 bije srdce pro plechovky 

 Radnice Prahy 5 v rámci udržitelného rozvoje navázala spolupráci s neziskovou organizací 

„Každá plechovka se počítá“. Jde o projekt nazvaný „V Praze 5 bije srdce pro plechovky“.  
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O co jde? Během prvních tří listopadových týdnů jste mohli ve Štefánikově ulici na prostranství 

před kostelem sv. Václava potkávat velké kovové srdce, které bylo určené pro sběr prázdných 

– hliníkových – plechovek. V České republice je konzumace nápojů z plechovek populární, ale 

velká část obalů bohužel nekončí tam, kde by měla – totiž v šedém kontejneru. Hliníkový obal 

umožňuje stoprocentní recyklovatelnost hliníku, a to opakovaně. Kov roztavením neztrácí na 

kvalitě.  

Společnost Pražské služby provozuje moderní linku na roztřídění odpadu, poté je hliník odvezen 

do slévárny, odkud hliníkové pláty putují do firem na výrobu plechovek přímo v tuzemsku. 

Takže pokud plechovku správně vytřídíte, možná si ji za 60 dní znovu koupíte v obchodě. Celý 

proces recyklace totiž trvá okolo osmi týdnů. Kovové srdce v Praze 5 má na toto upozornit 

a vyzvat občany, aby do něj přišli vhodit prázdné – hliníkových – plechovky.  

Termín udržitelný rozvoj (někdy se používá i termín trvale udržitelný rozvoj) se poprvé objevil 

v roce 1987 a následně byl rozvinut v roce 1992 na konferenci OSN o životním prostředí v Riu 

de Janeiru. Je definován jako rozvoj naplňující potřeby současné generace, ale zároveň 

neohrožující naplňovaní potřeb generací budoucích. Pro udržitelný rozvoj je stanoveno 17 cílů, 

které definovalo OSN. Jedním z nich je Odpovědná výroba a spotřeba a pak také cíl Klimatická 

opatření. Projekt „V Praze 5 bije srdce pro plechovky“ je prospěšný pro oba cíle. 
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Kulturní dění v Praze 5 

 

Múzy na dálku 

Městská část Praha 5 vyhlásila soutěžní uměleckou přehlídku pro děti předškolního věku a žáky 

základních škol do 16 let. Soutěžní přehlídka Múzy na dálku měla za cíl podpořit tvořivost, která 

uvolní emoce, umožnit sebevyjádření dětí a školní mládeže v době karanténních opatření.  

Přehlídka měla tři umělecké kategorie – hudební, výtvarnou a literární. Díla účastníků byly 

posuzovány ve třech oddělených věkových kategoriích, a to podle dosaženého věku v roce 

2021: předškoláci a nejmladší školáci – ti, kdo dosáhnou nejvýše 7. narozenin v celém roce 

2021, mladší školáci – ti, kteří dosáhnou 11. narozenin v roce 2021, a starší školáci – do 16. 

narozenin v roce 2021 včetně dalších žáků, kteří letos ještě navštěvují základní školu.  

 

V květnu postupně zasedaly poroty jednotlivých kategorií, které byly složeny jednak z týmu 

učitelů a ředitelů škol Prahy 5, zapojených do Místního akčního plánu rozvoje vzdělávání II pro 

MČ Praha 5, a jednak z významných osobností z uměleckého světa.  



130 
 

V literární kategorii hodnotila spisovatelka Hanka Lehečková, nositelka ceny Jiřího Ortena za 

novelu Svatá hlava a také autorka divadelní hry V(ý)chod, uvedené ve Švandově divadle. Ve 

výtvarné porotě zasedla dlouholetá vedoucí Galerie Barrandov a zakladatelka soutěže Filmová 

fantazie Daniela Loužecká a patriotka Prahy 5, členka zastupitelstva a propagátorka umění 

a kultury Marie Ulrichová Hakenová. Hudební porotu doplnila zpěvačka Veronika Součková 

(Spirituál kvintet, USB band) a kategorii video hodnotil režisér, nositel Českých lvů a zastupitel 

Prahy 5 Jan Hřebejk.  

Přehlídka tvořivosti a umění Múzy na dálku měla vyvrcholení v rámci setkání v parku 

Portheimka ve čtvrtek 24. června. Děti a žáci základních škol z Prahy 5 předvedli, že mají 

nápady a uměleckého ducha. V soutěži se sešlo přes osmdesát dílek, především výtvarných, 

ale i množství literárních útvarů, několik videí a dvě originální písně s videoklipem. Všechna 

tvorba je vystavena na webu přehlídky muzynadalku.praha5.cz, soutěž má také svůj Facebook 

a Instagram.  

 

Muzeum skla zůstane ve vile Portheimka minimálně do března příštího roku 

První pražské muzeum skla, které vzniklo jako projekt Musea Kampa-Nadace Jana a Medy 

Mládkových, zůstane i nadále v pražské vile Portheimka. Městská část Praha 5 prodloužila 

galerii koncesní smlouvu do března roku 2022. 

Barokní letohrádek na pražském Smíchově bude i nadále sídlem Muzea ateliérového skla, 

spadající do správy nadace Jana a Medy Mládkových, která provozuje také Muzeum Kampa a 

Werichovu vilu.  

Tato spolupráce městské části, Muzea Kampa – Nadace Jana a Medy Mládkových a 

Uměleckoprůmyslového muzea v Praze byla mimo jiné v roce 2018 oceněna v Národní soutěži 

muzeí Gloria musaealis druhým místem za muzejní počin roku. 

„Koncesní smlouva s Muzeem Kampa byla koncipována na tři roky, tedy do předpokládané 

doby rekonstrukce Portheimky, která měla začít v roce 2021. Jelikož se přípravné práce na 

tolik potřebné rekonstrukci minimálně o rok prodloužily, bylo na nás zastupitelích, zda tento 

projekt ještě o rok prodloužíme či zda Portheimku necháme do začátku rekonstrukce 

prázdnou,“ uvedl místostarosta MČ Praha 5 Lukáš Herold.  
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Pro výstavní účely jsou v Portheimce využívány reprezentační místnosti v prvním patře – oválný 

mramorový sál, dva sály s freskami, krbová místnost a sál zdobený kazetovým stropem. Díla 

proslulých sklářských umělců jsou tu nainstalována tak, aby podtrhla její barokní atmosféru.  

 

Alena Matějka v Museu skla Portheimka  

Výstava Omnia mea představuje autorskou tvorbu sochařky Aleny Matějka (*1966, Jindřichův 

Hradec). Autorka inovativním způsobem uvažuje o podstatě sochy, o jejím účinu, o tom, jak 

komunikuje s vnitřním i vnějším prostorem. Plynule přechází od klasické sochařiny až po 

netradiční výtvarné postupy. Tomu odpovídá i její otevřenost vůči materiálům – základem je 

sklo, ale ve volném propojení s mnoha dalšími sochařskými (kámen, alabastr, mramor…) i 

nesochařskými materiály (fotografie, textil, led, voda, nalezené předměty…).  

 

V dílech Aleny Matějka se prolíná inspirace přírodou, mýty, obecně příběhy lidské civilizace, 

neodmyslitelně k tomu patří každodenní život, rodina, přátelé i nepatrné události. V expozici 

jsou tak prezentovány skulptury, inspirované archaickým či mytickým tvaroslovím, instalace 
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propojující vycpaná zvířátka v kombinaci se skleněnými objekty, v nichž autorka ironizuje 

některé ustálené hodnoty, i díla, v nichž se vrací k rodinným vzpomínkám.  

Výstava Omnia mea reprezentuje první komplexnější pohled na její tvorbu, která se 

bezpochyby řadí k nejoriginálnějším projevům současného vizuálního umění 

 

V kobce se čte z knih.  

Smíchovská náplavka hostila celý rok autorské čtení nazvané „Knihy v kobce“. Odborným 

garantem projektu byl Michal Viewegh. 

Série autorského čtení domácích autorů má přitáhnout pozornost širší veřejnosti ke knihám. 

V prostředí zrekonstruované kobky na Smíchovské náplavce se původně počítalo i s živým 

publikem. Kvůli pandemii odstartoval projekt videozáznamem.  

„Nápad na uspořádání série veřejných čtení upřímně vítám, neboť autorské čtení považuji od 

začátku své kariéry za nedílnou součást spisovatelské práce. Třeba v Německu nebo ve Francii 

mají podobná autorská čtení mnohaletou tradici a jsou opravdu hojně navštěvovaná. Žádný 

autor by se neměl čtenářům vyhýbat, už proto, že veřejné čtení je kromě marketingové 

propagace také skvělý způsob, kterým si autor může okamžitě ověřit kvalitu svého textu,“ říká 

k projektu spisovatel Michal Viewegh.  

Čtení v kobce si mimo jiné klade za cíl popularizaci knihy a čtení. Podle autorů projektu hraje 

kniha nezastupitelnou roli ve vzdělanosti, výchově a formování základních sociálních návyků 

jednotlivce i celé společnosti. A je důležité toto poselství předávat zejména dětem a dospívající 

mládeži, která stále častěji utíká do virtuálního světa počítačových her.  

Vedle Michala Viewegha se v kobce během roku 2021 představili například držitelka ceny 

Magnesia Litera 2019 Pavla Horáková či nejmladší ze tří potomků Pavla Kohouta Tereza 

Boučková. Projekt odstartovala ve čtvrtek 4. února jedna z nejoblíbenějších románových 

autorek současnosti Alena Mornštajnová. Čtení v kobce se konal každý první čtvrtek v měsíci 

od 18 hodin. Videozáznamy lze sledovat na webových stránkách Magistrátu hlavního města 

Prahy, který projekt podporuje, nebo přímo na YouTube kanálu Knihy v kobce. 
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Vážní domek v Jinonicích má novou tvář 

Odbor správy majetku dokončil rekonstrukci vážního domku v Jinonicích. Došlo k opravě 

nosného zdiva, byl zhotoven nový krov včetně střešní krytiny, nová prkenná podlaha a bylo 

osazeno nové okno a vstupní dveře.  

Objekt byl před lety svěřen hlavním městem do správy Prahy 5. Následně se zjistilo, že je ve 

velmi špatném technickém stavu a většina stavebních konstrukcí byla na hranici životnosti. 

K záchraně domku bylo nutné zajistit projektovou dokumentaci pro celkovou opravu 

a následně tuto opravu zařadit do plánu oprav.  

„Při přípravě a realizaci této akce bylo naší snahou v maximální možné míře respektovat 

původní vzhled a konstrukci tohoto historického objektu. Navzdory komplikacím z důvodu 

koronaviru se podařilo opravu dokončit. Věřím, že po opravách došlo k zásadnímu prodloužení 

životnosti objektu a domek bude ještě řadu let vkusně připomínat historii obce,“ informoval 

místostarosta Lukáš Herold.  

 

Nové varhany na Smíchově  

Kostel Nejsvětější Trojice na Malostranském hřbitově se může pochlubit novými varhanami. 

Na jejich obnovu přispěla i radnice Prahy 5, v roce 2019 to bylo 200 tisíci korun, v roce 2020 

pak 217 tisíci. Varhany postavil v roce 1839 varhanář Johann Ferdinand Guth z Čisté 

u Rakovníka. Jedno z jeho prvních děl nebylo od počátku příliš zdařilé, a tak nástroj v roce 

1861 přestavěl c. k. dvorní varhanář Josef Gartner z Prahy. To také byla poslední velká 

investice do tohoto nástroje. Chudá farnost neměla nikdy dostatek prostředků na opravy, a tak 

byly závady na varhanách v průběhu 20. století flikovány, jak jen se dalo. Značně opotřebený, 

červotočem a vlhkostí poškozený nástroj restauroval v letech 2018 až 2020 varhanář-

restaurátor Marek Vorlíček z Domažlic. Barevný a stříbřitý zvuk osmnácti rejstříků 

dvoumanuálových varhan s 1003 píšťalami čeká na své posluchače. 

 

Koncert pro varhany 

Místostarosta Lukáš Herold vystoupil společně s profesorem pražské konzervatoře Janem 

Thurim a ředitelem kůru a varhaníkem katedrály sv. Víta Josefem Kšicou na koncertě 

u příležitosti dokončení opravy varhan v kostele Nejsvětější Trojice u Malostranského hřbitova. 
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Program doplnili Jakub Janšta, varhaník a ředitel kůru křižovnického kostela sv. Františka 

Serafínského, a dlouholetý varhaník farnosti Jan Plíšek. 

 

Akci Zažít město jinak přálo počasí  

Za ideálních klimatických podmínek se v ulicích a na veřejných prostranstvích páté městské 

části uskutečnilo již tradiční sousedské setkání Zažij město jinak. Lidé si akci užili třeba na 

Arbesově náměstí, v Hlubočepech, na terasách Brabenec, U Nikolajky či Okrouhlíku. „Celá 

Praha 5 byla živá, plná lidí, dětí, hudby, tance, zábavy. Je skvělé vidět Prahu 5 a náš veřejný 

prostor plné života,“ řekla starostka Renáta Zajíčková, která řadu akcí navštívila. Například na 

Arbesově náměstí organizátoři uspořádali přednášku o historii místa, soutěže a tvoření pro 

děti, deskové hry či divadélko. 

Pokud jste na Zažít město jinak ještě nebyli, představte si vaši ulici plnou bavících se sousedů 

a jejich skotačících dětí. Tamhle se zpívá, vedle se učí žonglovat, tisknout na sítotisku, na 

druhém konci se hraje divadlo, cvičí jóga a celou ulicí se line vůně desítek různých jídel a jiných 

dobrot. To vše připravují místní lidé nebo organizace. No a každá taková ulice díky tomu 

vypadá úplně jinak.  
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Společným jmenovatelem všech slavností, kterých bývá ročně už více než sto, je zlepšovat 

sousedské vztahy a upozornit na hodnotu sdíleného veřejného prostoru.  

„Věříme, že chuť se potkávat během posledního zavirovaného roku, kdy jsme měli sedět 

víceméně doma, se nikam nevytratila. Naopak, cítíme, že lidé mají velkou touhu vyjít do ulic 

a bavit se.“ říká Tomáš Fridrich, hlavní koordinátor slavností ze spolku AutoMat.  

 

Oprava evangelického kostela  

Z prostředků Operačního programu Praha – pól růstu začala v květnu rekonstrukce interiéru 

evangelického kostela na Smíchově.  

Veřejnou soutěž na rekonstrukci vyhrál renomovaný ateliér MCA, Ateliér Pavla Melková – 

Miroslav Cikán. Koncem letošního roku, na 90. výročí otevření kostela, jej iniciátoři akce 

chystají otevřít pro širší veřejnost jako Komunitní prostor Smíchov. Kromě tradičních nedělních 

bohoslužeb a hodnotového vzdělávání pro děti, připravují program rozdělený do kategorií 

Dech–Příběh–Čin.  

„Dech“ symbolizuje návrat k podstatě člověka, k tomu, co člověkem hýbe, z čeho vyrůstá 

fascinace a jeho tvořivost. Akcentuje se meditace, práce s tělem, dechem a hlasem. Pohybové, 

taneční a expresivní terapie, hudební dílny, performativní výstupy a také večerní bohoslužby 

s prvky současného umění.  

„Příběh“ symbolizuje propojování naší hlubinné zkušenosti do smysluplného celku, který pro 

sebe vnímáme jako jeden ucelený příběh. Připravují se přednáškové cykly na historicko-naučná 

témata, klub „Pamětník“, kde se bude pomáhat seniorům zaznamenávat jejich vzpomínky na 

nová média, klub „Zlomená rákoska“ jako podporující a tréninkové prostředí pro rodiče s dětmi 

vedené zajímavými hosty, „Tvůrčí laboratoř současnosti“, kde si studenti středních a základních 

škol osvojí výrazové prostředky performativního umění, a také klub „Dobrý konec“ věnující se 

otázkám smrti a umírání.  

„Čin“ symbolizuje přesah našeho soukromého života do veřejné sféry. Vznikne proto komunitní 

zahrada a včelstvo, komunitní dílna a také provoz finančního, právního a sociálního 

poradenství.  
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Gabriel Loci se znovu otevřel veřejnosti  

Jedinečný historický komplex Gabriel Loci (klášter sv. Gabriela) vznikl jako řeholní dům na 

konci 19. století coby první ženský konvent benediktýnek beuronské kongregace v Praze.  

Unikátní stavba byla vybudována v letech 1888 až 1891 v novorománském stylu a je 

pozoruhodná svou uměleckou výzdobou ve slohu beuronské umělecké školy. Atmosféru 

Gabriela si oblíbily světové filmové produkce a nový vlastník komplexu Cimex Group jej chce 

před plánovanou rozsáhlou opravou otevřít veřejnosti. Láká nejen umělce a milovníky umění.  

Společnost Cimex Group zakoupila objekt v roce 2020 a několik měsíců trvalo vrátit alespoň 

částečně rozsáhlý komplex do provozuschopného stavu.  

Objekt s výjimečnou atmosférou tak loni hostil například Mercedes-Benz Prague Fashion Week 

2020 nebo Designblok 2020. Právě tyto akce s velkým ohlasem přivedly majitele na myšlenku 

nabídnout velkorysé prostory jako ateliéry pro české a slovenské umělce.  

„Žádaná lokalita na Smíchově v těsné blízkosti Kinského zahrady je tradičně vyhledávaná 

uměleckými fotografy, filmaři, malíři a sochaři. Tak nás napadlo, proč neumožnit, aby 

z atmosféry Gabriela Loci mohli umělci čerpat další inspiraci pro své kreativní vize,“ říká ředitel 

Cimex Group Miroslav Kosnar.  

Romantická schůzka nebo rovnou svatba? Hned jak to epidemická situace dovolí, měla by se 

v přístupných prostorách bývalého kláštera otevřít kavárna pro klidné a třeba i romantické 

schůzky. A co začne romantickou schůzkou, může skončit neméně romantickou 

a nezapomenutelnou svatbou. Kromě velkých sálů je součástí komplexu také kostel Zvěstování 

Panny Marie (běžněji nazývaný kostel sv. Gabriela), ve kterém mohou probíhat jak církevní, 

tak civilní obřady.  

Novomanželé si tak mohou říct své ano například v prostorách jedinečného sálu Rajská 

zahrada, kterému dominuje prosklená střecha. V Lustrovém sálu zase každého ohromí 

nádherný dřevěný kazetový strop, malby na stěnách, zdobená podlaha a masivní lustry, které 

vytváří dokonalou kulisu pro slavnostní okamžiky. Další plány s využitím Gabriela Loci chce 

majitel komplexu zveřejňovat postupně. Ve hře je i letní divadelní scéna, možnost pořádání 

trhů a podobně.  

Investiční skupina Cimex patří mezi významné hráče na tuzemském podnikatelském trhu. 

V současnosti koncern vlastní významné společnosti z průmyslové sféry, řadu administrativních 

budov v Praze a síť hotelů Orea Hotels & Resort. 
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Prahu 5 ozdobil mural k 30. výročí vzniku Visegradské skupiny 

Umělecký projekt, který připomíná tři dekády od založení Visegradské skupiny vznikl tento rok 

současně ve čtyřech metropolích zemí V4. V Praze našla vhodný objekt radnice Prahy 5. 

Ve spolupráci s Polských institutem v Praze dostala zeď objektu Stroupežnického 493/10 

velkoformátovou malbu polské umělkyně Magdy Miszczak. Obraz, který realizuje umělecká 

skupina Good Looking Studio z Varšavy, vyjadřuje myšlenku spolupráce zemí V4.  

„Společně s kolegy z Polska se nám podařilo najít vhodný objekt, který má městská část ve 

správě. Myslím si, že to ulici Stroupežnického oživí a lidi se na výtvarné dílo přijdou rádi podívat. 

Považuji si toho, že mural bude v rámci metropolí zemí V4 umístěn v Praze právě na území 

naší městské části“ říká místostarosta pro kulturu a obnovu památek MČ Praha 5 Lukáš Herold. 

Myšlenka muralu k 30. výročí vzniku Visegradské čtyřky je spjatá s probíhajícím předsednictvím 

Polska ve V4. Stejné umělecké dílo ozdobí také Varšavu, Bratislavu a Budapešť. 

 

Pomoc knihovně 

Zastupitelé Prahy 5 schválili finanční dar 270 tisíc korun pro městskou knihovnu na zajištění 

provozních nákladů dvou poboček fungujících v pátém obvodu. Pobočka v Ostrovského ulici se 

zaměřuje hlavně na mládež a seniory a rovněž zajišťuje donášku knih méně pohyblivým 

osobám. Expozitura v Musílkově ulici cílí na dětské čtenáře. Radnice městské knihovně 

poskytuje podporu již od roku 2007. 

 

Zvuková procházka u vily 

Vedení radnice Prahy 5 podpořilo projekt „Bílý obraz“, zvukovou procházku v zahradě 

Winternitzovy vily, a to 35 tisíci korunami. Od 10. do 16. května byl nabídnut umělecký zážitek, 

jehož se mohli návštěvníci zúčastnit bez jakéhokoli zdravotního rizika i v době 

protiepidemických opatření. Představení bylo pro zájemce zdarma. 

Bílý obraz byla zvuková procházka po zahradě Winternitzovy vily. Představení pro jednoho 

diváka bez přítomnosti herců. Hlas vypravěčky ze sluchátek vás provedl po zahradě a skrze 
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okna vám umožnil nahlédnout nejen do Winternitzovy vily, ale i do magickorealistického 

příběhu, který se vám začal vynořovat před očima z okolní scenerie. 

Příběh nabízí pohled na Winternitzovu vilu perspektivou ženy, která k ní přichází, aby konečně 

pronikla do snu, jenž jí nedá spát. Jemné detaily zahrady i vybavení domu se pro ni začínají 

proměňovat v surreálný svět, který odráží její skrytý strach i neschopnost v něm potkat sama 

sebe. 

 

Talent Prahy 5 

Soutěž pro mladé talentované hudebníky Talent Prahy 5 má již dlouholetou tradici. I v roce 

2020 se do ní prostřednictvím své hudební školy či svého učitele hudby přihlásili nadějní mladí 

hudebníci z mnoha hudebních oborů.  

I když je soutěž vždy otevřena i pro pěvecké sbory, žádný z nich se ročníku 2020 bohužel 

nezúčastnil. Sborový zpěv byl loni prakticky paralyzován v důsledku opatření proti šíření 

nemoci covid-19. Soutěžní přehrávka se uskutečnila v sále Základní umělecké školy 

Štefánikova 11. prosince 2020. Odborná porota v čele s dirigentem Leošem Svárovským, 

občanem Prahy 5, posoudila výkony soutěžících a vybrala z nich vítěze jednotlivých kategorií.  
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Tito „nejlepší z nejlepších“ dostali příležitost 21. června 2021 vystoupit v Národním domě na 

Smíchově spolu s orchestrem PKF – Prague Philharmonia na slavnostním koncertě laureátů 

soutěže Talent Prahy 5. Posluchači měli možnost v podání mladých umělců vyslechnout díla 

světových skladatelů. Například zazněla 3. věta Mendelssohnova Houslového koncertu e moll 

v podání Christophera Porteouse (1. cena v kategorii II), píseň Alma del core Antonia Caldary 

zazpívá Zora Kalinová (2. cena v kategorii II) a dvě části Stamitzova Koncertu pro klarinet 

a orchestr B dur zahraje Martin Janda (2. cena v kategorii II).  

Na koncertě tentokrát nevystoupili sólisté z partnerských měst, ale pozvání předsedy poroty 

soutěže a dirigenta koncertu Leoše Svárovského přijali znamenitý klarinetista Jiří Javůrek, který 

je nejen laureátem jednoho z předchozích ročníků Talentu Prahy 5, ale současně učitelem 

laureáta ročníku 2020 Martina Jandy. Jiří Javůrek také dříve hrál v orchestru PKF – Prague 

Philharmonia v rámci projektu Orchestrální akademie. Tentokrát provedl Introdukci, téma 

a variaci skladatele Gioacchina Rossiniho.  

Program večera byl tedy rámován dvěma skladbami Felixe Mendelssohna-Bartholdyho. Po 

úvodní skladbě následují staří mistři a dále pak dvě svěží skladby Gioacchina Rossiniho. Nositel 

nejvyššího ocenění tohoto ročníku soutěže Talent Prahy 5 pak vystoupil na závěr. Záštitu 

převzal místostarosta Lukáš Herold, duchovní otec soutěže.  
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Radnice podpoří dokument o rekonstrukci vyhořelého kostela  

Rekonstrukce loni vyhořelého kostela sv. Michaela v Kinského zahradách bude mít filmovou 

podobu. Na dokument přispěje pátá městská část skoro čtvrt milionem korun.  

Výrobcem filmu bude Creative Mania, s. r. o., která má s výrobou stejného formátu bohaté 

zkušenosti a představila svojí vizi i na zasedání Komise pro kulturu a obnovu památek v únoru 

a březnu letošního roku. Radní páté městské části záměr posléze schválili. Autorská práva 

přejdou na MČ Praha 5 až po ukončení natáčení a převzetí díla včetně finančního vyrovnání.  

Dokumentární film bude natočen ve třech variantách a bude sloužit ke vzdělávacím účelům 

žáků základních škol, kde jim bude předvedena náročnost rekonstrukce památkově 

chráněného objektu s poctivým řemeslným provedením, stopáž s možností zhlédnutí na 

sociálních sítích, ale hlavně jako odkaz široké veřejnosti, že je třeba uchovávat tyto hodnoty 

budoucím generacím. 

Kostel sv. Michaela byl přemístěn do Prahy v roce 1929 při příležitosti oslavy 10. výročí 

připojení Podkarpatské Rusi k Československu po první světové válce. Tento celodřevěný 

kostel, známý také pod svým delším jménem karpatský chrám svatého archanděla Michaela, 

byl celý rozebrán a přestěhován do Prahy z vesnice Medvědovce v blízkosti Mukačeva. Kostel 
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sv. Michaela z tmavého dřeva se šindelovými kupolemi a nízce posazenou střechou je umístěn 

v pečlivě navržené Kinského zahradě, kterou založil v roce 1825 hrabě Rudolf Kinský. Od roku 

2008 využívala kostel Pravoslavná církev v českých zemích a na Slovensku. Kostel shořel až do 

základů 28. října 2020. Odhad plánované doby rekonstrukce činí, včetně administrativních 

náležitostí, třicet měsíců, z toho samotná stavba zabere jeden rok (říjen 2021 až září 2022).  

Radnice Prahy 5 přispěla na obnovu kostela do veřejné sbírky vyhlášené Magistrátem hl. m. 

Prahy částkou 50 tisíc korun 

 

Výuka baletu v parku 

Radnice Prahy 5 finančně podpořila Taneční slavnost v Portheimce, která se uskutečnila 19. 

června v přilehlém parku a jejíž součástí byla výuka baletu. Organizátorem akce byla baletní 

škola Coppelia. Ta díky dlouhodobé dobré spolupráci s MČ Praha 5 a její podpoře již tradičně 

každoročně pořádá vystoupení dětí pro veřejnost, sestavené z tanečních čísel. Cílem je strávit 

společný pohodový den s uměleckým zážitkem a podělit se tak s ostatními obyvateli Prahy 5 

o radost z hudby a pohybu. Na místě probíhaly kurzy baletního umění pro širokou veřejnost 

s možností zkusit si na místě pohyb sladěný s hudbou a tanec na „špičkách“, speciální baletní 

obuvi.  

 

Open House Praha 2021 

Letní termín tento rok zvolili organizátoři festivalu Open House Praha a vyzvali všechny 

milovníky architektury na jeho sedmý ročník, který se uskutečnil od 2. do 8. srpna 2021. 

O tomto víkendu se otevřelo zdarma 80 běžně nepřístupných budov a prostorů a festivalový 

týden přinesl řadu doprovodných akcí.  

Na území Prahy 5 zpřístupnili organizátoři festivalu tři budovy. Stejně jako v minulých letech 

se návštěvníkům představily oba objekty Kampusu ČSOB v Radlicích. Starší budova NHQ 

vznikla v Radlickém údolí jako jádro nové kancelářské čtvrti v roce 2007 podle návrhu 

architekta Josefa Pleskota. Dalším zpřístupněným objektem byla novější budova centrály, SHQ. 

Administrativní objekt vznikl v letech 2016–2019 pod taktovkou ateliéru Chalupa architekti 

a nachází se přímo naproti původní budově. Díky použitým materiálům a střešní zeleni 

dokonale splývá s okolím, a přitom je jednou z nejmodernějších a nejekologičtějších staveb 

v Evropě. Třetí festivalovou budovou v Praze 5 byl designový prostor NN IT Hub na Smíchově. 

Na vizuální podobě funkčních a atraktivních kanceláří se podíleli sami zaměstnanci. Zasedací 
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místnost „V oblacích“ se může pyšnit oceněním „Nejkrásnější meeting point“, které získala 

v prestižní soutěži Art of Space v roce 2019. Ovšem i další zasedací prostory návštěvníky 

překvapí nápaditým designem například ve stylu džungle nebo inspirovaným motivy z komiksů, 

kultovních sci-fi filmů nebo videoher. 

 

Poeziomat Na Malvazinkách  

První hřbitovní poeziomat na území pátého obvodu vznikl na hřbitově Malvazinky, a to za 

finanční pomoci radnice Prahy 5. Jde o audiozařízení fungující jako jukebox na poezii a byl 

umístěn u hlavního vchodu na hřbitov tak, aby nenarušoval pietní místo ani atmosféru 

hřbitova. Verše v poeziomatu byly vybrány od autorů pohřbených na hřbitově Malvazinky. 

Z mnoha známých osobností jsou to například Egon Bondy, Jiří Gruša, Milan Koch, Ladislav 

Landa, Jiří Karásek ze Lvovic, Ladislav Klíma, František Sekanina.  

 

 

Festival Arena 

Divadlo bratří Formanů a jejich festival Arena opět zamířil na Hořejší nábřeží, a to ve dnech od 

23. června do 3. července 2021. Akci finančně podpořila pátá městská část, záštitu převzal 
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místostarosta Lukáš Herold. Festival Arena 2021 nebyl jen přehlídkou divadelních představení, 

ale také projekt oživující veřejný prostor Hořejšího nábřeží. Ve svém rozsahu se jedná 

o ojedinělou akci na území MČ Praha 5. Na Smíchovské náplavce vzniklo festivalové městečko 

s plně fungujícími scénami v dramaturgii Petra Formana. Cílem tohoto projektu je představovat 

divákům svět kultury v jeho neuvěřitelné pestrosti.  

Jde o přehlídku divadla, nového cirkusu, hudby a současné vizuální tvorby. Jeho součástí jsou 

představení vzniklá v produkci bratří Formanů, stejně jako představení kumštýřů, artistů 

a jiných umělců, které Petr a Matěj Formanovi potkali během svých cest po světě.  

 

 

„Bytosti z nevědomí“ se představují v Galerii Prádelna 

Návrat z virtuálního do skutečného světa připravila Galerie Prádelna, která tvoří součást 

Komunitního centra Prádelna v Holečkově ulici. Ve čtvrtek 15. července 2021 byla zahájena 

výstava Jiřího Lhoty „Phantasma aneb Bytosti z nevědomí“.  

Kontroverzní výtvarník se do „Prádelny“ vrací po více než dvou letech, kdy na stejném místě 

představil svůj cyklus velkoformátových obrazů inspirovaných dílem spisovatele H. P. 

Lovecrafta. Nyní nabídne návštěvníkům svoje ztvárnění archetypálních postav, které vystupují 

v mýtech, snech, pohádkách a od počátku lidstva obydlují ta nejtemnější zákoutí duše člověka.  
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Konečně takřka celá tvorba Jiřího Lhoty je ovlivněna mytologií a symbolikou zasvěceneckého 

okultismu i lidových vyprávění. Stejně tak jeho stínové obrazy s bolestnou intenzitou reflektují 

psychickou trýzeň současného moderního světa plného nejistot, odlidštění a ztráty smyslu. 

Metaforicky ukazuje bázní a strachem naplněné nevědomí současného lidstva. To bývá také 

příčinou občasného nepochopení jeho tvorby, neboť stejně jako kultura dávného východu před 

královským průvodem vyhnala všechnu bídu a bolest za hradby města, aby se oko královského 

syna nedotklo temné tváře života, tak si i dnešní svět vyrábí masku umělého štěstí, bohatství, 

krásy a nekonečné prosperity, šíří pozitivní iluze, které překrývají podobu, jež nemá být nikdy 

spatřena. Ze zkušenosti minimálně posledního roku dobře víme, jak křehká je tato iluze a jak 

zoufale jsme nepřipraveni na odvrácenou stranu skutečnosti.  

Lhota boří tyto světy růžových snů, dává nám nové ikony pro smrt i znovuzrození, ukazuje 

krásu a bolest sexuality a pomíjivost vtělení. Zároveň nabízí nové symboly, které pomáhají 

představit si a integrovat bolestné pravdy o našem lidském údělu. Odhaluje, stejně jako 

buddha, že naším největším učitelem je smrt, čímž svojí kreativitou přispívá ke kolektivnímu 

probuzení a snad postupné proměně světa v krásnější a lidštější místo.  

V aktuálně prezentované výstavě autor publiku nabídne několik velkoformátových obrazů, 

které však překvapují u něj nezvyklou barevností. Návštěvníci si tak budou moci prohlédnout 

nejen fantaskní postavy a monstra, nýbrž i Lhotovo pojetí tradičnějších postav pohádek 

a vyprávění, jako je vodník, čarodějnice nebo mořská panna. Součástí expozice budou také 

perokresby, cyklus ilustrací k Erbenově Kytici, který dosud nebyl nikdy prezentován.  

„Pamatuji si na předchozí výstavu Jiřího Lhoty v našem komunitním centru, která vzbudila celé 

spektrum emocí a vyvolala zajímavou debatu o smyslu a poslání umění. Oceňuji tudíž, že po 

vynucené pauze se Galerie Prádelna nebojí zahájit výstavní činnost právě tímto umělcem, byť 

mnozí by jistě preferovali nějakou výrazně „lehčí“ tvorbu,“ zve radní Petr Lachnit.  

Výstava se koná za podpory společnosti Pivovary Staropramen, dlouholetého partnera 

Komunitního centra Prádelna. 

 

Vtipy Pavla Kantorka pobaví i dnes  

Také letos dodržela Galerie Prádelna při komunitním centru Prádelna v Holečkově ulici říjnovou 

tradici a představila další, dosud veřejně nevystavenou kolekci kreslených vtipů Pavla 

Kantorka.  
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Spolek InGarden ve spolupráci s MČ Praha 5 a za její finanční podpory připravil čtvrtý ročník 

výstavy „Babí léto s humorem IV“.  

Součástí výstavy byl také životopisný panel o autorovi s kontaktními údaji na spolek InGarden, 

který je od roku 2010 výhradním zástupcem autorských práv Pavla Kantorka v České republice 

a jeho tvorbu přibližuje pomocí výstav, prodejem tisků a dalších předmětů spojených 

s autorovou tvorbou.  

Pavel Kantorek je znám hlavně jako vynikající autor kreslených vtipů a povídek, zejména se 

zvířecí a vědeckou tematikou. Mnohé z nich vydal knižně, řada pak byla publikována na 

stránkách časopisu Vesmír. V letech 1964–1968 se Kantorkovy kresby pravidelně objevovaly 

v hlavních humoristických časopisech. Dával svým postavičkám koček a psů v kreslených 

vtipech lidské vlastnosti a často za ně schovával i politické narážky. Přestože pro něj bylo 

původně kreslení jen odpočinkové hobby, po publikaci prvních kreseb v roce 1964 se stalo jeho 

druhou profesí.  

Za své svérázné myši, kočky, slepice, ptáky či žáby skrýval někdy politický podtext, ale vždy 

uměl skvěle pootočit perspektivu běžných situací, což divákovi umožňuje na chvíli opustit tíhu 

každodennosti a od srdce se jí zasmát.  

Nejoblíbenější motiv pana Kantorka představuje zrzavá kočka. „Kolik podob a tváří má kočka, 

není na jednu výstavu. Doma mám dvě kočky a je velmi těžké přiřadit k jejich výrazům lidské 

označení. Kočky jsou osobnosti a jako osobnosti se tváří a jednají,“ nadšeně hovořil o svých 

zvířecích oblíbencích.  

„Pavel Kantorek dokázal propojit dva na první pohled zcela rozdílné světy – vědecký na té 

nejvyšší odborné úrovni a humoristický svět kreslíře oslovujícího nejširší publikum. V dnešní 

složité době je navíc velmi přínosné a potřebné podívat se na realitu s nadhledem a očima 

našich zvířecích personifikací,“ zve na výstavu radní Petr Lachnit. 

 

Festival otevřených dílen 

Na druhém ročníku festivalu otevřených dílen na smíchovské náplavce se představilo třináct 

dílen a iniciativ, které každému nabízejí šanci se něco naučit. Například knihvazačství, 3D tisk, 

vyřezávání, šití nebo třeba smaltování. Toto všechno si návštěvníci mohli vyzkoušet vlastníma 

rukama. 
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Kurz malby pro seniory  

Plný barev, rozvoje vnímání i kreativity – to je nový kurz malby pro seniory, který v září 

odstartoval v Komunitním centru Louka.  

Zájem seniorů o výtvarné techniky rostl již v loňském roce, kdy zde probíhal kurz kresby. Na 

něm se senioři seznámili s technikou stínování, s kompozicí, měřítkem a dalšími pojmy, kromě 

toho však také experimentovali s barevným pastelem a vodovkami. A to byl ten okamžik, kdy 

práce s barvami účastníky kurzu nadchla, což bylo impulzem pro další rozvoj seniorů v oblasti 

výtvarného tvoření.  

Díky podpoře v rámci projektu SenSen plní sen proběhla na začátku září první lekce, kde se 

dvanáct seniorů pustilo do práce a začali si plnit právě jeden ze svých snů – vyzkoušet si malbu 

na plátno.  

Kurz malby rozvíjí u účastníků dovednosti správné práce s barvou, správného dívání se 

a pozorování daného motivu, hledání světel a stínů. Cílem není naučit se vytvořit dokonalý 

„fotorealistický“ obraz. Kurz spíše rozvíjí schopnost nahlížení na sledovaný objekt, učí vnímání 
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okamžiku, prožitku dané chvíle, přináší zkušenost s hraním si s barvou i relaxaci a v neposlední 

řadě představuje čas společně strávený s ostatními při kreativní činnosti.  

Kromě praktických dovedností se senioři během kurzu seznámí i se zajímavostmi z dějin umění 

nebo proberou aktuální dění v kultuře.  

Kurz je rozdělen do dvou částí. V první se účastníci naučí práci s barvou a techniku kladení 

barev na plátno a pokusí se znázornit motiv květů. Další část už poskytuje volnější tvůrčí 

přístup, kdy se na větší formát plátna bude zpracovávat krajina tak, aby obraz vystihl i vztah 

k danému tématu.  

 

Praha 5 znovu startovala kulturu po covidu. Zahráli MIG 21 a zazněly i filmové 

melodie 

V rámci snahy o restart kulturních akcí radnice Prahy 5 v září pořádala v prostorách Kinského 

zahrady dva koncerty, které měly mezi občany značný ohlas. Prvním bylo vystoupení skupiny 

Mig 21, o den později si stovky lidí nenechaly ujít Open air koncert filmových melodií v podání 

Pražského filmového orchestru. Na obě události byl vstup volný. 

Partnery koncertů byli: Barrandov Studio, Česká spořitelna, Sekyra Group a Staropramen. 
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Malířská paleta - Mladé výtvarníky vir nezastavil 

Značně komplikovaný byl právě končící ročník soutěže mladých výtvarníků nazvané: Malířská 

paleta. Oproti loňsku, kdy vítězové klání byli známi už v lednu, letos si atmosféru užili za 

podstatně teplejšího počasí.  

 

Tématem letošního ročníku se stalo heslo „Praha 5 umělecký svět“. Přes komplikace způsobené 

protiepidemickými opatřeními a posunutí termínu konání se opět uskutečnil výtvarný workshop 

ve Winternitzově vile. Malířské techniky odhalily zájemcům významné výtvarnice, malířka 

a režisérka Viktoria Rampal Dzurenko a malířka a oděvní návrhářka Jana King Kochánková. 

Vernisáž velkých děl malých umělců se v galerii Portheimky odehrála 10. června. „Dětské oči 

jsou snové, fantazijní, ale zároveň plné čisté pravdy. Je strašná škoda, že s dospělostí je většina 

z nás ztrácí. Je třeba využít jakoukoliv příležitost a například prostřednictvím dětské kresby se 

do tohoto světa vracet – je obohacující,“ uvedl místostarosta Lukáš Herold.  

A odměna pro vítěze? Ti díky svému talentu načerpají nové zážitky a inspirace na věčně 

kvetoucím ostrově Madeira, součástí jejich výhry totiž byly vouchery na pobyt v tamních 

hotelích. 
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Krajinky Miloslavy Velické v Galerie Prádelna 

Od poloviny září 2021 nabízela Galerie Prádelna při Komunitním centru výstavu kreseb a maleb 

Miloslavy Velické.  

Autorka patří mezi seniory, kteří se účastní aktivit komunitních center, a právě absolvování 

kurzu kresby v Komunitním centru Louka jí dodalo chuť a odvahu zobrazovat i těžší a složitější 

náměty. Nicméně již od dětství ráda kreslila a velký vliv na ni měl její učitel na střední škole. 

Od té doby si na každý výlet přibalila do tašky blok s tužkou. Celý život působila jako učitelka 

v Praze 5 a díky této profesi se také snažila rozvíjet lásku ke kreslení u svých žáků. Se svými 

dvěma dětmi už od „školkového“ věku sedávala v přírodě s barvami v ruce.  

Věnuje se především malbě temperami, ale ráda má i akvarel. Témata jejích děl bývají zejména 

krajinky, architektura nebo zajímavé budovy. Maluje především pro sebe, neboť jak sama tvrdí, 

v penzi má konečně dostatek času věnovat se svému koníčku, při kterém si vždy báječně 

odpočine. Občas některá díla poslouží jako hodnotný dárek pro blízké nebo známé.  
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„U této výstavy oceňuji skutečnost, že autorkou je seniorka z naší městské části, kterou 

k tvorbě motivoval kromě jiného kurz kresby v našem druhém Komunitním centru Louka. Tudíž 

tato výstava je potvrzením skvělého a smysluplného fungování obou těchto zařízení,“ 

konstatoval radní Petr Lachnit.  

 

Čtení pod širým nebem 

I letos se radnice Prahy 5 podílí na projektu Literatura pod širým nebem. Jde o autorská čtení 

známých autorů před letohrádkem Portheimka. Cyklus, který zaštítili místostarostové Lukáš 

Herold a Tomáš Homola, završilo čtení Kateřiny Tučkové dne 12. října, tentokrát z důvodu 

špatného počasí přímo v letohrádku.  

 

 

Kino Kavalírka zahájilo provoz  

Bývalé kino Na Zámečnici opět ožívá. Na začátku léta jeho prostory začal zvelebovat spolek 

Krutón, který 10. září otevřel dveře prvním návštěvníkům a vrátil tak budově její původní 
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charakter. Přichází však s novým názvem – kino Kavalírka slibuje bohatý kulturní program, 

jehož základem budou samozřejmě filmové projekce.  

A na jaké filmy se můžete těšit? Podle slov ředitele kina Filipa Kršiaka nepůjde o klasický 

program, na který jsou diváci zvyklí z ostatních kin: „Nebudeme pouštět normální distribuční 

nabídku. Ani nabídku z artových jednosálovek, ani z multikin. Soustředíme se na zahraniční 

festivalovou tvorbu, distribuční nabídku Krutónu s filmy jako Anatomie českého odpoledne, 

interaktivní projekce či seriálové maratony. Součástí programu budou ale i komunitní akce 

a diskusní večery.“ 

 

Helena Hrušková Slavíková v Galerii Portheimka 

Akademická malířka Helena Hušková Slavíková ve svých 97 letech stále maluje, vymýšlí 

projekty a tvoří. Její životní cestou je působení v oblasti výchovy dětí, mládeže a dospělých 

v oboru výtvarném. V Praze 5 působí již déle než 50 let. Výtvarným kroužkem prošly stovky 

dětí, dnešní účastníci jsou již několikátou generací, která ateliérem prochází.  

Projekt Fenomen Hruška až do 16. ledna 2022 představí dílo a trochu i přiblíží život této 

výjimečné dámy. Expozice se zaměřuje na širší souvislosti její tvorby a specifického přístupu 

ve výuce dětí a mládeže v jejich svobodném výtvarném projevu a kreativitě, který je 

nadčasový.  

V Portheimce se objeví nejen tvorba Heleny Hruškové Slavíkové, ale i jejích žáků. Bude 

mapovat existenci Výtvarného spolku Hruška od jeho vzniku až po současnost. Mezi žáky 

Heleny Slavíkové Hruškové patří známá jména, jak na poli výtvarného umění, tak i mimo něj 

(například olympionik Vavřinec Hradílek, primář neurologie v Motole Aleš Tomek, umělec 

Vladimír Franz, sochař Jiří Furst či tanečník Miroslav Kochánek).  

Přínosem pro MČ Praha 5 je skutečnost, že po více než padesát let mají děti, mládež a dospělí 

trvalé a inspirativní zázemí pro výtvarnou volnočasovou aktivitu. Za tu dobu prošly Výtvarným 

spolkem Hruška, z. s., stovky dětí, které zde kultivovaly své výtvarné dovednosti, vědomosti, 

estetické cítění, tvořivost, fantazii. A toto vše se jistě podepsalo i na jejich dalším životním 

směřování. Ať již zůstali věrni výtvarnému umění, či se věnují jinému oboru.  

Výtvarný spolek Hruška i v současnosti rozvíjí potenciál dětí, které se mohou do kroužku 

přihlásit. Přínosem jsou za ta léta desítky, možná stovky výstav a akcí pro děti, které tento 

kroužek v Praze 5 pořádal a pořádá.  
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Museum skla Portheimka - Výstava HRA. HRA? HRA! – Luba Bakičová, Barbora 

Štefánková 

Výstava v galerii Musea skla Portheimka presentovala práce dvou mladých, v současnosti 

nejvýraznějších a profesně velmi úspěšných představitelek mladé autorské sklářské tvorby a 

designu v Čechách. Jejich díla jsou visuálně rozdílná, téměř protikladná, ale obě autorky mají 

i mnoho společného. A není to jen matérie skla, co je spojuje, ale i talent, zkušenosti ze 

zahraničí a pozitivní ohlas profesionální i laické veřejnosti na jejich díla. Obě jsou dynamickými 

a spontánními osobnostmi, kreativitu cítíme z každé jejich realizace, které rozvíjejí obě 

naprosto originálním a hravým způsobem v němž nechybí i humor. Tvorba jako hra je prastarý 

princip v umělecké produkci a může mít (a také u těchto dvou autorek má) různé fasety a 

limity. Na hru je možno pohlížet jako na schopnost podívat se na věci nezatíženě, prostě jinak, 

než je běžně zvykem. A tak u obou autorek nalézáme příslušnost ke klasickému latinsky „homo 

ludens“ přetvořenému do současného myšlení mladé generace a sklářských podmínek.… 

 

 

Tóny nad městy zamířilo do obřadní síně  

Již dvacátým rokem se mezi očekávaná podzimní hudební klání přiřazuje festival Tóny nad 

městy. V letošním roce se uskutečnily čtyři koncerty v Praze a jeden koncert v Děčíně. 

Mezinárodní hudební festival Tóny nad městy každoročně přitahuje objevnou dramaturgií, 
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která dokáže do koncertních síní přitáhnout široké spektrum publika, a také dvacátý ročník má 

atraktivní dramaturgii i sestavu účinkujících.  

Mimořádný zážitek pak byl závěrečný koncert festivalu, který se konal pod záštitou 

místostarosty Lukáše Herolda ve středu 24. listopadu v obřadní síni MČ Praha. Na koncertě 

vystoupilo vynikající duo, složené z mezzosopranistky Edity Randové a harfenistky Stanii 

Ramešové. Harfa patří mezi nejstarší hudební nástroje – je pokládána za královský biblický 

nástroj a poutá na sebe pozornost, kdekoli se objeví. Jakmile se ozve zvuk snových arpeggií, 

každý posluchač je ztracen.  

Koncert byl velmi originální, neboť zazněly skladby světových autorů v podání harfenistky 

Stanie Ramešové, ke kterým patří Smetanova Vltava, Dvořákovo Largo z symfonie Nového 

světa nebo dílo Pachelbela. Spojení harfy a lidského hlasu se proměnilo v zajímavý večer. 

Mezzosopranistku světového jména Editu Randovou bylo slyšet v nejznámějších písňových 

cyklech A. Dvořáka Cigánské melodie a V národním tónu. Edita Randová je významnou 

představitelkou a propagátorkou Dvořákovy hudby v zahraničí. Dále zazněly slavné 

neapolitánských písně ’O sole mio!, Santa Lucia a Funiculì, Funiculà.  
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Abstraktní tvorba Romany Kasanové v Galerii Prádelna 

Listopad patří mezi nejbarevnější měsíce v roce a takřka symbolicky na tento měsíc si Galerie 

Prádelna při Komunitním centru Prádelna v Holečkově ulici připravila výstavu barevně 

výrazných abstraktních obrazů Romany Kasanové.  

Malbě, kresbě, ale i jiné kreativní tvorbě se Romana Kasanová věnuje od dětství. Vážně se jí 

však začala zabývat až během svého dlouhodobého pobytu ve Spojených státech, kde měla 

možnost si své samostudium prohloubit v řadě kvalitních workshopů. Zde se také seznámila 

s abstraktním uměním a nadchla se pro typickou výrazovou volnost a proces, při kterém lze 

experimentovat. Po návratu do Čech přeměnila bývalý dceřin pokoj na malý ateliér s výhledem 

na krásné Hlubočepské skály a Pražský Semmering. V něm obvykle tráví značnou část dne se 

štětci v ruce.  

Ve své tvorbě používá převážně akrylové barvy, i když ráda odbočí k akvarelu a jiným médiím, 

jako například tuši nebo nepříliš známé texturální enkaustice. Časem by si také chtěla 

vyzkoušet grafiku: linoryt a strukturální tisk.  

Tvorbu prezentuje na svých webových stránkách (www.romykasanovaart.com) a profilu na 

Instagramu.  

Její práce jsou expresivní, intuitivní a plné energie, s důrazem na silný kontrast a harmonickou 

kompozici. Přáním autorky je, aby návštěvníci výstavy přistupovali k jejím pracím bez 

předsudků, nevnímali obrazy příliš analyticky nebo je neodsoudili jako „čmáranice“. Pokud se 

nebudou ostýchat, mají příležitost si její abstrakce doslova užít, neboť nabízí pestrou paletu 

vizuálních vjemů.  

Kromě zájmu o umění – výstavy navštěvuje velmi často a členstvím podporuje i některé galerie 

– se věnuje pěší turistice, józe nebo čtení.  

„Pestrou nabídku expozicí renomovaných umělců i nadšených amatérů doplňuje výstava tvorby 

osobnosti, která žije a tvoří v Praze 5. Kromě toho se ještě milým způsobem potvrzuje 

skutečnost, že pátá městská část je domovem spousty zajímavých a tvůrčích jedinců, k jejichž 

objevení rovněž Galerie Prádelna přispívá,“ zve na výstavu radní Petr Lachnit.  
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Kinského zahrada plná strašidel 

„Vždy na podzim je doba, kdy ze svých brlohů vylézají ježibaby, loupežníci, čerti, za stromy se 

schovávají zakleté princezny a mezi komíny starých domů se vynořují duchové, strašidla a bílé 

paní.“  

Městská část Praha 5 připravila na sobotu 6. listopadu speciální Strašidelný pohádkový les. Na 

kilometrové trase pod Petřínem číhali na děti i dospělé, nejrůznější strašidla z pohádkové říše. 

Návštěvníci plnili úkoly, hledali poklady a osvobozovali princeznu.  Trasa pohádkového lesa 

začínala u Musaionu (vstup z Holečkovy ulice) a vstupné bylo zdarma. Záštitu nad akcí převzal 

radní Petr Lachnit.  

 

 

Jazz Dock hostil populární festival  

Prestižní festival Jazz on 5 opět zamíří k Vltavě. Hlavními hvězdami byli zřejmě nejlepší jazzový 

zpěvák současnosti Kurt Elling, kytarista Peter Bernstein, saxofonista Ben Wendel či zpěvačka 

Tonya Graves. Festival, který se koná od roku 2008, podpořila i radnice Prahy 5, záštitu převzal 

místostarosta Lukáš Herold.  
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„Hlavním cílem je propojit českou jazzovou scénu s vlivy odlišných světových hudebních kultur. 

Letošní festival navazoval na velice úspěšné předešlé ročníky, kdy se podařilo uskutečnit více 

než 140 koncertů na světové úrovni,“ sdělil místostarosta. Jazz Dock v říjnu hostil další festival 

nazvaný Americké jaro, v klubu se konaly čtyři koncerty. Vystoupili Vilém Spilka Quartet a Aga 

Zaryan Trio, Trio Briana Charetta a Jan Andr a jeho kapela The Track Inspection. 

 

 

Andělská matiné opět ožívají  

Plánované rozvolnění protipandemických opatření dalo naději všem milovníkům živého umění. 

Cyklus Andělská matiné, určený seniorům, nachystalo první letošní koncert ještě před 

prázdninami.  

Již 14. června se posluchači mohli těšit na dramaturgicky výjimečný program, sestavený ze 

skladeb dvou žen skladatelek se zajímavým osudem – jedná se o Claru Schumann, virtuózní 

klavíristku, provdanou za skladatele Roberta Schumanna, a Fanny Hensel, rozenou 

Mendelssohn, též famózní hráčku na klavír, sestru slavného Felixe Mendelssohna- -

Bartholdyho. O jejich životě se diváci dozvěděli něco více nejen díky hudbě, kterou psaly, ale 



157 
 

i díky četbě z dobových pramenů, dopisů a deníků. Do raného romantismu pak diváky přenesli 

Ivana Bilej Brouková (zpěv), Magda Malá (housle) a Monika Knoblochová (fortepiano).  

Muzeum české hudby hostilo Andělské matiné kromě června i v říjnu. Členové České 

filharmonie, houslista Luboš Dudek a violoncellista Eduard Šístek, hráli pro skvělé publikum, 

nadšené, lačné po krásné hudbě, vděčné, a navíc velmi početné.  

 

Koncertní cyklus si za pět let svého působení v Praze 5 vybudoval nejen silnou posluchačskou 

základnu, ale i dobré jméno (nejen) mezi seniory, a tak se řady věrných posluchačů stále 

rozšiřují. Nabízí široký repertoár od barokní hudby přes klasicismus, romantismus až po hudbu 

soudobou, v mnoha různých nástrojových obsazeních. Po zářijovém varhanním recitálu L. 

Sítkové a již zmíněném říjnovém koncertě se posluchači mohli v roce 2021 zúčastnit ještě 

koncertu věnovaný C. Ph. E. Bachovi. Zahrála Jana Semerádová (flauto traverso), Dagmar 

Valentová (viola) a Monika Knoblochová (cembalo). V pátek 10. prosince proběhl koncertní 

program Chvála hoboje (Jan Borovka – hoboj a Divertimento Quartet) v komunitním sálu 

kostela Krista Spasitele na Barrandově, s možností následné prohlídky kostela. Koncerty byly 

pořádány pod záštitou místostarosty Lukáše Herolda.  
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Polívkování a jiné gastro aktivity na Smíchovské náplavce 

Na Smíchovské náplavce bylo možné 4. září ochutnat to nejlepší ze světového street foodu. 

Kdo má rád orientální kuchyni, určitě si 8. září nenechal na pěší zóně Anděl ujít akci Zažij Indii. 

Náplavka následně 2. října hostila festival Asia street food. 

Smíchovská náplavka hostila ale také další ročník oblíbeného Polívkování. I letos návštěvníky 

zahřály nejen polévky tuzemské jako například bramboračka, kulajda, zelňačka, čočková, 

dýňová, prdelačka, knedlíčková, dršťková či poctivé vývary, ale i polévky z celého světa jako 

ruský boršč, mexické chipotle, malajská laksa, francouzská bujabéza, vietnamské pho, 

marocká harira nebo stále populárnější japonský ramen. 

 

„Něžná“ výstava Pavly Vaculíkové 

Na prosinec, měsíc kontemplace a rozjímání, připravila Galerie Prádelna při Komunitním centru 

Prádelna velmi zajímavou výstavu renomované výtvarnice Pavly Vaculíkové.  

Narodila se ve Zlíně, absolvovala Pedagogickou fakultu v Ostravě a následně postgraduální 

studium v oděvním ateliéru (profesorka Zdeňka Bauerová) a v prostorovém ateliéru textilních 
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a alternativních technik (profesorka Adéla Matasová) na VŠUP v Praze. Působila především 

v jižních Čechách, kde vedla výtvarné ateliéry a výtvarné dílny v Českém Krumlově, Českých 

Budějovicích a okolí.  

Věnuje se volné tvorbě, má na svém kontě řadu samostatných a kolektivních výstav či účastí 

na sympoziích v ČR a zahraničí, kostýmové realizace pro různé audiovizuální projekty 

„Apokalypsa“, spolupráci se souborem středověké a alternativní hudby Kviterna a tak dále.  

V roce 2016 se přestěhovala na Smíchov do místa naproti Kinského zahrady, kde má i svůj 

ateliér. „Vybrala jsem práce z různých cyklů a časových období a propojila tak některá důležitá 

období osobně pro sebe v jeden celek. Význam sehrál i termín výstavy v čase zklidnění, které 

prosinec a leden s sebou nesou, tedy alespoň v nějakém našem nasměrování či přání prožít 

adventní a vánoční čas klidněji a jemněji,“ přibližuje výstavu autorka. I proto zvolila cyklus 

„Leporelo pro mého syna“, sérii vyšívaných obrazů, takzvané puzzle. „Jsou to trpělivé záznamy, 

kdy jsem svého syna učila poznávat svět, ale zároveň jsem si uvědomovala to oddělení, jak 

význam jednoduchých pojmů vnímám já jako dospělá a jak syn stojí teprve na začátku před 

postupným odhalováním komplikovanosti či větší obsažnosti pojmů. Je v nich obsažena 

symbolika zřejmá jen dospělému, ale přesto zůstává uchována hravost, křehkost a něžnost pro 

dětské oči,“ říká.   

 

Legenda Semaforu Pavlína Filipovská si podmanila Lampárnu  

Během roku 2021 upoutalo zájem naší veřejnosti životní jubileum Jiřího Suchého a také 

zpěvačky, herečky a moderátorky Pavlíny Filipovské. Spolu s tím se vyrojily v naší paměti 

vzpomínky na slavné dny Semaforu, který byl obdivuhodnou „líhní“ písniček. 

Pavlína Filipovská si už dlouho přála setkat se se svými příznivci. A to se jí podařilo díky Městské 

části Praha 5 při zdařilém hudebním recitálu na Smíchově v Lampárně. Za radnici Prahy 5 

gratulovala semaforské legendě zastupitelka Marie Ulrchová Hakenová.  

Návštěvníci si v originálu mohli poslechnout semaforské písničky Včera neděle byla, Kapitáne, 

kam s tou lodí, Proč se lidi nemaj rádi, které vždy patřily k těm nejpopulárnějším. Pavlína 

Filipovská si popovídala se svými posluchači. Pořadem, v němž si diváci mohli také vychutnat 

nestárnoucí semaforské evergreeny v podání houslistky Dany Kláskové, provázel i zpíval 

skladatel a zpěvák Pavel Skalický.  



160 
 

Do Lampárny se tak spolu s legendárními evergreeny přestěhovala atmosféra „zlatých 

šedesátek“, o nichž se dnes studenti hudební konzervatoře učí jako o „ikonické éře“. Tehdy se 

začala prosazovat divadla malých forem, v nichž se rodila moderní česká populární hudba. 

A tento pořad je unikátní v tom, že Jiří Suchý a Pavlína Filipovská jsou dnes jedni z mála 

umělců, kteří se s námi mohou o zážitky z této éry podělit. Zpěvačka přitom říká, že „věk je 

jenom číslo a záleží na člověku, jak se cítí, na jeho duši“. Byla spolu s Jiřím Suchým a Jiřím 

Šlitrem v počátcích Semaforu také jeho duší, tehdy jednou z nejmladších. Z „osmičky“ ve svém 

jubileu nedělá žádné tabu, její recitál jiskří vitalitou, mladistvým temperamentem a speciálním 

„tatínkovským“ humorem. Znovu nám tak potvrzuje, že „jablko nepadá daleko od stromu“. 

František Filipovský byl nejen výborným hercem, ale i geniálním českým dabérem, který měl 

sympatie pro francouzský humor. A inteligentní i kultivovaný humor je v našem životě vzácným 

lékem.  

Svůj písničkový recitál ve smíchovské Lampárně Pavlína Filipovská odstartovala písničkou 

Včera neděle byla. Tu má nejraději a je jí prý lékem v nynější pandemii. Dlouho snila, že ji 

znovu a „live“ zazpívá lidem, aby je v této nelehké době potěšila. Má velké přání: poděkovat 

úžasnému principálovi Semaforu Jiřímu Suchému. Jako „zajíc nerozkoukaný“ se zde objevila 

mezi úžasně inteligentními a tvůrčími lidmi. Suchý a Šlitr byli přísní, ale zároveň laskaví. Naučili 

ji pro život něco velice důležitého: učit se skromnosti a respektu. Stejně tak vážit si rodičů. 

Slavný tatínek František Filipovský byl velice vytížený, ale jakmile měl volno, věnoval se rodině. 

Pavlína Filipovská proto říká, že je „dítko válečné“, ale měla štěstí na výborné rodiče a vyrůstala 

za hradbou láskyplného domova, což byl ten největší dar (a také talent), který jí mohli rodiče 

dát. 
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Drakiáda 

Na Vidouli se v sobotu dne 13. listopadu sešly desítky dětí s rodiči, aby zkusily vyslat draky 

nejrůznějších tvarů a barev do vzduchu. Těm se ale v téměř absolutním bezvětří příliš nechtělo, 

energii k letu tedy musely dodat nohy.  
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